

ဂျာမိန်းခရစ်၊ ငါဝင်းသတင်းသိုင်းပျော့၊

ယုဒဂျာနယ်၊

JOHN

၁

ဆန့်ဂဟတ်းလင်းခါမ်၊ ကပ်လျာ၊ တို့ဂုဏ်း

- ၁ မိုဝ်းဂျော့၊ လျာဂုဏ်ပိုင်းခေခေ မီးဆန့်ဂဟတ်းလင်း
ကျေး။ ဆန့်ဂဟတ်းလင်းခေခေ မီးယု၊ လူလင်းခေ
တင်းကြေးပီခေလင်းကျေး။ ဆန့်ဂဟတ်းလင်းခေခေ
၂ ကျေး ပီခေကြေးပီခေလင်းကျေး။ မခင်းလင်းခေခေ
မီးယု၊ လူလင်းခေတင်းကြေးပီခေလင်း လီမ်မိုဝ်းဂျော့၊
လျာဂုဏ်ပိုင်းခေခေကျေး။
- ၃ မခင်းလင်း ဖခါမ်၊ သင်းဂိုတ်းပီခေ နိုင်းပိုင်တင်း
သီင်းတင်းမူတ်းကျေး။ နိုင်းပိုင်ကခေဂင်းလွတ်း
သေ တာင်းကခေမခင်းလင်းဖခါမ်၊ သင်းဂိုတ်းပီခေ
၄ ခေခေ ကမ်၊ မီးသေလိုဝ်သေမိဝ်း။ ဂျေးခင်းမခင်းလင်း
ခေခေမီးကသားကျေး။ ကသားခေခေကျေးပီခေ
၅ ကခေလီင်းတီးဂုဏ်းတင်းလံကျေး။ ကခေလီင်း
ခေခေ ဂိုဝ်လီင်းဂျေးခင်းကခေလင်းသီင်း၊ ခေလး ကခေ
လင်းသီင်း ကမ်၊ ခါမ်၊ လံး။
- ၆ ကြေးပီခေလင်း ပွဲ၊ လွဲမားဂုဏ်းကျေးခိုင်၊ ကခေလံး
ရ လိုဝ်း ယုဒဂျာနယ်၊ ခေခေကျေး။ မခင်းမား ဂျေးလံး
ပီခေကျေးကခေ ခါမ်၊ သားသေ၊ လွင်း ကခေလီင်း
လင်းခေလး ဂျေးဂုဏ်းတင်းသီင်းတင်းလူင် လံးကိုင်
ပိုင်းမခင်းလင်းသေယု ဂုတ်းထိုင်တင်းကခေ ယုမ်၊
၈ မာတ်ကျေး။ မခင်းခေခေ ပီခေကခေလီင်းကမ်၊ လွဲး။
မခင်းမားဂျေးလံးခါမ်၊ သားသေ၊ ကခေလီင်း ခေခေ
၉ ဂုလင်းကျေး။ ကခေလီင်းကခေလိုဝ်းကခေလွဲးခေခေ
ပေး၊ မားဂျေးခင်းလေးဂျေးခေခေလး ပီခေကျေးကခေ
ပခေကခေလီင်း တီးဂုဏ်းတင်းသီင်းတင်းလူင်ကျေး။
- ၁၀ မခင်းလင်း မားဂျေးခင်းလေးဂျေးခေခေယု။ လေးဂျေး
ခေခေကျေး ပီခေမခင်းလင်းဖခါမ်၊ သင်း ဂိုတ်းပီခေ
ယု။ ခင်းတီးခေခေသေကျေး လေးဂျေးခေခေကမ်၊ ဂျော့
၁၁ လင်းမခင်းလင်း။ ပီခေသမိုမခင်းလင်းမားလူးတီးယု၊
မခင်းလင်းသေကျေး ဂုဏ်းမိဝ်းမခင်းလင်းတင်းလံ
ယင်းကမ်၊ ဂုဏ်ကမ်၊ တင်းကပ်မခင်းလင်းခေလး ယု၊
၁၂ ကျေး။ တီးခပ်လိုဝ်းကခေဂုတ်းတင်းကပ်မခင်းလင်း
ဂျေးမီးတင်းသီင်းတင်းလူင် ကခေပီခေခပ်လိုဝ်းကခေ
ယုမ်၊ မာတ်၊ ခေ၊ မာ့လိုဝ်းသီင်းမခင်းလင်းတင်းလံ
ခေခေ မခင်းလင်းပခေကခေခါမ်၊ ဂျေးလံးပီခေ လုဂ်းကြေး
၁၃ ပီခေလင်းကျေး။ လုဂ်းလိုဝ်းခေခေလမ်း ပီခေလုဂ်း

- ကခေလင်းသီင်းကခေတင်း လိုတ်းဂုဏ်းခေလး ဂိုတ်း၊
လီင်းမားကမ်၊ လွဲး။ ပီခေလုဂ်းကခေဂိုတ်း၊ လီင်းမားဂုဏ်း
ပိုင်းကလုင်၊ ခေခေဂုဏ်းကမ်၊ လွဲး။ ပီခေလုဂ်းကခေ
ဂိုတ်း၊ လီင်းမား လွမ်းခေလး၊ ကလုင်၊ ဂုဏ်းကမ်၊ လွဲး။
ပီခေလုဂ်းကခေဂိုတ်း၊ လီင်းမား ဂုဏ်းပိုင်းကြေးပီခေလင်း
ကျေး။
- ၁၄ ဆန့်ဂဟတ်းလင်း ခေခေ ခါမ်၊ ကပ် လျာ၊ တို့ဂုဏ်း
သေယု ခေတ၊ ယု၊ ခင်းဂုဏ်းကျေး။ ဂုဏ်းလံးဂုဏ်မူခေ
ဖခင်းမခင်းလင်းယု၊ လီင်ပုးလီင် ကခေတီမ်ပုံတင်း
ကျေးလူးလင်း ကိုတ်း၊ တင်း သီတ်းလျာ၊ လင်းကခေမီး
ဂျေးတီးပေးလင်းခေခေကျေး။
- ၁၅ ယုဒဂျာနယ်၊ ခါမ်၊ သားသေ၊ လွင်းမခင်းလင်း
ခေခေသေခေလး ဂွင်ပာပ်၊ လာတ်းခေလး၊ ဝုးလမ်း၊-
ကခေဂပ်လာတ်းခေလး၊ ဝုး၊- ကျေးကခေမားလိုခင်း
ဂပ်ခေခေ လုဂ်းကခေဂပ်ကမ်၊ ပီ၊ မီးခေခေ ပိုင်းကခေ
မခင်းပေးမီးပုံယု၊ ယပ်ခေလး ယီင်းခေခေယု၊ မျာတ်း
ခေ၊ သေဂပ်ကျေး။ ဝုးခေခေ၊ ခေခေခေ ခွဲးဝုးကျေး
၁၆ ခေခေကျေး။ ဝုးခေခေ၊ ခေကျေး။ ဂျေးခင်း တာင်း
ကခေကျေးလူးမခင်းလင်းတီမ်ထုခင်းခေခေကျေး ဂုဏ်း
ဂျေးမီးတင်းသီင်းတင်းလူင် လံးခါမ်၊ ကပ်ကျေးလူးပုး
ခေခေယု သမိုထာပ်သို့၊ ထီင်းကျေးလူးပုးခေခေကျေး။
၁၇ လွင်းမခင်းလမ်း မခင်းလင်းပခေပိုင်းလျာပ်၊ ကြေးခင်း
မိုဝ်း မုဝ်းသေ၊ ကျေး။ ကျေးလူးကြေးတင်းသီတ်း
လျာ၊ ကြေးလမ်း ပီခေမားဂျေးခင်း လင်းယေ၊ သုခရိလို
ကျေး။ ပီခေသမို ဖခေလုဂ်ကမ်၊ ပီ၊ တွခေဂုဏ်ကြေးပီခေ
၁၈ လင်းသေကျေး လုဂ်းလင်းပုးလီင်ဂုလင်း ကခေမီး
ခင်းဝင်ဂုဏ်ကွင်းပေးလင်းခေခေ ဂျေးမခင်းလင်းထင်၊
သားမားယု။

ယုဒဂျာနယ်၊ ကမ်၊ လွဲးလင်းခရိလို

- ၁၉ မိုဝ်းကခေ ဂုဏ်းယုတ တင်းလံ ပွဲ၊ လွဲယိတ်
ပကျေးဂိုတ်းလူင် ကိုတ်း၊ တင်းဂုဏ်းလေး၊ ဝိ တင်းလံ
ကွတ်း၊ သေဂျေးခင်းဝီင်းယေ၊ ရသလီမ်၊ ဂျေးလူးတီး
ယုဒဂျာနယ်၊ ဂျေးလံးထာမ်မခင်းခေလး၊ ဝုး၊- မွဲးပီခေ
၂၀ ဖခေလု။ ဝုးခေခေ၊ ခေခေခေလိုဝ်။ ယုဒဂျာနယ်၊ ကျေး
ယင်းကမ်၊ သိုင်းကမ်၊ မိဝ်းခေလး ခါမ်၊ သားသေ၊ လီင်း
လီင်းခေလး၊ ဝုး၊- ဂပ်ကမ်၊ လွဲး လင်းခရိလို။ ဝုး
၂၁ ခေကျေး။ ခပ်ကျေး သမိုခိုခင်းထာမ်ထီင်းခေလး၊ ဝုး၊-

ပေးခံ မွ်းပီခမ်ဗုဒ္ဓလုံ။ ပီခမ် ကေးလိယ ဂ္ဂိဝ်၊
၀၂ ဝါးခင်,ခမ်ကျေး။ ယုဝ်းဂျာခမ်, ကေးလတ်းခလး
၀၂- ဂပ်ကမ်,လုံ; ကေးလိယ။ ဝါးခင်,ခမ်ကျေး။
ခပ်ခေခမ်သမ့်ခိုခမ်းထာမ်ခလးဝါး- ပီခမ်ပရေး
ဗီတံ; ကမ်ဝါးခေခမ်ဂ္ဂိဝ်၊ မိုဝ်းကမ်ဝါးခင်,ခမ်
လိုင် မခမ်းသမ့်ခိုခမ်းလတ်းခလးဝါး- ကမ်,လုံ;
ဂုလ်း၊ ဝါးခင်,ခမ်ကျေး။

၂၂ ခပ်ခေခမ်သမ့်ခိုခမ်းထာမ်ခလးဝါး- မွ်းပီခမ်ဗုဒ္ဓလုံ။
ခင်,ဂ္ဂိဝ်ဂုဝ်းတမ်းခိုခမ်းလံးလတ်းပခမ် တီးခပ်လိုဝ်း
ကမ်ပွဲ,လုံဂုဝ်းမားခေခမ် မွ်းခွဲးဝါး တူဝ်လဝ်းဂပ်,
၂၃ ပီခမ်ဗုဒ္ဓလုံ။ ဝါးခင်,ခမ်ကျေး။ မခမ်းကျေးလတ်း
ခလးဝါး- ကေးခင်,ကမ် ပရေးဗီတံ;ကီသျှယ
ကျေးလတ်းပိုခေခမ် ဂပ်ပီခမ်သိုင်ကျေးကမ်ဂ္ဂိဝ်ပပ်,
ကျေးခင်းထိုခမ်,ခလးဝါး- ဂွ်းသီခမ်းတင်းထျှ,ဝရျ
ဗြေးသိုဝ်းလိတျှ ဝါးခင်,ခမ်ခေခမ်ယဝ်၊ ဝါးခင်,
ခမ်ကျေး။

၂၄ ခပ်လိုဝ်းကမ်လံးခမ်, တင်းကမ်ပွဲ,လုံမားလိုဝ်း
၂၅ ခေခမ်လမ်း ပီခမ် ဗြေးရိသေး ကေး။ ခပ်ခေခမ်
သမ့်ခိုခမ်းထာမ်တီးမခမ်းခလးဝါး- ပေးမွ်းကမ်,
လုံ;လဝ်းခရိလုံ၊ ကမ်,လုံ; ကေးလိယ။ ကမ်,လုံ;
ပရေးဗီတံ;။ ဝါးခင်လိုင် ဂွပ်ပိုဝ်းလွင်းလိုဝ်းခင်,
ဂ္ဂိဝ်ခလးမွ်းပခမ် ပပုံတီလမ်,။ ဝါးခင်,ခမ်ကျေး။

၂၆ ယုဝ်းဂျာခမ်, ကေးခိုခမ်းလတ်းခလးဝါး- ဂပ်ပခမ်
ပပုံတီလမ်, ခမ်းခေခမ်ကျေး။ ခမ်းဂပ်သုခေခမ် မီး
၂၇ ကေးခိုခင်း ကမ်သုကမ်,ဂ္ဂုခေခမ်ကျေး။ ကေးခေခမ်
ပီဂ်သမ့်မခမ်းမားလိုခမ်းဂပ်သေးကျေး မခမ်းယိုင်ခမ်း
ယုံ,မျှတ်းခေ,သေဂပ်ကျေး။ ဂပ်ယင်းကမ်,ထိုဂ်;
ကမ်,တခမ်, ဂွ်းလံးခေ;ကပ်သံခိမ်းတိခမ်မခမ်း၊

၂၈ ဝါးခင်,ခမ်ကျေး။ လွင်းတင်းလိုဝ်းခေ ပီခမ်ခမ်း
ဝါခမ်းပေ,ထခမ် ကေးတီးဗဟံ,ပုခေ ခေခမ်ဂွင်းယေး
တခမ်, တီးကမ် ယုဝ်းဂျာခမ်, ပခမ် ပပုံတီလမ်,
ခေခမ် ကေး။

သုဝ်းကွမ်,ဗြေးပီခမ်လဝ်း

၂၉ ဝခမ်းမိုဝ်းဗုဒ္ဓ; ယုဝ်းဂျာခမ်, ဂုခမ် လဝ်းယေ,သု
မားယု,ခလးမခမ်းလတ်းခလးဝါး- တူလ်းသုဝ်း
ကွမ်,ဗြေးပီခမ်လဝ်း ကမ်ကပ်ကပျီတ်းလေး
၃၀ ကေးခေခမ်ကျေး။ ကမ်ဂပ်လတ်းဝါး- ကေး
ကမ်မားလိုခမ်းဂပ်ခေခမ် ပိုဝ်းကမ်မခမ်းမီးပိုလဝ်း
ကမ်ဂပ်ကမ်,ပီ,မီးခေခမ်ခလး ယိုင်ခမ်းယုံ,မျှတ်း
ခေ,သေဂပ်ကျေး။ ကမ်ဝါးခေခမ် ခွဲးဝါးကျေး
၃၁ ခေခမ်ယဝ်။ မိုဝ်းလျှမခမ်း ဂပ်ကမ်,ဂ္ဂုကျေးခေခမ်။
ခမ်းဝါးခေခမ်သေးကျေး ခင်,ဂ္ဂိဝ်ကျေးခေခမ် တမ်း
လံးထိုင်,သျှကျေးဂွမ်;ကီသရေ,လ တင်းလံး

လိုင် ဂပ်လင်,မားပခမ်ပပုံတီလမ်,ခမ်းခေခမ်ကျေး။
၃၂ ဝါးခင်,ခမ်ကျေး။ လိုဝ်းသေခေခမ် ယုဝ်းဂျာခမ်,
ခမ်,သမ်းသေး,ခလးဝါး- ဂပ်လံးဂုခမ် ပီလိုလုံ,
မုတ်းလင်,လဝ်း လုင်းသေးကျေးခိုဝ်းဂပ်မားမိုခမ်
လိုဝ်းခင်,ဂုခင်းခေခမ်ကျေးခလး လဝ်းယု,ကျေးခိုဝ်းမခမ်း
၃၃ လဝ်းခေခမ်ယဝ်။ မိုဝ်းလျှမခမ်းဂပ်ကမ်,ဂ္ဂုကျေးခေခမ်။
ကျေးကမ်ပွဲ,လုံဂပ်မားဂွ်းလံးပခမ် ပပုံတီလမ်, ခမ်း
ခေခမ်ခေခမ် လတ်းတီးဂပ်ခလးဝါး- ကေးခိုဝ်းဗုဒ္ဓ
လုံသေကမ်,ဝါး ကေးကမ်မွ်းလံးဂုခမ် ပီလိုလုံ,မုတ်း
လင်,လဝ်း လုင်းမားခလးလဝ်းယု,ခေခမ်ကျေးခေခမ်
ပီခမ်ကျေးကမ်ပခမ် ပပုံတီလမ်, ခမ်းပီလိုလုံ,မုတ်း
၃၄ လင်,လဝ်းကျေး။ ဝါးခမ် ကေးခင်,ကမ်မခမ်းလဝ်း
ဝါးခေခမ် ဂပ်လံးဂုခမ်ခလး ခမ်,သမ်းသေး,လွင်း
ကမ်ဝါး ကေးခေခမ် ပီခမ်လုဂ်းဗြေးပီခမ်လဝ်းကျေး။
ဝါးခင်,ခမ်ကျေး။

**တခပးလဝ်းယေ,သု
ကျေးကမ်တင်းသုတ်းပိုခမ်း**

၃၅ ဝခမ်းမိုဝ်းဗုဒ္ဓ; ယုဝ်းဂျာခမ်, လုဂ်းယု,လုလ်းဂခမ်
တင်းတခပးမခမ်းသွင်ကျေး ကေးတီးခေခမ်ခလး မခမ်း
၃၆ ဂုခမ် လဝ်းယေ,သု ပံ့ဂျှ,ယု,ခေခမ်လိုဝ်းမခမ်းလတ်း
ခလးဝါး- တူလ်းသုဝ်းကွမ်,ဗြေးပီခမ်လဝ်းတျှ
၃၇ ဝါးခင်,ခမ်ကျေး။ တခပးမခမ်းသွင်ကျေးခေခမ်ကျေး
ဝါခမ်းဂွမ်းခေခမ်ခလး လွမ်းပျှလင် လဝ်းယေ,သု
၃၈ ဂျှ,ကျေး။ လဝ်းယေ,သု ဝံ,တူလ်းခလးမိုဝ်းကမ်
ဂုခမ်ခပ်လွမ်းယု,ခေခမ်လိုင် မခမ်းလဝ်းထာမ်ဝါး-
သုဂျှကျေးသင်၊ ဝါးခင်,ခမ်ကျေး။ ခပ်ကျေးလဝ်း
ထာမ်ခလးဝါး- ရာပုံပီ၊ လဝ်းဂုဂ်းယု,ကျေးတီးလုံချှ၊
ဝါးခင်,ခမ်ကျေး။ ကထိဂ်းခေ, ရာပုံပီ လမ်း ခွဲး
ဝါး ဩ,လဝ်း ကေး။

၃၉ မခမ်းလဝ်း ကေးလတ်းခလးဝါး- မားတူလ်းတျှ
ဝါးခင်,ခမ်ကျေး။ ခပ်ကျေး ဂျှ,ခလးလုတူလ်းတီး
ကမ်မခမ်းလဝ်းယု,ခေခမ်ကျေး။ ပိုဝ်းကမ် ခိုင်,
ခေခမ် ပီခမ်ခိုင်,သိမ်းခေ,ရီ,ခလး ဝခမ်းခေခမ် ခပ်
၄၀ ယု,ကျေးတီးမခမ်းလဝ်းကျေး။ ခမ်းခပ်သွင်ကျေး ကမ်
ဝါခမ်းဂွမ်း ယုဝ်းဂျာခမ်, ခလးလွမ်းပျှလင်မခမ်း
လဝ်းဂျှ,ခေခမ် ကေးခိုခင်းပီခမ် ကမ်,တရေ, ကေး။
မခမ်းပီခမ်ခေခမ်လံး သိမုခမ်, ကေး။

၄၁ မခမ်းထုပ်းဂုခမ်ပီးလံးမခမ်း သိမုခမ်, သေယဝ်
လတ်းခလးဝါး- ဂုဂ်းလံးထုပ်းဂုခမ် မေ,သိယ
၄၂ ယဝ်၊ ဝါးခင်,ခမ်ခေခမ်။ ဂွင်ကပ်မခမ်းဂျှ,လုဂ်းကျေး
တီး လဝ်းယေ,သု ကေး။ ကထိဂ်းခေ, မေ,သိ
ယ လမ်း ခွဲးပွင်,ဝါး လဝ်းခရိလုံ ကေး။ လဝ်း
ယေ,သု လုဂ်းထုပ်းမခမ်းသေခလး လတ်းဝါး-

မိုးပီခင် သိမုခင်၊ လှက်လုံး ယုတ်ခေ ကော့၊
လိုဝ်းမိုး တန်းလံးဂွဉ်ဂိုက်၊ ဝါး ဂေ၊ ဗေ ကော့၊ ဝါး
ခင်၊ ခေကော့။ ကထိတ်၊ ဗေ၊ ဂေ၊ ဗေ လမ်း ခွဲ၊ ပွင်၊
ဝါး ပေ၊ တရ ကော့။

ဂုဏ်ဂင်ဂျာင်ဗုဏ်၊ ပိုတ်၊ ပိုတ်၊ ကိုက်၊ တင်း တမာခင်၊ ဂင်
ဂျာင်၊ ဗြူးပီခင်လင်း၊ တင်းလံ၊ ခိုခင်၊ ယုတ်၊ လှင်းယုတ်၊ ဂျား
ခိုင် လှက်ဂုဏ် ကော့၊ ဝါးခင်၊ ခေကော့။

ရှင်ကပ်ဗေလိပုတင်းခေ၊ သခေ၊ လ

- ၄၃ ခွဲဝခင်းမိုဝ်းဗုဏ်၊ မခင်းလင်းမီးကလုတ်၊ ခွဲ၊ မိုင်း
ဂျာလိဗေ ကော့။ မခင်းလင်းထုတ်ဂုဏ် ဗေလိပု
ဗေလးလာတ်၊ ဝါး- လှမ်းပျားလင်ဂပ်တု၊ ဝါးခင်၊
- ၄၄ ခေကော့။ ဗေလိပု လမ်း ပီခင်ဂေ၊ ဂုဏ်လှ်
သေဂျားတီး၊ ဝီင်းပိတ်လေ၊ တ တီးဂုဏ် ဂုဏ်၊
၄၅ တရေ၊ တင်း ပေ၊ တရ ခပ်ဂိုတ်၊ ခေခေကော့။ ဗေ
လိပု ထုတ်ဂုဏ် ခေ၊ သခေ၊ လ ဗေလးလာတ်၊
ဝါး- ဂုဏ်လံးထုတ်ဂုဏ်ဂေ၊ ဂုဏ် မုင်းသေ၊ တီမ်း
ပုံလှင်းမခင်း ခွဲ၊ ဂျာမိမ်းပိုင်းလှပ်၊ တီ ကိုက်၊ တင်း
ဂုဏ် ပရေ၊ ဗေတီး၊ တင်းလံ၊ တီမ်းပုံခွဲ၊ ဂျာမိမ်းလိတ်၊
ခပ် ဂုဏ်ပီခင် လင်းယေ၊ သု လှက်၊ ယုတ်သီပု
ဂုဏ်း ဝီင်းခေ၊ လရီတ် ခေခေယုတ်၊ ဝါးခင်၊ ခေ
၄၆ ကော့။ ခေ၊ သခေ၊ လ ဂေ၊ ထာမိဗေလး၊ ဝါး-
လှင်းတင်းဂုဏ်လီကခင်၊ ခေ၊ သေလှိုဝ်သေပိုင်
လောင်းဂုဏ်၊ ဂျားခွဲ၊ ဝီင်းခေ၊ လရီတ် များလံးဂိုတ်၊
မိုဝ်းဂုဏ်ဝါးခင်၊ ခေလိုင် ဗေလိပု ဂေ၊ လာတ်၊
ဗေလး၊ ဝါး- များဗေလးထုတ်လှမ်းသေဂမ်းခါး၊ ဝါးခင်၊
၄၇ ခေကော့။ လင်းယေ၊ သု ဂုဏ် ခေ၊ သခေ၊ လ
များဗေလး မခင်းလင်းလာတ်၊ လှင်းမခင်းဗေလး၊ ဝါး-
ထုတ်လှမ်းဂုဏ် ကိုသရေ၊ လ လီတ်၊ လီတ်၊ ဂုဏ်ဂင်
လှတ်၊ တင်း တင်းဂုဏ်ပိတ်ဂုဏ်လီခေခေတု၊
၄၈ ဝါးခင်၊ ခေကော့။ ခေ၊ သခေ၊ လ ဂေ၊ လင်း
ထာမိဗေလး၊ ဝါး- ဂုဏ်ပိုင်းလှင်းလှိုဝ်ခေ၊ ဂိုဝ်ဗေလး
လင်းဂုဏ်ဂုဏ်လင်းဂပ်ခါး၊ မိုဝ်းဂုဏ်ဝါးခင်၊ ခေလိုင်
လင်းယေ၊ သု ဂေ၊ ခိုခင်းလာတ်၊ ဗေလး၊ ဝါး- လှင်း
ဂုဏ် ဗေလိပု ယင်းဂမ်း၊ ပီ၊ ရှင်မိုးများခေခေ ဂပ်
လံးဂုဏ်မိုး မီးယုတ်၊ ဂျားတုတ်၊ ဂုဏ်မာန်၊ လှိုဝ်၊ သင်း
၄၉ ဗေလးပုခေကော့။ မိုဝ်းဂုဏ်ဝါးခင်၊ ခေလိုင်၊ ခေ၊
သခေ၊ လ ဂေ၊ ခိုခင်းလာတ်၊ ဗေလး၊ ဝါး- လင်းဂုဏ်၊
လင်းဂုဏ်ခေ ပီခင်လှက်၊ ဗြူးပီခင်လင်းခေတု၊ ဂျား။
ခွဲခေဂျာမိမ်း ဂုဏ်ကိသရေ၊ လ ဂေ၊ လှိုဝ်၊ ခါးကော့၊
ဝါးခင်၊ ခေကော့။
- ၅၀ လင်းယေ၊ သု သမိလာတ်၊ ဗေလး၊ ဝါး- လှင်း၊ မိုးယုတ်၊
လှင်းဂုဏ်ဂပ်ဝါး ဂပ်ဂုဏ်မိုးဂျားတုတ်၊ မာန်၊ လှိုဝ်၊
သင်းဗေလးခေခေကော့။ ဂုဏ်ဝါးခေခေလှိုဝ်။ မိုး
တန်းလံးဂုဏ် လှင်းတင်းဂုဏ်ယီင်းခေခေယုတ်၊ ခေ၊
၅၁ သေဂုဏ်ခေလှိုဝ်ခေ၊ ကော့။ ဂပ်ဝါးတီးလှိုဝ်၊ တီး
လှိုဝ်၊ တီးသုလမ်း ခိုင်၊ ဂျာလှမ်းလှိုဝ်ခေ သုတန်းလံး

J

ဂိုတ်းရှင်ခေမိပီခင်ခေမိလပိတ်မား

- ၁ မိုဝ်းဂုဏ်ထိုင်ဂုဏ်၊ သာမိဝခင်းလိုင် ခပ်ခမ်း၊ ပွဲ၊ သွင်၊
မင်၊ ဂလျာ၊ ဂျားခွဲ၊ ဝီင်းဂျာ၊ ခေ မိုင်းဂျာလိဗေလး ပုခေ
ကော့။
- ၂ ဗေလင်းယေ၊ သု ဂေ၊ မီးဂျားတီးပွဲ၊ ခေခေကော့။
လင်းယေ၊ သု တင်း တဗေမခင်းလင်းတင်းလံ၊
၃ ဂေ၊ ခပ်ဗေတုပင်းဂျာ၊ ဂျားတီးပွဲ၊ ခေခေကော့။ မိုဝ်း
ဂုဏ်ခေမိလပိတ်ခပ် သီင်းမုတ်းဂျာ၊ ယုတ်ခေခေလိုင်
ဗေလင်းယေ၊ သု ဂေ၊ မွတ်၊ လာတ်၊ တီးမခင်းလင်း
ဗေလး၊ ဝါး- ခပ်ဂမ်း၊ မီးခေမိလပိတ်ယုတ်၊ ဝါးခင်၊
၄ ခေကော့။ လင်းယေ၊ သု ဂေ၊ လာတ်ဗေလး၊ ဝါး-
ဗေယီင်းဂိုဝ်လှိုင်း၊ လှင်းတင်းခေလှိုင်း၊ သီင်း၊ ဂခင်
တင်းဂပ်လှိုဝ်ခေခေ၊ ဂိုဝ်။ ခိုင်၊ ခေ၊ ရှိုတ်ဂမ်း၊ ပီ၊ ရှိုတ်
၅ ပီ၊ ထိုင်၊ ဝါးခင်၊ ခေကော့။ ဗေလင်းဂေ၊ လာတ်၊
တီးဂုဏ်လှိုဝ်ခေခေသွဲလှိုင်းခေခေဗေလး၊ ဝါး- သုဂိုတ်း
လှမ်းဂျားခေခေ၊ ဂုဏ်ခေခေလှိုဝ်ဂိုတ်း တင်းသီင်းတင်း
၆ လှိုင်းလှိုင်းခေခေတု၊ ဝါးခင်၊ ခေကော့။ ဂျားတီး
ခေခေ မီးများမာန်၊ ဂိုခေဂုဏ်လှိုင်း ဂုဏ်ယေလှိုင်း
ခပ်လံးခေခေသွင်သာမိတင်လမ်းလမ်းခေခေ တမ်းပုံ
ပုခေ၊ တုတ်၊ တန်းလံးသုဂိုတ်း မိုဝ်း လှမ်းခေခေ၊ ထုင်းလမ်း၊
ဗေ၊ သု၊ ယုတ် ခပ်မီးခေခေကော့။
- ၇ လင်းယေ၊ သု ဂေ၊ လာတ်၊ တီးခပ်ဗေလး၊ ဝါး- ဂပ်
ခေခေသွဲ၊ ခွဲ၊ များခေခေလှိုင်းခေခေ တီမ်းတီမ်းတု၊ မိုဝ်း
ဂုဏ်ဝါးခင်၊ ခေလိုင် ခပ်လှိုင်းခေခေဂေ၊ ဂုဏ်
ခေခေကပ်ခေခေသွဲ၊ ထမ်းပေး လမ်းတန်းလှိုင်းခေခေ။
- ၈ မခင်းလင်းဂေ၊ လာတ်၊ ဝါး- တေးလီဝ်ခေ ခိုခင်း
တီမ်းဗေလး ဂပ်ဂျာ၊ ပခေဂျားတီး ဂေ၊ ဂုဏ်ဂုဏ်ပွဲ
ခေခေတု၊ ဝါးခေကော့။ ဂျားခင်၊ ဂုဏ်ခေခေလင်း
ဝါးခေခေ ခပ်ဂေ၊ ခိုခင်းတီမ်းဗေလးဂပ်ဂျာ၊ ကော့။
- ၉ ဂေ၊ ဂုဏ်ဂုဏ်ပွဲခေခေဂေ၊ လမ်းထုတ်လှမ်းခေခေခေ
ကော့။ ပီဂိုဝ်ခေ ဂုဏ်လှိုင်းခေခေသွဲလှိုင်းခေခေ ခပ်ဂု
လှင်းဂုဏ် ခေခေခေခေတီမ်းကပ်ဂျားတီးလှိုင်းသေ
ဂေ၊ ယုတ်၊ ဂေ၊ ဂုဏ်ဂုဏ်ပွဲခေခေခေခေခေ၊ မခင်း
ရှင်ဂေ၊ ဂုဏ်ခေခေခေခေခေ များဗေလးလာတ်၊
၁၀ ဝါး- ပိုခေခေလင်းကပ်ခေမိလပိတ်ဂုဏ်လီ လိုင်
ဂုဏ်တင်း ရှိုတ်ခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
ခေမိလပိတ်ဂုဏ်ခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ လိုင်လှိုင်းခေ

လင်ကျေး။ မွဲးလမ်း ကပ်ခေမ့်လပိတ်ကခင်လီ သိမ်းဝံ့ဂျာဇ်တော့,ထိုင်ဂ္ဂတ်းမိုဝ်းလိင်ခံ့လူင်ပေ, ဝါး ခင်,ခံ့ကျေး။

၁၁ ခံ့လမ်းပိခင်ခိုမိတ်းလက်;ခခေ,ကခင် လက်;ယေ,သု ခခေပျားကွခင်တင်းသုတ်းပိုခင်; ဂျးခွဲးဝိင်းဂျ,ခခ မိုင်းဂျ,လိလေး ခခခေလေး ဂျးမုခင်;ဖင်းမခင်းလက်; ထိုင်,သုကျေး။ တခပလက်;လိဝ်းခခခေကျေး ယုမ်,မတ်;မခင်းလက်;ကျေး။

ဂျးပိတ်မခင်,လက်;မုတ်းလင်,

၁၂ လိုခင်းခခခေ လုလုမ်မခင်းလက်;ခလေး ခမ;လက်; ခွင့်လံးလက်;တင်းလံာ် ကိတ်,တင်း တခပလက်; လိုဝ်းခခခေ လုင်းဂျ,ဂျးတီး ဝိင်းဂပိုဝ်,ခခေ,ကုမ်, ကျေး။ ခပ်ကမ်,ယု,ဂျးတီးဝိင်းခခခေဂိုင်ဂိုင်။

၁၃ မိုဝ်းကခင် လမ်တက်;ထိုင်ခိင်,ပွဲးပုသချ,ဂျခင်းယုတ ခပ်ခခခေ လက်;ယေ,သု ခိုခင်းဂျ,လူးဂျးတီး ဝိင်း

၁၄ ယေ,ရုသလီမ်, ကျေး။ မခင်းလက်;ဂျခင် ခပ်လိုဝ်း ကခင်ခံာ်သုတ်း ဝုင်း ခရုတ်တူ; ကိတ်,တင်း ဂျခင်းကခင် လီဝ်းခိုခင်းတင်းလံာ် ဂျးခွဲးပိတ်မခင်,လက်;ခခခေ ခလေး မခင်းလက်;ကပ်လိုဝ်းကွခင်, ဂ္ဂမ်းဂခင်ဂိုတ်း ခွခေ ကခင်တက်;လံ; ပေးဖတ်;ခပ်ခခခေယုဝ်လင်,

၁၅ ဂျေးခပ်တင်းသီင်းတင်းလုင် ကိတ်,တင်း သုတ်း ဝုင်း တင်းလံာ် ကွတ်,သေဂျးခွဲးပိတ်မခင်,လက်;ခခခေဂျ, ခလေး ကပ်ခိုခင်းဂျခင်းလီဝ်းခိုခင်းလိဝ်းခခခေ ထွတ်, ပိတ်;သေယုဝ် ပိခင်း တင်,ခိုခေခိုခင်းခပ်ခခခေ ခွမ်း

၁၆ ပိတ်;ကျေး။ တီးခပ်လိုဝ်းကခင်ခံာ်ခရုတ်တူ;လိုဝ်း ခခခေကျေး မခင်းလက်;လတ်;ခလေးဝါး- ကပ်ခိုခင်း ပိုင်လိုဝ်းခိုခင်းကွတ်,ဂျ,တျ။ ယု,ပေကပ်ပိုခင်းပေးဂပ် ဂိုတ်းဂျးပိတ်မခင်;ခုတ်;ဂျခင်း,ခုတ်;သီခေ။ ဝါးခင်,ခံ

၁၇ ကျေး။ မိုဝ်းခခခေတခပလက်;လိဝ်းခခခေ ခုတ်;လု လံ; လွင်းကခင်ဂျမ်းလိတ်;မီးမူးခလေးဝါး- လု ကခင်လပ်;ကခင်လွဲး ယပ်,လုလုလု;လွင်းဂျခင်း လက်;ဂုတ်;ခေ ဂိခင်ဂပ်ချးတီးချးကျေး။ ဝါးခင်,ခံ

၁၈ ခခခေကျေး။ ဂျခင်းယုတ တင်းလံာ်ကျေး လတ်; ဝါး- လွင်းတင်းကခင်ဂိုတ်းလိုဝ်းခခခေ,ခံခေ မွဲး တက်;ခခေပျားခိုမိတ်;လက်;ခခေ,ကခင်လု တီးဂုတ်;။ ဝါးခင်,ခံ ကျေး။

၁၉ လက်;ယေသု ကျေးခိုခင်းလတ်;ခလေးဝါး- ပိတ်မခင်, လက်;ခေ သုဂိုခင်း,ယုပိတ်;တျ။ ခွဲးသမ်ဝခင်း ဂပ်တက်;ခိုခင်းခတ,ဂိုတ်းကျေး။ ဝါးခင်,ခံ ကျေး။

၂၀ ဂျခင်းယုတ လိုဝ်းခခခေကျေး လတ်;ခလေးဝါး- ပိတ်မခင်,လက်;ခေ လံ;ဂိုတ်းသီ,သိပ်;ပံဂ္ဂတ်းပီးတိမ် တိမ်ကျေး။ ခွဲးသမ်ဝခင်းဂုတ်; မွဲးတက်;ခိုခင်းဂိုတ်း လံ;လိုဝ်းခခခေ,ဂိုတ်;။ ဝါးခင်,ခံ ကျေး။

၂၁ ခတုမခင်း မခင်းလက်; ကပ်လွင်းတုတ်မခင်းလက်; ဝါးခင်,ပိတ်မခင်,လက်;ခခခေဂုတ်;ကျေး။ ပိုဝ်းခံ

၂၂ ခလေး ဝါးသေမခင်းလက်;လုတ်;သေဂျးတင်းတံာ်ခိုခင်း လိပ်;ယဝ်ခခခေ တခပလက်;လိုဝ်းခခခေလင်, ခုတ်;လု လံ; ဂျမ်းကခင်မခင်းလက်;လတ်;ဝံ့ခခခေခလေး ယုမ်, ကပ်ဂျမ်းလိတ်;ကိတ်,တင်းခရုတ်ပတ်; လက်;ယေ,သု

၂၃ ကျေး။ မိုဝ်းကခင် လက်;ယေ,သု မီးဂျးခွဲး ဝိင်း ယေ,ရုသလီမ်, ခွဲးပွဲးပုသချ,ခခခေ ဂျခင်းခခခေ, လံ;ဂျခင်းခိုမိတ်;လက်;ခခေ, ကခင်မခင်းလက်;ခခေ ပျားလိုဝ်းခခခေသေယုဝ် ဂ္ဂတ်;ထိုင်တင်းကခင်ယုမ်,

၂၄ မတ်;မခင်းလက်;ကျေး။ ခွဲးဝါးခခခေသေကျေး လက်;ယေ,သု ကမ်,ကပ်;တုတ်လက်;ဂပ်,ဂျးတီးခပ်။ လွင်းမခင်းလမ်း မခင်းလက်;ဂ္ဂုတ်;တင်းသီင်းတင်း

၂၅ လုင်ယု,ကျေး။ ပိုဝ်းကခင်မခင်းလက်;ဂ္ဂုတ်;တင်းကခင် မီးယု,ဂျးခွဲးဂျခင်းခခခေခလေး မခင်းလက်;ကမ်,လုတ်, ဂျခင်းသေဂျေးသေဂျခင်း ပုခင်းကခင်တက်;ခမ်,သတ်; သေ,လွင်းဂျခင်း။

၃

သင်,သွခင်သုင်းမုခေကျေးတိခင်,

၁ မိုဝ်းခခခေ မီး ဖေးရိသေး ဂျေးခိုခင်း ကခင်လံ; မီးလိုဝ်း ခေကျေးတိခင်, ကခင်ပိခင်ခုခေတီးလုမ်း လုင်ခွဲး ဂျခင်းယုတ တင်းလံာ်ခခခေ မခင်းမူးတီး

၂ လက်;ယေ,သု မိုဝ်းခိင်,ဂပ်;ခိုခင်းခလေး လက်;လတ်; ခလေးဝါး- လက်;ဂုတ်;။ ဂုတ်;ချးဂ္ဂုတ်;လက်;ပိခင်,သြ, ကခင်လုတ်;သေဂျးတီး,ဗြေးပိခင်လက်;မူးခခခေ ချး ကျေး။ ပေးဗြေးပိခင်လက်; ကမ်,မီးယု,လုလု;ဂခင်

၃ တင်းဂျေးခခခေလိုင် ဖေးလုကျေး တေကမ်,လင်; ဂိုတ်းလံ;ခိုမိတ်;လက်;ခခေ, ကခင်လက်;ဂုတ်;ခခေပျား လိုဝ်းခခခေလံ;ချး။ မိုဝ်းကခင်ဝါးခင်,ခံခေလိုင်။ လက်; ယေ,သု ကျေးခိုခင်းလတ်;ခလေးဝါး- ဂပ်;ဝါးတီး

၄ လိုဝ်းတီးလု;လမ်း ဂျေးကခင်ကမ်,ခမ်,တင်းကခင် ခိုခင်းဂိုတ်,လီဝ်းခခခေ တက်;ကမ်,လံ;ဂျခင်းမိုင်းဗြေး ပိခင်လက်;။ ဝါးခင်,ခံ ကျေး။ ခေကျေးတိခင်, ကျေး

၅ လက်;လတ်;ခလေးဝါး- ဂျေးကခင် ပေးကသတ်; ယု,ယဝ်ခခခေ တက်;ခမ်,တင်းကခင်ခိုခင်းဂိုတ်, လီဝ်းလံ;ထိုင်;လိုဝ်းခခခေ,ဂိုတ်;ချး။ တက်;သမ်ခိုခင်းလုတ်, ခပ်;ဂျ,ဂျးခွဲးတွင်ခမ;မခင်းခခခေသေခလေး ခမ်, တင်းကခင်ခိုခင်းဂိုတ်,လီဝ်းမူးထိုင်;ချးဂိုတ်;။ ဝါးခင်, ခံ ကျေး။

၆ လက်;ယေ,သု ကျေးလတ်;ခလေးဝါး- ဂပ်;ဝါးတီး လိုဝ်းတီးလု;တီးမူးလမ်း ဂျေးကခင်ကမ်,ခမ်,တင်း

ကခမ်ဂိုတ်,လီၤ ဂျးခွဲးခမ် တင်း ဝိလိုၣ်,မုတ်း
 ၆ ဝီခမ်လဝ်း၊ ဝျးခင်,ခမ်ကျေး။ ကခမ်ခမ်,တင်း
 ကခမ်ဂိုတ်,လီၤ ဂျးခွဲးခမ်ဝိလိုၣ်,ခမ် ဝီခမ်ခမ်ဝိ
 လိုတ်,ကျေး။ ကခမ်ခမ်,တင်းကခမ်ဂိုတ်,လီၤဂျး
 ခွဲး ဝိလိုၣ်,မုတ်းလောင်,လဝ်း ခမ် ဝီခမ်ဝိလိုၣ်,
 ၇ ကျေး။ ယျးပေမီးတင်းကခမ်လီၤကမ်း လွင်းကခမ်
 ဂပ်ကျေးလတ်,ဝျး၊- တမ်းလံးခမ်, တင်းကခမ်
 ခိုခမ်းဂိုတ်,လီၤဝီခမ်။ ဝျးခင်,ခမ်ခမ်။
 ၈ လုမ်းလိုင် ဂျးမး ဂျးခင်,ကခမ်ကလုပ်,မခမ်းမီး
 ခမ်ကျေး။ ဝီဂ်သမ် မွဲးလံးခမ်းသီၣ်မခမ်းသေ
 ကျေး မွဲးကမ်,ဂျး လွင်းကခမ်ဝီခမ်မးဂျးတီးလှ် ဂျး
 ဂျးတီးလှ်ခမ်။ ပိုင်လီၤဂခမ် ကျေးကခမ်ခမ်,တင်း
 ကခမ်ဂိုတ်,လီၤသေဂျးခွဲး ဝိလိုၣ်,မုတ်းလောင်,လဝ်း
 ခမ် ဝီခမ်လှ်ခင်,ခမ်ကျေး။ ဝျးခင်,ခမ်ကျေး။
 ၉ ခမ်ကျေးတီခမ်, ကျေးခိုခမ်းလမ်းထမ်ခလးဝျး၊-
 လွင်းတီးဂိုင်းခမ် တမ်းဝီခမ်လံးလှ်ခင်,ဂိုဝ်ခမ်း။ မိုဝ်း
 ၁၀ ကခမ်ဝျးခင်,ခမ်လိုင်။ လဝ်းယေ,သု ကျေးခိုခမ်း
 လတ်,ခလးဝျး၊- မွဲးဝီခမ်ထမ်,မာ်ဩ, ခွဲး ဂျးခမ်း
 ကီသရေ,လ တင်းလံးယု,ခလး မွဲးယင်းကမ်,ဂျး
 ၁၁ လွင်းတီးဂိုင်းခမ်ဂိုဝ်။ ဂပ်ဝျးတီးလှ်,တီးလှ်,လမ်း
 ဂမ်းလတ်, လွင်းတင်းကခမ်တူဝ်လဝ်းဂပ်,ဂျးခမ်
 ကျေး။ ဂမ်းခမ်,သမ်းသေ,လွင်းတင်းကခမ် တူဝ်
 လဝ်းဂပ်,ဂျးခမ်ကျေး။ ခွဲးဝျးခမ်သေကျေး
 လွင်းတင်းကခမ်ဂမ်းခမ်,သမ်းသေ,ခမ် သူကမ်,
 ၁၂ ဂပ်ကမ်,ကပ်။ ပေးဂပ်လတ်,လွင်းခိုင်း,ပိုင်လီၤခမ်မိုင်း
 ခမ်တီးသူခလး သုယင်းကမ်,ယုမ်,လိုင် မိုဝ်းကခမ်
 ဂပ်လတ်,လွင်းခိုင်း,ပိုင်ဂင်ဂျာဝ်တီးသူခမ် သုတမ်း
 ၁၃ ယုမ်,လှ်ခင်,ဂိုဝ်။ လှ်သေ လုမ်းဂျးခမ်း ကခမ်လုဂ်
 သေဂျးတီးမိုင်းဂင်ဂျာဝ်မးခမ် နှးလှ်သေကျေး
 ဂျးခမ်း ကမ်,ခိုခမ်းထိုင်ယု ဂျးခိုဝ်မိုင်းဂင်ဂျာဝ်ပုခမ်။
 ၁၄ လှ်ခင်,ကခမ် မုမ်းသေ, ယုဂ်ဂျးဝံ ဂျးခမ်းထိုခမ်,
 ခမ် လုမ်းဂျးခမ်းတမ်းလံးခမ်,တင်းကခမ်ယုဂ်ဝံ
 ၁၅ ကျေး။ လွင်းမခမ်းလမ်း ခင်,ဂိုဝ်ခမ်လှ်ခင်,ကခမ်
 ယုမ်,မတ်းလုဂ်,လဝ်း တင်းသီၣ်,တင်းလှ်ခင်ခမ်
 တမ်းကမ်,လံးဂွတ်,ထိုင် တင်းလှ်တင်းလီၤခလး
 တမ်းလံးကသမ်းထျး,ဝရးလိုင် လင်,ဝီခမ်ကျေး။
 ၁၆ ခင်,ဂိုဝ် ခမ်လှ်ခင်,ကခမ်ယုမ်,မတ်းလုဂ်,လှ်ခင်
 လဝ်းတင်းသီၣ်,တင်းလှ်ခင်ခမ် တမ်းကမ်,လံးဂွတ်,
 ထိုင်တင်းလှ်တင်းလီၤခလး တမ်းလံးကသမ်း
 ထျး,ဝရးလိုင် နှးဝီခမ်လဝ်း ဂျးဂျးခမ်းလေးဂီ,
 တင်းလံး တေး,ထိုင်ဂွတ်,ထမ်းပေး လုခမ်ပိတ်,
 လုဂ်,လဝ်းပျးလီၤ ကခမ်မီးတီးမခမ်းလဝ်းခမ်

၁၇ ကျေး။ နှးဝီခမ်လဝ်း ပွဲ,လှ် လုဂ်,လဝ်း မးဂျး
 ခမ်းလေးဂျးခမ် ဂျးလံးမးလီ,ယင်,ကပျိုတ်,ဂျးခမ်း
 လေးဂီ,တင်းလံးကမ်,လှ်။ ပွဲ,လှ်မး ဂျးခမ်လံး
 ဂွတ်,ထိုင်တင်းကခမ်ခေ,ခွတ်,ကပ် ဂွမ်းပိုဝ်းမခမ်း
 ၁၈ လဝ်းခမ်ကျေး။ ကျေးကခမ်ယုမ်,မတ်းလုဂ်,လဝ်း
 ခမ် ကမ်,လံးခမ်,တင်းကခမ်လီ,ယင်,ကပျိုတ်။
 ကျေးကခမ်ကမ်,ယုမ်,မတ်းခမ် ပိုဝ်းကခမ်ကမ်,
 ယုမ်,မတ်းလုဂ်,လဝ်းပျးလီၤ ကခမ်မီးဂျးတီး,နှး
 ဝီခမ်လဝ်းခမ်ခလး တုလီၤခမ်,တေး,လီၤခမ်
 လံးခမ်,တင်းကခမ်လီ,ယင်,ကပျိုတ်,ကျေး။
 ၁၉ လွင်းကခမ် လံးခမ်,တင်းကခမ်လီ,ယင်,ကပျိုတ်,
 ခမ်လမ်း ကခမ်လီၤခမ်းမး ဂျးခမ်းလေးဂျး
 ခမ်ကျေး။ ဂျးခမ်းတင်းလံး ဂွမ်းပိုဝ်းဂိုတ်,ကခမ်ကမ်,
 လီၤခလး ယီၣ်,ခမ်းဂျိုတ်,ကခမ်လမ်းသိုင်, ခေး,သေ
 ၂၀ ကခမ်လီၤကျေး။ ခမ်လှ်ခင်,ကခမ်ဂိုတ်,ကခမ်ဂျာ
 ကခမ်မိုဝ်း တင်းသီၣ်,တင်းလှ်ခင်ခမ် လင်းကခမ်
 လီၤခလး ခင်,ဂိုဝ်တင်းဂိုတ်,တင်းသိုင်,တူဝ်
 လဝ်းဂပ်,လှ်ခင်ခမ် တမ်းကမ်,လံးပေး,လံးဂွတ်,
 လိုင် ကမ်,သုတ်,ကမ်,မးဂျးတီး,ကခမ်လီၤကျေး။
 ၂၁ ကျေးကခမ်ခမ်ဂျာဝ်သမ်,မး,တြးခမ်လမ်း ခင်,ဂိုဝ်
 တင်းဂမ်တင်းဂျာဝ်,တူဝ်လဝ်းဂပ်, တမ်းလံးပေး,
 လံးဂွတ်,လိုင် သုတ်,မးဂျးတီး,ကခမ်လီၤကျေး။
 ဝျးခင်,ခမ်ကျေး။

**ယုဝ်းဂျာခမ်,ခမ်,သမ်းသေ,
 လွင်းလဝ်းယေ,သု**

၂၂ လှ်ခမ်းခမ် လဝ်းယေ,သု ကပ်,တင်းတခေလဝ်း
 တင်းလံး ဂျးဝါခမ်းခွမ်းကျေးပင်, မိုင်းယုတ ပုခမ်
 ယုဝ်လင်, ယု,လုလှ်,ဂခမ်တင်းခမ် ဂျးတီးခမ်
 ၂၃ ခလး ပခမ်ပုဝ်တီလမ်,ကျေး။ ယုဝ်ဂျာခမ်, ပခမ်
 ပုဝ်တီလမ်, ဂျးတီး ကေ,ခမ်, ကခမ်လမ်ဂခမ်
 တင်း ဝီၣ်သျးလီၤ, ဂွမ်းပိုဝ်းဂျးတီးခမ်မီးခမ်
 ခမ်ကျေး။ ဂျးခမ်းတင်းလံးကျေးမးခလး ခမ်,ကပ်
 ပုဝ်တီလမ်,ကျေး။ ခင်,ခမ် ယုဝ်ဂျာခမ်, ကမ်,ပံ,
 ၂၄ တုမ်းဂျးခမ်းထွင်,။ မိုဝ်းခမ် တခေ ယုဝ်ဂျာခမ်,
 ၂၅ တင်းလံး မီးတီးကခမ်တွင်းထမ်ထိုင်ခမ်တင်းဂျးခမ်း
 ယုတ တင်းလံး လုလှ်,လွင်းတင်းကခမ်သုဂ်,သံ
 ၂၆ မုတ်းသုခမ်ကျေး။ ခမ်မးဂျးတီး ယုဝ်ဂျာခမ်,
 ခလးလမ်းလတ်,ခလးဝျး၊- လဝ်းဂမ်း။ ကျေးကခမ်
 မီးယု,လုလှ်,ဂခမ်တင်းလဝ်းဂမ်း ဂျးတီး,ခမ်,ပုခမ်
 ခမ်ဂွင်,ယေး,တခမ်, ကခမ်လဝ်းဂမ်း,သမ်း,
 သေ,ခမ် ပခမ်ပုဝ်တီလမ်,ယု,ခေးကျေး။ ဂျးခမ်း
 တင်းသီၣ်,တင်းလှ် မးဂျးတီး,ကျေးခမ်ခေးကျေး။

၂၇ မိုဝ်းကခေံတုးခေံ,ခေံလိုင် ယုဝ်းဂှၢ်ခေံ, ဂှၢ်ခေံခိမ်း
 လၢတံးခေံတုးခေံ- ဝှၢ်ခေံ,လှံး လှံးသေဂှၢ်ခေံတုး
 မိုဝ်းဂၢင်ဂှၢ်ပခေံမုးလိုင် ဂှၢ်ခေံ,ဂှၢ်ခေံ,ဂှၢ်ခေံ
 ၂၈ လံးသေလှိုင်သေပိုင်။ လှံးဂှၢ်ခေံဂၢင်လၢတံးခေံ
 တုးခေံ- ဂၢင်ဂှၢ်ခေံ,လှံး လှံးခေံလှိုင်။ ပီခေံဂှၢ်ခေံ
 ခါမ်,တၢင်းကခေံပွဲ,လှံးမုးကခေံတၢင်း လှံးခေံလှိုင်
 ခေံခေံဂှၢ်ခေံတုးခေံ။ တုးခေံ,ခေံခေံ သူပီခေံသၢင်
 ၂၉ သေ,ဂၢင်ဂှၢ်ခေံ။ ဂှၢ်ခေံခေံလံးလှံးယိင်းသၢင် ကခေံ
 သွင်,မင်,ဂလၢ,ခေံခေံ ပီခေံဂှၢ်ခေံသွင်,မင်,ဂလၢ,
 ဂှၢ်ခေံ။ ဂှၢ်ခေံခေံယု,လှံးဂှၢ်ခေံခေံသွင်,
 မင်,ဂလၢ,ခေံခေံ လံးခိမ်းခေံခေံခေံခေံ ပိုဝ်း
 ကခေံလံးခိမ်းခေံခေံခေံခေံ မီးလှံးကခေံသိုဝ်း
 ၃၀ ပျှၢ်ခေံ,လှံးလှိုင်ဂှၢ်ခေံ။ မိုဝ်းခေံ,ခေံခေံတၢင်း
 ကခေံသိုဝ်းပျှၢ်ခေံ,ဂၢင်ခေံ တီခေံထုခေံ,ဝှံးဂှၢ်ခေံ။ လှံး
 ခေံခေံတၢင်းလံးမီးတၢင်းကခေံယု,ခေံခေံမုးဂှၢ်ခေံ။
 ဂၢင်လှံး တၢင်းလံးမီးတၢင်းကခေံသုတံးယုခေံခေံ
 ၃၁ ဂှၢ်ခေံ။ ဂှၢ်ခေံခေံလှံးသေဂှၢ်ခေံတုးခေံခေံ
 ပီခေံလှံးပီခေံလှံးပိုဝ်းခေံ တၢင်းသီင်းတၢင်းလှံး
 ဂှၢ်ခေံခေံပီခေံမုးဂှၢ်ခေံလှံးခေံခေံ လၢပံးသီင်း,
 ဂခေံ တၢင်းလှံးခေံခေံခေံလှံးလၢတံးလှံးတၢင်း
 လှံးခေံခေံခေံခေံ။ ဂှၢ်ခေံခေံ လှံးသေဂှၢ်ခေံခေံ
 ၃၂ ဂၢင်ဂှၢ်ခေံမုးခေံခေံ ပီခေံလှံးပီခေံလှံးပိုဝ်းခေံ တၢင်း
 သီင်းတၢင်းလှံးခေံခေံခေံခေံ။ ဂှၢ်ခေံခေံခေံလှံးလှံး
 ဂှၢ်ခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံ
 ၃၃ ဂှၢ်ခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံ
 တၢင်းကခေံခေံခေံခေံခေံခေံ,သၢင်,သေ, ခေံခေံ
 တွၢ်,တခေံခေံခေံခေံခေံ- ဂှၢ်ခေံခေံခေံခေံခေံခေံ
 ၃၄ ဂှၢ်ခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံ
 လှံးပွဲ,လှံးမုးခေံခေံ လၢင်းလၢတံးလၢင်းတုး
 ဂှၢ်ခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံ
 ၃၅ ဂှၢ်ခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံ
 တၢင်းလှံး ဂှၢ်ခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံ
 ၃၆ ဂှၢ်ခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံ
 ကသၢင်, ဂှၢ်ခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံ
 လှံးခေံခေံ ကခေံ,လှံးထုဝ်းကသၢင်။ ဂှၢ်ခေံခေံ
 ခေံခေံ တၢင်းလှံးခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံ
 ဂှၢ်ခေံခေံ, ဂှၢ်ခေံခေံ,ခေံခေံခေံခေံခေံ

၄

လှံးယု,သု
လၢတံး,တုး,ခေံ,ယိင်းသမုး,ရီ

၁ မိုဝ်းကခေံ ဂှၢ်ခေံ,ရီသေ တၢင်းလံး လံးခိမ်းလှံး
 ကခေံတုး ပီခေံသမုး လှံးယု,သု တုဝ်ခေံခေံ
 ၂ ကခေံ,ပခေံပပုတီလၢမ်,သေဂှၢ်ခေံယု, တခေံခေံ
 ခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံ
 ၃ တခေံ ယုဝ်းဂှၢ်ခေံ, ခေံခေံလှံး မခေံခေံ
 သေဂှၢ်ခေံ မိုဝ်းယုတ ခေံခေံလှံးဂှၢ်ခေံ,
 ၄ ဂၢင်ဂှၢ်ခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံ
 မခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံ
 သုခေံ, ခေံခေံ,သမုး,ရီ ကခေံလှံးတုး
 ၅ ခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံ
 ၆ ဂှၢ်ခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံ
 ယု,သု ခေံခေံ,ဂှၢ်ခေံခေံခေံခေံခေံခေံ
 ၇ ခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံ
 ၈ ခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံ
 ၉ ခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံ
 ၁၀ ခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံ
 ၁၁ ခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံခေံ

လံးတိမ်းခေမံ။ ခေမံမေ၊ခေပီခေကခေလိုၣ်ခေ၊ခေ၊
 ၁၂ ကော့။ တမ်းလံးခေမံကသမ်း၊ဂး၊တီးလုံမး၊ခေ။
 ၁၂ လဝ်းဂုဝ်းခေံ ယိင်းခိခေံယု၊မု၊တ်၊ခေ၊သေ ပေး
 ဂုဝ်း ယု၊ဂုဝ် ကခေပခေခေမံမေ၊ခေတီးဂုဝ်းခေ၊
 ဂုးလု၊လိမ်းတူဝ်မခေံး ကိတ်၊တင်း လုဂ်းလင်းမခေံး
 တင်းတရိတ်သခေံး၊မခေံးတင်းလံး ဂုးလံးဂိခေံးခေခေ
 ၁၃ ခး၊ဂုဝ်၊ ဝး၊ခေင်၊ခေံကော့။ လဝ်းယေ၊သု ကေး
 ခိုခေံးလတ်းခေလးဝး၊- ကေးကခေဂိခေခေမံခေံ ဂမ်း
 ၁၄ လိုခေံး တမ်းခိုခေံးယာဂ်၊ခေမံထီင်းယု၊ကော့။ ကေး
 ကခေဂိခေခေမံကခေဂဝ်ပခေခေခေခေလမ်း တမ်းဂင်း
 လွတ်းတင်း တင်းကခေယာဂ်၊ခေမံ ဂုးခိင်၊ဂုးခေ၊
 ကော့။ ခေမံကခေဂဝ်ပခေခေခေ တမ်းပီခေခေမံမေ၊
 ကခေလိုမ်းကွတ်၊ယု၊ဂးခေံးကေးခေခေ ပုခေံးလွင်း
 ခေင်၊ဂုဝ်တမ်းပီခေံ ထု၊ဝရုကသမ်း၊ ကော့၊ ဝး
 ၁၅ ခေင်၊ခေံကော့။ ဧမးယိင်းခေခေခေ ယွခေံးခေလး
 ဝး၊- လဝ်း၊ ခေင်၊ဂုဝ်ဂဝ်ခေ၊တမ်းဂင်းလွတ်းတင်း
 တင်းကခေယာဂ်၊ခေမံခေလး တမ်းကမ်း၊လုဝ်၊မး
 တိမ်းခေမံဂး၊တီးခေံထီင်းလိုင် ခိခေံးတေးပခေခေမံ
 ခေခေတီးဂဝ်ခေ၊သေဂမ်းခေ၊ မိုဝ်းကခေဝး၊ခေင်၊
 ၁၆ ခေခေလိုင်၊ လဝ်းယေ၊သုကေးလတ်းခေလးဝး၊-
 မိုးဂု၊ဂုဝ်ကဝ်ခေဝ်မိုး မးလူးဂး၊တီးလူးဂွခေံ၊တု၊
 ၁၇ ဝး၊ခေင်၊ခေံကော့။ဧမးယိင်းခေခေခေခေခိုခေံးလတ်း
 ခေလးဝး၊- ဂဝ်ခေ၊ကမ်းမီးခေဝ်ခေ၊ မိုဝ်းကခေဝး
 ခေင်၊ခေံလိုင်၊ လဝ်းယေ၊သု ကေးလတ်းခေလးဝး၊-
 ဂွမ်းကခေမိုးဝး၊ မိုးကမ်းမီးခေဝ်ကခေဝး၊ခေခေ
 ၁၈ မိခေံးခေတုခေယုဝ်။ လွင်းမခေံးလမ်း မိုးလံးမီးခေဝ်
 မး ဂုး၊ကေးယုဝ်။ ကေးကခေယု၊လွမ်းမိုး တေးလိဝ်
 ခေံကေး ပီခေံးခေဝ်မိုးကမ်း၊လွ်း။ ခေံးတီးဂုဝ်းခေံ မိုး
 လတ်းဂွမ်းကခေမခေံး၊ကခေမိခေံးယုဝ်၊ ဝး၊ခေင်၊
 ၁၉ ခေံကော့။ ဧမးယိင်းခေခေခေခေလမ်းလတ်းခေလး
 ဝး၊- လဝ်း၊ လွင်းကခေဝး လဝ်းဂုဝ်းပီခေပရေး
 ၂၀ နီတီး ကခေဝးခေခေ ဂဝ်ခေ၊ဂု၊ခေ၊ယုဝ်။ ပု၊မခေံး
 ဂုဝ်းခေ၊တင်းလံး ယမ်းလံးဂုဝ်းခေံ၊ကြေးပီခေလဝ်း
 ဂး၊ခေဝ်လွံခေံယု၊ခေ၊ကေး။ သုလဝ်းလင်းဝး၊တမ်း
 လံးဂုဝ်းခေံ၊ဂး၊ခေံး ဝိင်းယေ၊ရသလိမ်၊ ပုခေံးဂုလ်း၊
 ၂၁ ဝး၊ခေင်၊ခေံယု၊ခေ။ လဝ်းယေ၊သုကေးခိုခေံးလတ်း
 ခေလးဝး၊- ဧမးယိင်းကိဂုလ်း၊ ယုမ်၊ဂွမ်းဂဝ်တု။
 ခိင်၊ဂု၊လု၊ကခေကမ်း၊လွ်းဝး၊ သုတမ်းလံးဂုဝ်းခေံ၊
 ပေးလဝ်း ဂး၊တီးခေဝ်လွံခေံဂုလ်း ဂး၊တီးခေံးဝိင်း
 ယေ၊ရသလိမ်၊ပုခေံးဂုလ်း ကခေဝးခေခေ ယင်းတိုၣ်
 ၂၂ ဂွတ်းမးယု၊ကေး။ သုဂုဝ်းခေံ၊လွင်းတင်းကခေ
 တူဝ်လဝ်းဂဝ်၊ကမ်း၊ဂု၊ခေခေကေး။ ဂုဝ်းဂုဝ်းခေံ၊ လွင်း
 တင်းကခေတူဝ်လဝ်းဂဝ်၊ဂု၊ခေခေကေး။ လွင်းမခေံး
 လမ်း လွင်းတင်းကခေခေ၊ခွတ်းကဝ်ခေခေ မီးဂး၊

၂၃ တီး ဂုခေံးယုတ တင်းလံးကေး။ ခိင်၊ဂု၊လု၊ကခေ
 ခဝ်လိုဝ်းကခေဂုဝ်းခေံ၊မခေံး၊မခေံး၊မိခေံး၊မိခေံး လိုဝ်း
 လိုဝ်းလွ်းလွ်းခေခေ တမ်းလံးပုးကဝ်တင်းပီလိုလ်း
 တင်းသီတီးလု၊ကြေးသေခေလး ဂုဝ်းခေံ၊ပေးလဝ်း
 ကေး၊ ကခေဝးခေခေ ဂွတ်းမးယု၊ခေလး တေး
 လိဝ်ခေံကေး ဂွတ်းနီဝ်မး၊ဝံယုဝ်ကေး။ လွင်းမခေံး
 ၂၄ လမ်း ပေးလဝ်းဂု၊ ခဝ်လိုဝ်းကခေဂုဝ်းခေံ၊လိုဝ်ခေင်၊
 ခခေခေခေကေး။ ကြေးပီခေလဝ်း ပီခေံ လိုလိုလ်း
 ကေး။ ခဝ်လိုဝ်းကခေဂုဝ်းခေံ၊ကြေးပီခေလဝ်းခခေ
 တမ်းလံးပုးကဝ်တင်းပီလိုလ်း တင်း သီတီးလု၊
 ၂၅ ကြေး သေခေလးဂုဝ်းခေံ၊မခေံးလဝ်းကေး။ ဝး၊ခေင်၊
 ခေံကေး။ ဧမးယိင်းခေခေခေခေခိုခေံးလတ်းခေလး
 ဝး၊- လဝ်းမေ၊သီယ တမ်းဂွေးမးကေး။ ဝး၊ခေံ
 ဂဝ်ခေ၊ဂု၊ယု၊ခေ၊ကေး။ မိုဝ်းကခေမခေံးလဝ်းဂွတ်း
 ထိုင်မး၊ခခေခေလိုင် မခေံးလဝ်းတမ်းခေလ်း၊ကွတ်း၊ခခေ
 ပူးတင်းသီင်းတင်းလူင်တီးဂုဝ်းခေ၊ ခေ၊ကေး။ ဝး
 ၂၆ ခေင်၊ခေံကေး။ မေ၊သီယ လမ်းခေံးဝး၊ လဝ်းခေဝ်လို
 ကေး။ လဝ်းယေ၊သု ကေးလတ်းခေလးဝး၊- ဂဝ်၊
 ကခေလတ်းဂွမ်းတေး၊မိုးယု၊ခေံ ပီခေလဝ်းခခေ
 ၂၇ ယုဝ်၊ ဝး၊ခေင်၊ခေံကေး။ မိုဝ်းခိင်၊ခခေ တခေပ
 လဝ်းလိုဝ်းခခေခေ ခိုခေံးဂွတ်းထိုင်မး၊ခေလး မီး
 တင်းကခေကမ်းခေ၊ လံးဂုခေံးမခေံးလဝ်းလတ်း
 ဂွမ်းတေး၊ဂခေဂင်းခေမးယိင်းသမးရို ခခေခေကေး။
 ခေံးဝး၊ခခေခေသေကေး ကလူဝ်၊မခေံးလဝ်းမီးလိုဝ်
 ခေင်၊ဂုဝ်၊ ဂိုတ်းသင်ခေလး မခေံးလဝ်းလတ်းဂွမ်း
 တေး၊ဂခေတင်းခေမးယိင်းသမးရို ကခေဝး၊ခခေ
 ၂၈ နုးလုံကေး၊ကမ်း၊လဝ်းကမ်း၊ထမ်း။ ဧမးယိင်းခခေ
 ကေး တမ်းဝံမေး၊ခေမခေံးသေယုဝ် ခိုခေံးမိုဝ်းဂု၊
 ဂး၊ခေံးဝိင်းခေလး လတ်းတီးဂုခေံးတင်းလံးခေလး
 ၂၉ ဝး၊- ကွခေခခေမးခေလးတုလ်း ကေးကခေခေလ်း
 ကွတ်း၊ခခေပူး လွင်းတင်းဂး၊ကခေဂဝ်ခေ၊လံးဂိုတ်း
 ပုခေံးမး တင်းသီင်းတင်းလူင်လိုဝ်းခခေခေသေဂမ်းခေ။
 ၃၀ ကေးခေပီခေ လဝ်းခေဝ်လို ဂုဝ်၊ မိုဝ်းကခေဝး၊ခေင်၊ခေံ
 လိုင် ခဝ်ကေး၊ ကွခေခခေကွတ်း၊သေဂး၊ခေံးဝိင်းမး
 ၃၁ ခေလးဝး၊လူးဂး၊တီးမခေံးလဝ်းကေး။ လူဝ်းကခေ
 ခဝ်ကမ်း၊ပံ၊ဂွတ်းပံ၊ထိုင်ခခေ တခေပလဝ်းလိုဝ်း
 ခခေ တွင်းပခေံးခေလးဝး၊- လဝ်းဂုဝ်းခိခေံးတေး
 ဂိခေံးတင်းဂိခေံးသေဂမ်းခေ၊ မိုဝ်းကခေဝး၊ခေင်၊ခေံ
 ၃၂ လိုင် မခေံးလဝ်းကေးလတ်းခေလးဝး၊- တင်းဂိခေံ
 ကခေသုကမ်း၊ဂု၊ခခေ မီးယု၊ဂး၊တီးဂဝ်ကေး။ ဝး
 ၃၃ ခေင်၊ခေံကေး။ တခေပလဝ်းလိုဝ်းခခေ ကေးခေိုင်
 ခေလးကေးခေိုင် တွင်းထမ်းဂခေခေလးဝး၊- လွင်၊
 သေကေးကေး ကဝ်တင်းဂိခေံးမး၊သုဝ်၊ပခေံးမခေံးလဝ်း
 ၃၄ ယုဝ်ဂုဝ်၊ မိုဝ်းကခေဝး၊ခေင်၊ခေံလိုင်၊ လဝ်းယေ၊သု

၃၅ နှေးလတ်းနလးဝါး- တာင်းဂိခင်ဂပ်လမ်း ပီခင် တာင်းကန်ဂီတီးလွမ်းကလုင်၊ လဝ်းကန်ပွဲ၊လှိုဂပ် မး ကိတ်၊တင်း တာင်းကန်ဂီတီးဂွံးတာင်းဂီတီး မခင်းလဝ်းယဝ်တုင်ခေခေကျော့။ လာ့လီမ် တော့း လီဝ်ခွဲၤ၊ ပေးပုခေသီ၊လှိုခေယဝ်တုင် တာင်းပီခင် ၃၆ ခိုင်၊ဂျ၊လျာကန်တက်းပတ်၊ခပ်၊ကျော့။ ဝါးခေသု လာင်းဝါးကမ်၊လှိုဂီဝ်။ ဂပ်ဝါးတီးသုလမ်း မင်း တုလုးတုင်၊ခေး ကန်လိုင်ပုံယု၊ခင်းခိုင်၊တေးလီဝ် ပုခေကန်တက်းလံးပတ်၊ခေခေကျော့။ နှေးကန် ပတ်၊ခပ်ခေခေ လံးခမ်၊ကပ်ဂျးမခင်းခေခေမခင်း ခလး လှိုပုံသိမ်းပုံမိတ်မခင်းဂွင်းမခင်း ပုခေလွင်၊ ခေခေ၊ဂီဝ်တက်းပီခင် ထု၊ဝရျာကသက်၊ ခေခေကျော့။ ပေးပီခင်လှိုခေခေ၊ခေခေလိုင် နှေးကန်ဝါခေ၊ကန် ပိုခေ ကိတ်၊တင်း နှေးကန်ပတ်၊ကန်ထိုင်ခေခေ ၃၇ တက်းသိုဝ်းပျော့၊လုလုးဂခေကျော့။ ဂွမ်းကန်ဝါး နှေးခိုင်၊ဝါခေ၊ပိုခေကျော့။ နှေးခိုင်၊ပတ်၊ထိုင် ကျော့။ ဝါးခေခေ၊ခေခေ တုဂ်းခေခေတီးဂီဝ်ခေ နှေး ၃၈ မခေခေ၊ခေခေကျော့။ ဂပ်ပွဲ၊လှိုသုမး ဂွံးသုလံး ပတ်၊ခပ်၊တီးကန်သုကမ်၊သွမ်းခေခေကျော့။ ပိုခေ၊ တာင်း၊နှေးဂီတီးကန်ဂီတီးငါခေခေလး သုလံးခပ်၊ ပျးဂျးခေခေတာင်းဂီတီးခပ်ခေခေယဝ်။ ဝါးခေခေ၊ခေ ၃၉ ကျော့။ ဂွမ်းပိုဝ်းဂွမ်းခေယိုင် ကန်ခမ်၊သက်၊ သေ၊ဝါး- မခင်းဖုလု၊ကွတ်၊ခေပျး လွင်၊တာင်း ဂျးကန်ဂပ်ခါးလံးဂီတီးပုခေမးယဝ် တင်းသိုင်၊ တင်းလုင်ခေခေကျော့။ ဝါးခေခေ၊ခေခေခေလးဂုခေ သမး၊ရီ ကန်ယု၊ခေခေဝီခေခေခေခေခေ၊ ယုမ်၊ ၄၀ မတ်၊မခင်းလဝ်းကျော့။ ပိုဝ်းခေခေ မိုဝ်းကန် ဂုခေသမး၊ရီ လှိုဝ်းခေခေဂွတ်၊ထိုင်မးဂျးတီးမခင်း လဝ်းခေခေလိုင် ခပ်တွင်းပခေ၊ ဂွံးမခင်းလဝ်းယု၊ ၄၁ ဂျးတီးခပ်ကျော့။ မခင်းလဝ်းယု၊ဂျးတီးခေခေသွင် ဝခေကျော့။ ဂုခေတာင်း၊ဂျေ ခေခေကျော့၊ယုမ်၊ မတ်၊ ဂွမ်းပိုဝ်းခေခေပတ်၊ဂွမ်းမခင်းလဝ်းခေခေ ၄၂ ခလး လတ်းတီးခေယိုင်ခေခေခေလးဝါး- တေး လီဝ်ခေ ဂွမ်းယုမ်၊မတ်၊ဂွမ်းပိုဝ်းဂွမ်းမိုးဂုလုးကမ်၊ လှို။ တုဂ်းလံးခေခေဂွမ်းမခင်းလဝ်းခေလး ဂုလွင်၊ ကန်ဝါး မခင်းလဝ်းပီခင် လဝ်းခေခေ လဝ်းကန် ခေ၊ခွတ်၊ကပ်ဂုခေလေးဂီ၊တင်းလံ ကမခေ၊ခေ ပီခေခေခေယဝ်။ ဝါးခေခေ၊ခေကျော့။

ဂီတီးဂွံးလုဂ်းလံးကမတ်၊လုင်ဂုံခေခေ

၄၃ မိုဝ်းကန် ပုခေသွင်ဝခေယဝ်တုင် မခင်းလဝ်း ကွတ်၊ သေဂျးတီးခေခေခေလး ဂျးဂျးတီး မိုဝ်းဂျ၊လီခလး ၄၄ ကျော့။ လွင်၊မခင်းလမ်း လဝ်းယေ၊သု တုင်လဝ်း ဂပ်၊ခမ်၊သက်၊သေ၊ခလးဝါး- ပရေးဇီတ်၊ ကမ်၊

လံးသရေ၊ ဂျးခေခေမိုဝ်းကန်တုင်လဝ်းဂပ်၊ယု၊ခေခေ၊ ဝါးခေခေ၊ခေကျော့။ ၄၅ မိုဝ်းကန်မခင်းလဝ်းဂွတ်၊ထိုင်ဂျးတီး မိုဝ်းဂျ၊လီ ခလး ခေခေလိုင် ဂုခေဂျ၊လီခလး တင်းလံးဂုပ တုင်းကပ်မခင်းလဝ်းကျော့။ လွင်၊မခင်းလမ်း ခပ် လိုင်၊ပွတ်၊သေဂျးတီးပွဲ ခေခေဝီခေယေ၊ဂုသလီမ်၊ခေခေ မးခလး ခပ်ယင်းပေးလံးဂုခေ လွင်၊တာင်းကန် မခင်းလဝ်းဂီတီးတင်းသိုင်၊တာင်းလုင် ဂျးခေခေပွဲခေခေ ယဝ်။ ၄၆ မခင်းလဝ်း သမ့်ခိုခေခေဂျးဂျးတီး ဝီခေဂျ၊ခေ ခေခေ မိုဝ်းဂျ၊လီခလး တီးကန်မခင်းလဝ်းဂွံးခေခေပီခေ ခေခေလဝ်တုင်ခေခေကျော့။ မိုဝ်းခေခေ မီးကမတ်၊လုင် နှေးခိုင်၊ လုဂ်းလံးမခင်းလဝ်းတာင်းခေခေတာင်းပီခေ ၄၇ ယု၊ဂျးခေခေ ဝီခေဂုဝ်၊ခေခေ၊ကမ်၊ ကျော့။ မိုဝ်းကန် မခင်းလံးခေခေလွင်၊ လဝ်းယေ၊သု လုဂ်းသေဂျးတီး မိုဝ်းယုတ ဂွတ်၊ထိုင်မးဂျးတီး မိုဝ်းဂျ၊လီခလးယဝ် ခေခေလိုင် မခင်းဂျးလုဂ်းတီးမခင်းလဝ်းသေယဝ် ခေခေ၊ဂီဝ် မခင်းလဝ်းတာင်းမးဂျးတီးလုဂ်းလံးမခင်း ကန်လမ်းတာင်းတံခေခေခေလး ဂီတီးဂျးတာင်းခေ ဝါင်းပီခေခေခေခေခေလိုင် မခင်းတွင်းပခေ၊မခင်း ၄၈ လဝ်းကျော့။ လဝ်းယေ၊သု နှေးလတ်းနလးဝါး- ပေးသုကမ်၊လံးဂုခေ ခေခေမိတ်၊လုဂ်းခေခေ၊ ကိတ်၊တင်း လွင်၊တာင်းကန်လီကမ်းတာင်းလံးလိုင် သုကမ်၊မီး တာင်းကန်ယုမ်၊ဂုလုး၊ မိုဝ်းကန်ဝါးခေခေ၊ခေခေလိုင်၊ ၄၉ ကမတ်၊လုင်ကျော့၊ ခိုခေခေလဝ်းလတ်းခေလးဝါး- လဝ်းဂုဝ်း လုဂ်းကန်လုဂ်းလံးဂပ်ခါးကမ်၊ပံ၊တံ ခေခေ လဝ်းဂုဝ်းခေခေကျော့၊မးသေဂမ်းခါး၊ ဝါး ခေခေ၊ခေကျော့။ ၅၀ လဝ်းယေ၊သု နှေးလတ်းနလးဝါး- ဂျ၊တု။ ကသက်၊လုဂ်းလံးမိုး လံးဂတ်းယီခေခေချမ်းသု၊ယဝ်။ ဝါးခေခေ၊ခေကျော့။ ကမတ်၊လုင်ခေခေကျော့ ယုမ်၊ ကပ်ဂွမ်း လဝ်းယေ၊သု သေယဝ် မိုဝ်းဂျ၊ကျော့။ ၅၁ ခေခေမိုဝ်းကန် မခင်းယင်းတိုဂ်ပီလွမ်းတာင်းဂျ၊ယု၊ ခေခေလိုင် ဂုခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ တာင်းမခင်းခေလးလဝ်းလတ်းဝါး- လုဂ်းလံးလဝ်း ဂုဝ်း ကသက်၊ဂတ်းယီခေခေချမ်းသု၊မးခါးယဝ်။ ဝါး ခေခေ၊ခေကျော့။ မခင်းကျော့ထမ်ခေလးဝါး- မခင်း ဂွတ်၊ထိုင်တာင်းကန်သက်၊သု၊ခေခေမး ခိုင်၊လှို မိုဝ်းကန်ဝါးခေခေ၊ခေခေလိုင်၊ ခပ်ကျော့လဝ်းလတ်း ခလးဝါး- ခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ ၅၂ ခေခေ၊ရီ၊ခေခေခါးကျော့။ ဝါးခေခေ၊ခေကျော့။ ပိုဝ်းခေ ခလး မခင်းဂုဝါး ခိုင်၊ခေခေ၊ရီ၊ခေခေပီခေခေခေခေခေ လဝ်းယေ၊သု လတ်းဝါး- လုဂ်းလံးမိုးကသက်၊ လံးဂတ်းယီခေခေချမ်းသု၊ယဝ်။ ဝါးခေခေ၊ခေခေခေ

၅၄ ဧလး၊ ကျင်တီမ်တူင်လဝ်းဂဝ်း၊ကီဂ်း၊တင်း ဂူခင်းဂူခင်း ဂူခင်းယေးမခင်းတင်းသီင်းတင်းလူင် ကွခင်းဂခင်းယုမ်၊ မာတ်းမခင်းလဝ်းကျေး။ ခိုမိဂ်းလဂ်းခခေ၊လဝ်း ကခင်းခိုလမ်း ပီခင်းခိုမိဂ်းလဂ်းခခေ၊ပွဂ်းတုတိယ ကခင်း လဝ်းယေး၊သု ခခေပျး ဝံးသေမခင်းလဝ်း လုဂ်းသေဂျးတီး မိုင်းယုတ မျးဂျးတီး မိုင်းဂျးလိ ဧလး ခခေကျေး။

၅

ဂူခင်းလဝ်းတောင်းပီခင်း သာမ်သိဝ်းပံာ်ပီတိတ်၊ပီးဂျာဇ်ခင်း

၁ လိုခင်းခခေလင်၊ မီးပွဲးကခင်း ဂူခင်းမိဝ်းယုတ ခပ် ခါမ်၊ခခေခလး လဝ်းယေး၊သု ဂျးဂျးတီး ဝီင်းယေး၊
 ၂ ရုသလီမ်၊ ကျေး။ ဂျးတီးဂျိမ်းခင်းတူသုဝ်း ခင်း ဝီင်း ယေး၊ရုသလီမ်၊ ခခေ မီးခခေခခင်းခခေခင်း ဂခင်းလွမ်းခင်း၊ဂျမ်းခေ၊သျးဂျး၊ခပြး ခပ်ဂွင်ဝျး
 ၃ ခခေပေ၊သေ၊သတ ခခေကျေး။ ခခေခခင်းခခေ မီးလခင်းဂျးလခင်းကျေး။ ဂျးတီးလခင်းလိုဝ်းခခေ ခပ်လိုဝ်းကခင်းလဝ်းတောင်းခံးတောင်းပီခင်းလှ် ကခင်း တျမ္မတ်၊လှ် ကခင်းတိခင်းပုတ်းလှ် ကခင်းတိခင်းယွမ် ဂျိမ်၊လှ် လိုဝ်းခခေ ခခေခင်းလဝ်းပွဲးတူလ်းတောင်းကခင်း
 ၄ ခခေခင်းခခေ တဂ်းတူင်တဂ်းခခေကျေး။ လွင်း မခင်းလမ်း မိုဝ်းကခင်းခင်း၊မခင်းထုဂ်း၊ခခေလိုင် တ မခင်း၊ဂင်ဂျာမ်တြေးပီခင်းလဝ်း လူင်းမျးဂျးတီး ခခေ ခခေခခင်းခလး ဂျးခခေခင်းခခေခခင်း တူင်ခခေ ကျေး။ မိုဝ်းကခင်းခခေတူင်ခခေလိုင် ကျေးကခင်း ခပ်းဂျး၊ဂျးခခေခခေဂွခင်းတောင်းပိုခင်းခခေ တောင်း ခံးတောင်းပီခင်း ဂျးကခင်းလဝ်းတီးတူင်မခင်းခခေ
 ၅ ဂွတ်းထိုင်တောင်းကခင်းဂျာဇ်ခင်းကျေး။ ဂျးတီးခခေ မီးဂူခင်းကခင်းလဝ်းတောင်းခံးတောင်းပီခင်း သာမ်သိဝ်း
 ၆ ပံာ်ပီတိတ်၊ပီးတိမ်တိမ်ခခေ ကျေးခခေကျေး။ မိုဝ်း ကခင်း လဝ်းယေး၊သု ဂခင်းကျေးခခေခခင်းယု၊ခခေ လိုင် မခင်းလဝ်းဂူလွင်းကခင်းဝျး ကျေးခခေပီခင်းဂိုင် ခေ၊ယဝ်ခခေခလး မခင်းလဝ်းထာမ်မခင်းခလး ဝျး၊- လွင်း၊မိုးခွဲးဂွတ်းထိုင် တောင်းကခင်းယု၊လီဂ်ခင်း
 ၇ ဝါခင်းဂိုဝ်၊ မိုဝ်းကခင်းဝျးခင်း၊ခခေလိုင်၊ ဂူခင်းပီခင်းကျေး ခခေကျေးလဝ်းလတ်းခလးဝျး၊- လဝ်းဂုဂ်းတီး ချး၊ ယမ်းမိုဝ်းကခင်းခခေတူင်ခခေမျးခခေ ဂပ်းဂျး ကမ်၊မီးကျေးကခင်းတဂ်းကပ်ဂပ်းခချးခပ်းဂျး၊ ဂျးခခေ ခခေခခင်းခခေ။ မိုဝ်းကခင်းဂပ်းဂျးယင်းတိုဂ်းခတ်း လှ်ဂျးယု၊ခခေ ပိုခင်းတိုင်၊ကျေးယင်းပေးလူင်း ဂျး၊ကွခင်းတောင်းဂပ်းဂျးယဝ်၊ ဝျးခင်း၊ခခေကျေး။

၈ လဝ်းယေး၊သု ကျေးလတ်းခလးဝျး၊- လုဂ်းတျ။ ကပ်တီးခခေခင်းမိုးခလး ပံတောင်းဂျးတျ။ မိုဝ်းကခင်း
 ၉ ဝျးခင်း၊ခခေလိုင်၊ ကျေးခခေ ပီခင်းဂူခင်းလီမျးဂမ်း လီဝ်ခလး ကပ်တီးခခေခင်းမခင်းသေယဝ် ပံတောင်း
 ၁၀ ဂျးကျေး။ ဝခင်းခခေခလမ်း ပီခင်းဝခင်းဂမ်သီခင်း ကျေး။ ပိုဝ်းခခေခလး ဂူခင်းယုတ လိုဝ်းခခေလတ်း တီးကျေးကခင်းဂျာဇ်ခင်းခခေခလးဝျး၊- မိုဝ်းခခေပီခင်း ဝခင်းဂမ်သီခင်းကျေး။ မိုး ကမ်၊ထုဂ်း၊လီကပ်တီး
 ၁၁ ခခေခင်းမိုးဂျး၊ ဝျးခင်း၊ခခေကျေး။ မခင်းကျေးခိုခင်း လတ်းခလးဝျး၊- ကျေးကခင်းဂိုတ်းဂျးဂပ်းခချးခိုခင်း လီမျးခခေလတ်းတီးဂပ်းဂျးဝျး၊- ကပ်တီးခခေခင်း မိုးခလး ပံတောင်းဂျးတျ။ ဝျးခင်း၊ခခေကျေး၊
 ၁၂ ဝျးခင်း၊ခခေကျေး။ ခပ်ကျေးထာမ်ခလးဝျး၊- ကျေး ကခင်းလတ်းတီးမိုးဝျး ကပ်တီးခခေခင်းမိုးခလး ပံ တောင်းဂျးတျ။ ကခင်းဝျးခခေ၊ ပီခင်းခခေလှ်၊ ဝျး ခင်း၊ခခေကျေး။ ကျေးခခေပီခင်းခခေလှ် ကခင်းဝျး ခခေ ကျေးကခင်းဂျာဇ်ခင်းခခေ ကမ်၊ဂူ။ လွင်မခင်း လမ်း လဝ်းယေး၊သု တိတ်၊တိတ်၊ကွဂ်း၊သေဂျးခခေ ဂူခင်းကခင်းလုဂ်းတူင်လိုဝ်းခခေ ဂျးယဝ်ကျေး။
 ၁၄ လိုခင်းခခေ လဝ်းယေး၊သု ထုဝ်းဂခင်းကျေးခခေ ဂျးခခေပီဂ်းမခင်း၊လဝ်းခလးလတ်းဝျး၊- မိုးမီးတောင်း ကခင်းယု၊လီဂ်ခင်းဝါခင်းယဝ်။ ခင်း၊ဂိုဝ် တဂ်းလံးဂင်း လွတ်းတင်း ဖခင်းကခင်းယီင်းခခေဂျာဇ်ခခေလိုင် ဂမ်းလိုခင်း ယု၊ပေခိုခင်းဂိုတ်းတူလဂ်းဂျး၊ကပိုတ်း
 ၁၅ ထီင်း၊ ဝျးခင်း၊ခခေကျေး။ ကျေးခခေကျေး ဂျးခလး မွဂ်း၊လတ်းဂျးတီး ဂူခင်းယုတ လိုဝ်းခခေ လွင်း ကခင်းဝျး ကျေးကခင်းဂျးမခင်းဂျာဇ်ခင်းယု၊လီမျးခခေ ပီခင်း လဝ်းယေး၊သု ကခင်းဝျးခခေကျေး။

ခင်းလုဂ်းလဝ်းခခေမီးကသဂ်း

၁၆ ပိုဝ်းကခင်း လဝ်းယေး၊သု ဂိုတ်းလွင်းတောင်းလိုဝ်း ခခေ ခခေခင်းဂမ်သီခင်းခလး ဂူခင်းယုတ လိုဝ်း ခခေ ယိုင်ခခေခင်းဂျးဂျာတောင်းခခေတေး၊မခင်းလဝ်း
 ၁၇ ကျေး။ လဝ်းယေး၊သု ကျေးခိုခင်းလတ်းခလးဝျး၊- ပေးဂပ်းခခေ ဂိုတ်းတောင်းဂိုတ်းတေး၊ထိုင်ဂွတ်းမိုဝ်း လီဝ်ခခေယု၊ခလး ဂပ်းကျေးဂိုတ်းယု၊ကျေး၊ ဝျးခင်း၊ ခခေကျေး။ ပိုဝ်းကခင်းမခင်းလဝ်းယု၊ဝခင်းဂမ်သီခင်း ဂူလ်းကမ်၊ဂျး၊ သမုယင်းဂွင်တြေးပီခင်းလဝ်းပီခင်းပေး မခင်းလဝ်း ဝျးခခေခလး ကပ်တူင်လဝ်းဂပ်း၊တိဂ်း တိုင်းဂခင်းတင်းတြေးပီခင်းလဝ်းခခေခလး ဂူခင်း ယုတ လိုဝ်းခခေ ယီင်းခခေကျေး၊ဂျး ဂျးလံးကပ် မခင်းလဝ်းတံကျေး။ လဝ်းယေး၊သု ခိုခင်းလတ်း ခလးဝျး၊- ဂပ်းဝျး တီးလိုဝ်းတီးလှ်းတီး၊သုလမ်း လွမ်းခင်း၊ကလုဂ်း၊တူင်လဝ်းဂပ်း၊ခလး လုဂ်းလဝ်း

ကမ်,လောင်းဂြိုဟ်းသေလှိုင်သေပိုင်လံး။ ဂြိုဟ်းလွမ်းဂျး
 ၂၀ ခင်,ကမ် လံးဂုဏ်ကမ်ပေးလဝ်းဂြိုဟ်းခေခေရုလ်း
 ကေး။ လုဂ်းလဝ်း ဂြိုဟ်းလွမ်း လှိုင်ခင်,ကမ်ပေး
 ၂၁ လဝ်းဂြိုဟ်းတင်းသိုင်;တင်းလူင်ခေခေကေး။ ပေး
 လဝ်း ဂုဂ်လုဂ်းလဝ်း;ခလး ခေပေးဂျးကမ်မခမ်း
 လဝ်းဂြိုဟ်းတင်းသိုင်;တင်းလူင်ခေခေ တီးလုဂ်းလဝ်း
 ကေး။ ခင်,ဂြိုဟ်းသုတမ်းမီး လွင်းတင်းကမ်လီ
 ကမ်းလိုင် မခမ်းလဝ်းတမ်းခေပေး လွင်းတင်း
 ကမ်ယိုင်;ခိမ်းလှိုင်တွမ်းခေ,သေ လွင်းတင်း
 လှိုင်ခေခေတီးလုဂ်းလဝ်းကေး။
 ၂၁ လှိုင်ခင်,ကမ် ပေးလဝ်း ဂြိုဟ်းလှိုင်ခင်းကမ်တံ
 ဂျး,ယုဂ်လုဂ်းခိမ်းလိပ်းခေခေ လုဂ်းလဝ်းဂေး ဂြို
 ခင်လှိုင်ခင်းကမ်မခမ်းလဝ်းမီးကလုဂ်, တင်းသိုင်;တင်း
 ၂၂ လူင်ခေခေ ကသားလိပ်းယု,ကေး။ ခင်,ဂြိုဟ်းခမ်း
 တင်းသိုင်;တင်းလူင် တမ်းရုဂ်,သေ,ဂုဂ်ယမ်လုဂ်း
 လဝ်း လှိုင်ခင်,ကမ်ရုဂ်,သေ,ဂုဂ်ယမ်ပေးလဝ်း
 ခေခေလိုင် ပေးလဝ်း ကမ်,လီ,ယိုင်,တြေးတီးဗုဂ်
 ၂၃ လှိုင်ခေခေကေး။ မခမ်းလဝ်း ကမ်းပခေကေး
 တင်းကမ်လီ,ယိုင်,တြေး ဂျးမီးတင်းသိုင်;တင်း
 လူင်ခေခေဂျးတီး လုဂ်းလဝ်း ကေး။ ဂေးကမ်
 ကမ်,ရုဂ်,သေ,ဂုဂ်ယမ်လုဂ်းလဝ်းခေခေ ပီခေဂေး
 ကမ် ကမ်,ရုဂ်,သေ,ဂုဂ်ယမ် ပေးလဝ်း ကမ်ပွဲ,လှိုင်
 ၂၄ လုဂ်းလဝ်းမေးခေခေကေး။ ဂပ်ဝေးတီးလှိုင်;တီးလှိုင်
 တီးသုလမ်း ဂေးကမ်ထွမ်း,ကပ်ခမ်းဂပ်ခလး ယုမ်,
 မာတ်;ဂေးကမ်ပွဲ,လှိုင်ဂပ်မေးခေခေ လံးထု,ဝရု
 ကသား;ခလး ကမ်,လံးခမ်း,တင်းကမ်လီ,ယိုင်,
 ကပျိုတီး။ ပီခေဂေးကမ်လုဂ်သေဂျးတင်းတံသေ
 ယု ခမ်းဂျးဂျးတီး တင်းကမ်ကသားလိပ်း
 ၂၅ ခိမ်းပုခေကေး။ ဂပ်ဝေးတီးလှိုင်;တီးလှိုင်;တီးသုလမ်း
 ခိုင်,ဂျး,လု, ကမ်ခင်လှိုင်ခင်းကမ်တံဂျး,ယုဂ်ခေခေ
 တမ်းလံး;ခိမ်းသိုင်ခမ်း လုဂ်းလဝ်း ခလး ခင်လှိုင်
 ကမ်ခိမ်းခေခေ တမ်းခိမ်းလံး;ကသားလိပ်းခေခေ
 တမ်းဂုဂ်;ထိုင်မေးယု,ခလး တေးလိပ်ခေဂေးဂုဂ်
 ထိုင်မေးယု,ယုဂ်။
 ၂၆ လွင်းမခမ်းလမ်း ဂျးခင်,ကမ်ပေးလဝ်း မီးက
 သားခင်းတူင်လဝ်းဂပ်,ခေခေ မခမ်းလဝ်းပခေကေး
 ၂၇ ဂျး လုဂ်းလဝ်း လံးမီးကသား ခင်းတူင်လဝ်းဂပ်,
 ၂၈ ကေး။ တီး လုဂ်းလဝ်း ခေခေ ပိုင်;ကမ်ပီခေလုဂ်
 ဂုခမ်းခလး မခမ်းလဝ်း;ကမ်းပခေကေးတင်းကမ်
 လီ,ယိုင်,တြေးကေး။ လွင်းတီးဂြိုဟ်းခေခေလိုင်ယု,ပေ
 ၂၉ မီးတင်းကမ်ကမ်း။ ခိုင်,ဂျး,လု, ကမ်ခင်လှိုင်
 ကမ်မီးခင်းသိုင်;တင်းသိုင်;တင်းလူင် တမ်း
 လံး;ခိမ်းသိုင်ခမ်း လုဂ်းလဝ်း ခလး ကွမ်,မေးခေခေ
 ၃၀ တမ်းဂုဂ်;ထိုင်မေးကေး။ ခင်လှိုင်ခင်းကမ်ဂမ်ဂျိုင်

တင်းဂမ်တင်းဂျိုင်ကမ်လီခေခေ တမ်းလံး;ကွမ်,
 မေးလုဂ်းတီး တင်းကမ်လုဂ်ခိမ်း တီးကမ်
 ကသားလိပ်းခလး ခင်လှိုင်ခင်းကမ်မီးတင်းဂမ်
 တင်းဂျိုင်ကမ်ဂုဂ်ကမ်မိုဂ်;ခေခေ တမ်းလံး;ကွမ်,
 မေးလုဂ်းတီးတင်းကမ်လုဂ်ခိမ်း တီးကမ်လီ,
 ၃၀ ယိုင်,ကပျိုတီးကေး။ ဂပ်ခေ လွမ်းခင်,ကလုဂ်,
 တူင်လဝ်းဂပ်,ရုလ်းခလး ကမ်,ဂြိုဟ်းသေလှိုင်သေ
 ပိုင်လံး။ ဂပ်လီ,ယိုင်,တြေး ဂျးခင်,ကမ်ဂပ်ခိမ်း
 ခေခေကေး။ တင်းကမ်ဂပ်လီ,ယိုင်,ဂေး မိခေ;
 ဂမ်တင်းတြေးလဝ်းကေး။ လွင်းမခမ်းလမ်း ဂပ်
 ကမ်,လွမ်းကလုဂ်,တူင်လဝ်းဂပ်။ ဂပ်လွမ်းကလုဂ်,
 ပေးလဝ်း ကမ်ပွဲ,လှိုင်ဂပ်မေးခေခေကေး။

**တင်းကမ်ခမ်း,သား,သေ,လွင်း
 လဝ်း,ယေ,သု**

၃၁ ပေးဂပ်ခမ်း,သား,သေ, လွင်းတူင်လဝ်းဂပ်,လှိုင်
 ၃၂ သား,သေ,ဂပ် ကမ်,ခတ,။ ဂေးကမ်ခမ်း,သား,
 သေ,လွင်းဂပ်ခေခေ ယင်းမီးယု,ပေးခိုင်;ကေး။ ဂပ်
 ဂုလွင်းကမ် သား,သေ,မခမ်းလဝ်း ခတ,ယု,ခေခေ
 ၃၃ ကေး။ သုပွဲ,လှိုင်ဂျးတီး ယုဝ်းဂျာခမ်, ခလးမခမ်း
 ဂေးခမ်း,သား,သေ,ဗေ,သမ်,မေး,တြေးကေး။
 ၃၄ ခင်းဝေးခေခေသေဂေး ဂပ်ခမ်း,ကပ်သား,သေ,ကမ်
 ဂုခမ်းပခေခေ ကမ်,လှိုင်။ ခင်,ဂြိုဟ်းသုတမ်းဂုဂ်
 ထိုင် တင်းကမ်ခေ,ခွတ်;ကပ်ခေခေ ဂပ်လင်,လံး
 ၃၅ လာတ်;ဂျမ်းခေခေကေး။ ယုဝ်းဂျာခမ်, ပီခေဂုဂ်
 ကမ်တံ;ခလး လီင်းကေး။ သုမီးကလုဂ်, ခွဲ;မုခေ
 ပေး,ခင်းကမ်လီင်းမခမ်း ဂမ်းကွမ်,ခိုင်;ရုလ်း
 ၃၆ ကေး။ သား,သေ,ကမ်ယိုင်;ခိမ်းလှိုင်,ခေ,သေ
 သား,သေ, ယုဝ်းဂျာခမ်, ခေခေ မီးတီးဂပ်ကေး။
 လွင်းတင်းကမ် ပေးလဝ်း ကမ်းပခေခေမိုဂ်;ဂပ်
 ဂြိုဟ်းလံး;ဂြိုဟ်းဂျးယုဂ်တူင် ကမ်ပီခေလွင်းတင်း
 ကမ်ဂပ်ဂြိုဟ်းယု,လှိုင်ခေခေ ယု,ဗေ,ဂပ်သေခလး
 ခမ်း,သား,သေ,လွင်းကမ်ဝေး ပေးလဝ်း ပွဲ,လှိုင်ဂပ်
 ၃၇ မေးကမ်ဝေးခေခေကေး။ ပေးလဝ်း ကမ်ပွဲ,လှိုင်
 ဂပ်မေးခေခေကေး ယု,ဗေ,ဂပ်သေခလးခမ်း,သား,
 သေ,ယု,ကေး။ သိုင်ခမ်းပေးလဝ်းကေး သုကမ်,
 ၃၈ တွမ်ခိမ်း။ ဂျင်းဗေခမ်းလဝ်းကေး သုကမ်,
 တွမ်ဂုခေ။ ခေခေဂပ်တံ;မခမ်းလဝ်းကေး ကမ်,
 ခတ,ယု,ခင်းသု။ လွင်းမခမ်းလမ်း သုယင်းကမ်,
 ယုမ်,မာတ်;ဂေးကမ်မခမ်းလဝ်းပွဲ,လှိုင်မေးခေခေ။
 ၃၉ သုသွတ်;သုဂျးဂျမ်းလိဂ်; ဂွမ်းပိုင်;သုထိုင်, သု
 တမ်းလံး;ထု,ဝရုကသား ဂျးခင်းဂျမ်းလိဂ်;ခေခေ
 ၄၀ ကေး။ ဂျမ်းလိဂ်;ခေခေ ပီခေသား,သေ,ဂပ်ကေး။
 ခင်,ဂြိုဟ်းသုတမ်းလံး;ကသား,လှိုင် သုကမ်,မေးဂျး

၄၁ တီးဂပ်။ ဂပ်ကမ်၊ခါမ်၊ကပ်မူခင်သရေ၊ကမ်ဂူခင်း
 ၄၂ ပခင်ခေခင်။ ခင်းဝါးခေခင်သေဂေး၊ ဂပ်ဂူသုယူ၊
 ကေး။ မီတ်းတၢ၊တၢင်းဂုၤကြေးပီခင်လင်းခေခင်
 ၄၃ ကမ်၊မီးဂျးခင်းရှပ်လုံသု။ ပီၤဂုၤသမ်ဂပ်ပးတင်းက
 ခွၢင်ပေးလင်းခေခင်၊ ရှပ်တီးမးသေဂေး၊ သူကမ်၊ဂုၤ
 တုင်းကပ်ဂပ်။ ပေးပိုခင်းတၢင်း၊ဂေး၊ ပးတင်းက
 ၄၄ ခွၢင်တူဝ်လင်းဂပ်၊ခေခင်၊ ရှပ်တီးမးသေဂေး၊ သူကပ်
 တုင်းကပ်ဂေးခေခင်ကေး။ ပေးသုဂုၤလင်းခါမ်၊ကပ်
 မူခင်သရေ၊ ကမ်သုဂေးခေခင်းခေခင်း၊ဂေးခေခင်းပခင်
 ဂခင်ယူ၊ခေခင်ဂုၤလင်းခေခင်၊ ကမ်၊ဂုၤကပ်မူခင်သရေ၊
 ကမ်ကြေးပီခင်လင်းပခင်ခေခင်လိုင် သူတၢင်းဂီၤတီး
 ၄၅ လိုင်ခေခင်၊ရှပ်ခေခင်၊ ယုမ်၊မၢတ်းလံး။ ယု၊ပေထၢင်း၊
 ဂပ်တၢင်းကပ်ကပ်ပီၤတီးတၢင်း၊သု၊တီးသု ဂျးတီး၊ဇာံ၊
 ခေးပေးလင်းခေခင်။ ဂေးကမ်ကပ်ကပ်ပီၤတီးတၢင်း၊
 သု၊ဂျးတီးသုခေခင် ယင်းမီးယု၊ပးခေခင်းကေး။
 ဂေးခေခင်လမ်း ပီခင် မုင်းသေ၊ ကမ်သုဂီၤပိုင်း
 ၄၆ ခေခင်ကေး။ ပေးသုယုမ်၊ခွၢမ်း မုင်းသေ၊ လိုင်
 သုယင်းကမ်၊ယုမ်၊ခွၢမ်းဂပ်ခေခင်၊ တၢင်းကမ်၊ယု။
 လွင်းမခင်းလမ်း မုင်းသေ၊ တီမ်းပိုလွင်းဂပ်ကေး။
 ၄၇ ပေးသုကမ်၊ယုမ်၊ ခွၢမ်းကမ်မခင်းတီမ်းပိုခေခင်လိုင်
 သုတၢင်းဂီၤတီးလိုင်ခေခင်၊ရှပ်ခေခင်၊ ယုမ်၊ခွၢမ်းဂပ်လံး၊
 ဝါးခေခင်၊ခေခင်ကေး။

၆

လင်းယေ၊သုလိုင်လူဂုခင်းဂျးဂီၤ

၁ လိုခင်းခေခင် လင်းယေ၊သု ခါမ်းဂျး၊ဂျးတီး၊ဇာံ၊
 ပုခင် ခွင်ဂျးလိခေခင်၊ ကမ်ဝါး၊ ခွင်တိပီရိ ခေခင်
 ၂ ကေး။ ဂုခင်းလူဂုခင်းတုမ်ခေခင်ခေခင်၊ လွမ်းပးလင်
 မခင်းလင်းဂျး၊ ရွပ်ပိုင်းခပ်လံးဂုခင်ခေခင်မိတ်းလမ်းခ
 ခေခင်၊ ကမ်မခင်းလင်းခေခင်ပျး တီးခပ်လိုင်ကမ်
 လင်းတၢင်းခံးတၢင်းပီခင်လိုင်ခေခင်ကေး။
 ၃ လင်းယေ၊သု ခိုခင်းဂျး၊ဂျးခေခင်လွဲခေခင်၊ ခေခင်းယု၊
 ၄ လူလင်းဂမ်တင်းတခပလင်းတင်းလံကေး။ ခိင်၊
 ခေခင် ပီခင်ခိင်၊ကမ်လမ်းတၢင်းခါမ်၊ ပွဲးပုသခါ၊
 ၅ ဂုခင်းယုတ ခပ်ခေခင်ကေး။ လင်းယေ၊သု မုင်း
 တုလင်းခေခင်၊ ဂုခင်ဂုခင်းလူဂုခင်းတုမ်ခေခင်ခေခင်၊ မး
 တီးမခင်းလင်းခေခင်လိုင် မခင်းလင်း ထၢမ်တီး
 ဖိလိပို ခေခင်းဝါး- ခေခင်၊ရှပ်ခပ်တၢင်းလံးဂီခင်
 လံးခွပ်လိုင် တၢင်းသိုဝ်ကပ်ခပ်မုခင်းဂျးတီးလုံ၊ ဝါး
 ၆ ခေခင်၊ခေခင်ကေး။ ပီၤဂုၤသမ် မခင်းလင်း ရှပ်ယု၊လွင်း
 ကမ်တူဝ်လင်းဂပ်၊ တၢင်းဂီၤတီးလိုင်ခေခင်၊ရှပ်ခေခင်
 သေဂေး၊ ခေခင်၊ရှပ် တၢင်းလံးလမ်းတုလင်းမခင်းလိုင်

မခင်းလင်း၊ လင်းထၢမ်လိုင်ခေခင်၊ခေခင်ကေး။
 ၇ ဖိလိပို ခေခင်းလင်းလံးလံးတၢင်းခေခင်းဝါး- ခေခင်၊ရှပ်
 ခပ်တၢင်းလံးဂီခင်ခပ်မုခင်း ယေ၊ဂေးယေ၊ဂီတီး
 လိုင် ကပ်ခိုခင်းတေ၊ခေခင်၊ရှပ်၊သွင်ပၢဂ်၊ခိပ်း သိုဝ်ဂေး
 ကမ်၊ပေးကမ်၊ဂုမ်၊လံးခါး၊ ဝါးခေခင်၊ခေခင်ကေး။
 ၈ ခင်းတခပလင်းလိုင်ခေခင်ခေခင်ခေခင်၊ ကမ်လံးလိုင်
 ကမ်၊တေ၊ ကမ်ပီခင်ခေခင်လံး သိုမုခေခင်၊ပေ၊တေ
 ၉ ခေခင် မခင်းလင်းလံးလံးတၢင်းခေခင်းဝါး- မီးလုဂ်းကွမ်၊
 ဂေးခေခင်၊ မခင်းပးခင်းမုခင်းမူယေ၊ ဂျးလုဂ် တင်း
 ပုဂ်ခေခင်၊သွင်တုဝ်ခါးကေး။ ခင်းဝါးခေခင်သေဂေး
 ၁၀ ပုခင်းဂုခင်းခေခင်ခေခင်၊ထၢမ်၊ခေခင်၊ခေခင်၊ခေခင်
 ဝိုင်၊လွင်းဂျးသင်ခါး၊ ဝါးခေခင်၊ခေခင်ကေး။ လင်း
 ယေ၊သု ဂေးလံးလံးတၢင်းခေခင်းဝါး- ရှပ်ဂုခင်းလိုင်ခေခင်
 ခေခင်းယု၊တၢ၊ ဝါးခေခင်၊ခေခင်ကေး။ ဂျးတီးခေခင်
 မီးတုခင်းယုဝ်တုခင်းယုခေခင်ခေခင်ကေး။ ဂျးခေခင်၊
 ကမ်ခေခင်ကမ်၊ခေခင် မီးဂုခင်းဂျးဂီၤလမ်းလမ်း
 ၁၁ ခေခင်းယု၊ကေး။ လင်းယေ၊သု ဂေးကပ်ခပ်မုခင်း
 ခေခင်း ယွင်းယေ၊ဂေးလင်းလင်းသေယု ခေခင်၊
 ပခင်ခပ်လိုင်ကမ်ခေခင်ယု၊လိုင်ခေခင်ကေး။ မိုခင်
 ခေခင်၊ခေခင် မခင်းလင်းကပ်ပုလိုင်ခေခင်ခေခင်၊
 ၁၂ ပခင် ဂျးခေခင်၊ကမ်ခပ်ခွဲးဂီခေခင်ခေခင်ကေး။ ဝါးသေ
 ခပ်ဂီခေခင်၊ယု မခင်းလင်းသမ် လံးလံးတၢင်းတီးတခပ
 လင်းလိုင်ခေခင်ခေခင်ခေခင်းဝါး၊ ခေခင်၊ရှပ်တၢင်းကမ်၊ပီခင်
 လံးလံးလိုင် ဂီပီးသိမ်းကပ် ကမ်ဂီတီးကမ်ဂျးခေခင်၊
 ကမ်ဂျးကမ်ဂီတီးတင်းလံလိုင်ခေခင်ခေခင်၊ မိုခင်း
 ၁၃ ကမ်ဝါးခေခင်၊ခေခင်လိုင်၊ ခပ်ဂေးဂီပီးသိမ်းကပ် ကမ်
 ဂျးကမ်ဂီတီးခပ်မုခင်းမူယေ၊ ကမ်ဂီတီးကမ်
 ဂျးခေခင်၊လိုင်ခေခင်ခေခင်းလံးတီမ်သိမ်းသွင်ပီတီးကေး။
 ၁၄ မိုခင်းကမ်ဂုခင်းလိုင်ခေခင် ဂုခင်ခေခင်မိတ်းလမ်းခေခင်၊
 ကမ်မခင်းလင်းခေခင်ပျး လိုင်ခေခင်၊ခေခင်ခေခင်လိုင်
 ခပ်လံးလံးတၢင်းခေခင်းဝါး- ဂေးခေခင်ပေ၊ဇာံတီး
 ကမ်မးခင်းလေးဂေးခေခင်ကမ်ဝါးခေခင် လိုခေခင်
 ၁၅ ယု၊ ဝါးခေခင်၊ခေခင်ကေး။ လင်းယေ၊သု ရှပ်လွင်း
 ကမ် ခပ်တၢင်းမးခေခင်း ဂီတီးကပ်ထမ်၊မု၊ရှပ်လံး
 ကပ်မခင်းလင်း ယုဂုယွင်းပိုဂျးခင်းကေး၊ခေခင်ဂေး
 ခမ်းခေခင်ခေခင်း မခင်းလင်းခိုခင်းဂျး၊ဂျးခေခင်လုံ ပး
 လီဝ်ဂုလင်းကေး။

လင်းယေ၊သုခေခင်ခေခင်ခေခင်

၁၆ မိုခင်းကမ်ဂုတီးထိုင်ခေခင်၊ဂၢင်ခမ်းလိုင် တခပလင်း
 လိုင်ခေခင် လူင်းဂျး၊လူင်းဂျးတီးခေခင်ခေခင်း ခပ်ဂျး
 ခင်းရှပ်ယုလိုင်၊ ခါမ်းခေခင်ဂျး၊ရှပ်လံးရှပ်ထိုင်ဂျး
 ၁၇ တီး၊ ဝိုင်ဂုဝိုင်၊ခေခင်၊ဂုမ်၊ ကေး။ မိုခင်းခေခင်
 ပီခင်ကမ်လမ်းသိုင်၊ခေခင်း လင်းယေ၊သု ယင်းကမ်၊

၆၉ ပိုင်းခန့်လေး၊ လင်းယေ၊ သု လာတ်တီးတပေးလင်း၊
 ၆၈ သိမ်းသွင်ပေးခေခန့်လေး၊ ဝါး- သူ့ကျေး၊ လွင်၊ ခွဲ၊ ကွက်၊
 ၆၉ ဂျာ၊ ဂိုဝါ၊ မိုဝ်းကခေဝါးခေင်၊ ခေင်လိုင်၊ သိမုခေင်၊ ဝေ၊ တရ
 ကျေးလင်းလာတ်၊ ခလေး၊ ဝါး- လင်းဂှင်း၊ ဂှင်းခါး
 တင်းလုံးဂျာ၊ ဂျာ၊ တီး၊ နှေးလုံ၊ ခါး။ ဂျာမ်းထူး၊ ဝရ၊
 ၆၉ ကသား၊ ခခေခမီးကျေးခင်းလင်းဂှင်းခါးကျေး။ ဂှင်း
 ခါးယုမ်း၊ မာတ်၊ ခလေး၊ ဂှူးလွင်၊ ကခေ လင်းဂှင်းပီခေ
 ကျေးကခေမုတ်၊ လင်း၊ ခြေးပီခေလင်းခခေ ခါးကျေး။
 ၇၀ ဝါးခေင်၊ ခေကျေး။ လင်းယေ၊ သု ကျေးခိုခင်းလာတ်၊
 ခလေး၊ ဝါး- ဂပ်လိုဝ်း၊ ဂီမ်းကပ်သုသိမ်းသွင်ကျေးခေ
 ကမ်၊ လုံးဂိုဝ်။ ခင်းဝါးခခေသေကျေး၊ ခင်းသူခေပေး
 လာ၊ တခေင်၊ မ၊ ခေတ်၊ ကျေးခေင်းကျေး။ ဝါးခေင်၊
 ၇၁ ခေကျေး။ မခင်းလင်းလာတ်၊ လွင်၊ ယုတကီသဂျာ၊
 ရေးကုတ် ကခေပီခေလင်းလုံး၊ သိမုခေင်၊ ခခေ
 ကျေး။ လွင်၊ မခင်းလမ်း မခင်းပီခေကျေးကခေခင်းဝါး
 ခင်းတပေးလင်းသိမ်းသွင်ပေးခခေခလေး၊ ပီခေကျေး
 ကခေတင်းကပ်မခင်းလင်းဂှင်း၊ ခင်းမိုဝ်းရ၊ ခေင်၊ သု၊
 ခခေ ကျေး။

၇

လင်းယေ၊ သုဂျာ၊ ခမ်းပွဲ၊ သုမုထိုင်

၁ လိုခင်းခခေ လင်းယေ၊ သု ခလေး၊ လိပ်၊ ဂျာ၊ ခင်းမိုင်း
 ဂျာ၊ လိလေး ကျေး။ ဂှပ်၊ ပိုဝ်း၊ ဂှမ်းယုတ တင်း
 လံ၊ ဂျာ၊ မ၊ ဂှာ၊ လုံး၊ ကပ်မခင်းလင်းတံ၊ ခခေခလေး၊
 မခင်းလင်းကမ်၊ မီးကလုင်၊ ခွဲ၊ ခလေး၊ လိပ်၊ ဂျာ၊ ခင်း မိုင်း
 ၂ ယုတ။ မိုဝ်းကခေလမ်းတင်းဂှင်းထိုင်ပွဲ၊ ကခေဂှမ်း
 မိမ်းယုတ ခပ်ခါမ်၊ ကခေပီခေပွဲ၊ သုမုထိုင်ခခေလိုင်
 ခခေလင်းလင်းတင်းလံ၊ လာတ်၊ တီး၊ မခင်းလင်းခလေး၊
 ဝါး- ခေင်၊ ဂှပ်တပေးတပေးခင်းမိုင်းတင်းလံ၊ တင်း
 လုံးဂှမ်း လွင်၊ တင်းကခေမိုင်းဂိုဝ်းထိုင်ခခေ မိုင်း
 ၃ ကွက်၊ သေကျေးတီးခခေခလေး၊ ဂျာ၊ ဂျာ၊ တီး၊ မိုင်းယုတပုခေ
 ၄ တာ။ ကျေးကခေခွဲ၊ ဂှင်ဂှင်းသု၊ လွတ်၊ ခခေ ကမ်၊
 ထုတ်၊ လိဂိုဝ်း ဂျာ၊ တီး၊ ကခေပိုခင်းကမ်၊ ဂှာ၊ ကမ်၊ ဂှမ်း
 ၄ ခခေ။ ဂျာ၊ ဂိုဝ်းခခေပျာ၊ တူင်လင်းဂပ်၊ ထိုင်၊ ထိုင်၊
 သု၊ သု၊ ဂျာ၊ ခင်းလေး၊ ဂျာ၊ ခေင်၊ တာ၊ ဝါးခေကျေး။
 ၅ ပိုဝ်းကခေ ခခေလင်းလင်းလင်းခခေ ကမ်၊ ယုမ်း၊
 မာတ်၊ မခင်းလင်းခလေး၊ ခပ်ထိုင်၊ ဝါးထိုင်ခခေ၊ ခေ
 ၆ ကျေး။ လင်းယေ၊ သု ကျေးလာတ်၊ ခလေး၊ ဝါး-
 ခေင်၊ ဂပ်ကမ်၊ ပံ၊ ဂှပ်၊ ပံ၊ ထိုင်။ ပုခင်းသူလမ်း ပီခေခေင်၊
 ၇ ကခေထုတ်၊ ပိုဝ်းခင်း၊ ဂျာ၊ ကျေး။ ဂှမ်းလေး၊ ဂီ၊ တင်း
 လံ၊ ကမ်၊ လင်းသူ။ လင်းဂပ်ကျေး။ လွင်၊ မခင်း
 လမ်း ဂပ်ခါမ်၊ သား၊ ခေ၊ လွင်၊ တင်းဂပ်တင်းဂျာ၊
 ၈ ခပ် ကခေဂှာ၊ မိုဝ်းခခေကျေး။ သုဂျာ၊ ဂျာ၊ တီး၊ ပွဲ၊ သုခေ

တာ။ ပိုဝ်းကခေခေင်၊ ဂပ်ကမ်၊ ပံ၊ ဂှပ်၊ ပံ၊ ထိုင်ခလေး၊
 ၉ ဂပ်ကမ်၊ ဂျာ၊ ဂျာ၊ တီး၊ ပွဲ၊ ခခေခလေး၊ ဂှမ်း၊ ဝါးခေင်၊ ခေ
 သေယုတ် ယု၊ ဂျာ၊ ခင်း မိုင်းဂျာ၊ လိလေး ခခေကျေး။
 ၁၀ ဝါးသေခခေလင်းလင်းလင်းခခေ ဂျာ၊ ဂျာ၊ တီး၊ ပွဲ၊ ယုတ်
 လိုင် မခင်းလင်းလင်း၊ ဂျာ၊ တီး၊ တီး၊ ကမ်၊ ထိုင်၊
 ၁၁ ကမ်၊ သု၊ ကျေး။ ဂှမ်းယုတ တင်းလံ၊ ဂျာ၊ မခင်း
 လင်းဂျာ၊ ခင်းပွဲ၊ ခလေး၊ တွင်၊ ထိုင်၊ ဝါး- မခင်းလင်း
 ၁၂ မီးဂျာ၊ တီး၊ လုံ၊ ဝါးခေင်၊ ခေကျေး။ ဂှပ်၊ ပိုဝ်းလွင်၊
 မခင်းလင်းခခေခလေး၊ ဂှမ်းလူဂှမ်းတုမ်းထိုင်ခခေ
 ပီခေကွက်၊ ကွက်၊ ကင်း၊ ကင်း၊ ခခေယု၊ ကျေး။ ဂမ်း၊ နှင်း
 ဝါး မခင်းပီခေဂှမ်းလိကျေး။ ဂမ်း၊ နှင်း၊ သု၊ ဝါး
 ကမ်၊ လုံး၊ ဂှမ်းလိ။ မခင်းပီတုလိခခေခင်းတင်းလံ
 ၁၃ ကျေး။ ဝါးခေင်၊ ခေကျေး။ ခင်းဝါးခခေသေကျေး
 ပိုဝ်းကခေဂှပ်ဂှမ်းယုတ ထိုင်ခခေခလေး၊ နှေးလုံ
 သေကျေးသေဂှမ်း ကမ်၊ ဂှတ်၊ လာတ်၊ လွင်၊ မခင်းလင်း
 လိင်းလိင်း။

လင်းယေ၊ သုသင်၊ သုခေသုင်းမုခင်းပွဲ

၁၄ မိုဝ်းကခေ ယင်းတိုက်ခါမ်၊ ပွဲ၊ ယု၊ ခခေလိုင် လင်း
 ယေ၊ သု ဂျာ၊ ဂျာ၊ ခင်းပိုက်ခါမ်၊ လင်းသေခလေး၊ သင်၊
 ၁၅ သုခေသုင်းမုပခေကျေး။ ဂှမ်းယုတ ထိုင်ခခေ
 ကမ်းကျေး၊ ခလေး၊ ဝါး- ကျေးခေ ယင်းကမ်၊ လုံး၊ သုခေ
 ကပ်။ ဂိုဝ်းထိုင်ခခေ၊ ဂှပ်ခလေး၊ မခင်းမေကျေး၊ ဝါး
 ၁၆ ခေင်၊ ခေကျေး။ လင်းယေ၊ သု ကျေးခိုခင်းလာတ်၊
 ခလေး၊ ဝါး- တေ၊ သေကျေး၊ ကခေဂပ်ကျေးလာတ်၊ ခေ
 ပီခေတေ၊ သေကျေး၊ ဂပ်ကမ်၊ လုံး။ ပီခေတေ၊ သေကျေး၊
 ၁၇ ကျေးကခေပွဲ၊ လိုဂပ်မုခခေကျေး။ ပေးသေကျေး
 သေဂှမ်းမီးကလုင်၊ ခွဲ၊ ဂိုဝ်းလွမ်းကလုင်၊ လင်းလိုင်
 မခင်းတင်းဂှူးလွင်၊ ကခေ ဝါး တေ၊ သေကျေး၊ ခေ ပီခေ
 တေ၊ သေကျေး၊ ခြေးပီခေလင်းဂှပ်၊ ကမ်၊ ခခေ ပီခေ
 တင်းကခေဂပ်ကျေးလာတ်၊ လွမ်းခေင်၊ ကလုင်၊ တူင်
 လင်းဂပ်၊ ဂှုလုံး၊ ဂှပ်။ ကခေ ဝါးခခေကျေး။
 ၁၈ ကျေးကခေကျေးလာတ်၊ လွမ်းခေင်၊ ကလုင်၊ တူင်လင်း
 ဂပ်၊ ခခေ လင်းဂျာ၊ မုခေသေကျေး၊ တူင်လင်း၊ ကျေး။
 ကျေးကခေဂျာ၊ မုခေသေကျေး၊ ကျေးကခေပွဲ၊ လိုတူင်လင်း
 ဂပ်၊ မုခခေလမ်း ပီခေကျေးကခေလိယုမ်း၊ ကျေး။
 ခင်းကျေးခခေ ကမ်၊ မီးတင်းကခေကမ်၊ ကျေး။
 ၁၉ မုမ်းသေ၊ ပခေပိုင်းလား၊ ကျေးတီးသူ ကမ်၊ လုံး၊ ဂှပ်။
 ကျေးလိုင်းခခေ သုကမ်၊ ဂပ်ကမ်၊ ဂျာ၊ သေကျေးသေ
 ၂၀ ဂှမ်း။ ဂိုဝ်းသင်ခလေး၊ သုဂျာ၊ ဂျာ၊ လုံး၊ ကပ်ဂပ်တံ၊
 ဝါးခေင်၊ ခေကျေး။ ဂှမ်းလူဂှမ်းတုမ်းထိုင်ခခေ
 ကျေးလာတ်၊ ခလေး၊ ဝါး- မိုင်းပီခေကျေးကခေခေဂှာ၊ ခင်း
 ဂှပ်။ နှေးလုံဂျာ၊ ဂျာ၊ လုံး၊ ကပ်မိုင်းတံ၊ ဝါးခေင်၊ ခေ
 ၂၁ ကျေး။ လင်းယေ၊ သု ကျေးခိုခင်းလာတ်၊ ခလေး၊ ဝါး-

ဂင်ဂိုတ်းလွင်းတၢင်းကၢခ်ခိုင်ဂုလ်းခလး သူဂးမီး
 တင်းသီင်းတင်းလူင် မီးတၢင်းကၢခ်ကၢမ်းခးကျေး။
 ၂၂ မုင်းသေ, ပခင်တြးတၢင်းကၢခ်ထိုင်ဂိုမ်းခခေင် တီး
 သူကျေး။ ခင်းတးခခေင်သေကျေး လီးဂိုတ်းလွမ်း
 ရွပ်းပိုင်း မုင်းသေ, ကမ်,လှ်း။ ပီခင်တၢင်းကၢခ်လံး
 ဂိုတ်းလွမ်းပု,မုခင်,သူလိုင်ခခေင်ကျေး။ပိုင်းခခေင်လး
 သူပခင်တၢင်းကၢခ်ထိုင်ဂိုမ်း ခင်းဝခင်းဂမ်သီခင်
 ၂၃ ကျေး။ လွင်းခခေင်,ပိုင်းတြးမုင်းသေ, တၢင်းကမ်,လံး
 လူခခေင် ပေးဂုခင်းလံးခခေင်, တၢင်းကၢခ်ထိုင်ဂိုမ်း
 ခင်းဝခင်းဂမ်သီခင်လိုင် မိုင်းကၢခ်ဂပ်ဂုးဂုခင်းတင်း
 တူပ်တင်းခင်းလီမး ခင်းဝခင်းဂမ်သီခင်ခခေင် သူ
 တၢင်းလံးမီး တၢင်းကၢခ်လှ်းခင်းတြးတီးဂပ်လူး
 ၂၄ ရွခေင်,ပိုင်း။ ယးပေလီ,ယၢင်,လွမ်းခခေင်,ဂၢင်းခခေင်။
 လီ,ယၢင်,လွမ်းခခေင်,တြးတး။ ဝးခခေင်,ခခေင်ကျေး။

လွင်,လင်းယေ,သူလှ်းလင်းခရိလုံပိုင်

၂၅ မိုင်းခခေင် ရှခင်းဝီင်းယေ,ရသလီမ်, ဂမ်းခခေင်ကျေး
 လၢတ်းခလးဝး။- ဂျေးခခေင် ပီခင်ဂျေးကၢခ်ခပ်ဂု
 ၂၆ ရှ်းလံးကပ်တံခခေင် ကမ်,လှ်းပိုင်း။ တူလ်းလူး။
 မခင်းဂျေးလၢတ်း ထၢင်,ထၢင်,သးသးယူ,ကျေး
 ခပ်ယင်းကမ်,လၢတ်းခဂုလၢတ်းခခေင်ဂျေးသင် တီး
 မခင်းလူင်ပေ။ လွင်,ခခေင်တင်းလံးယိုခခေင်လွင်းကၢခ်
 ဝး မခင်းပီခင် လင်းခရိလုံ ကမၢခ်,ခခေင်ပီခင်ယပ်
 ၂၇ ပိုင်။ ဂုင်းဂူ မခင်းလုဂ်ဂျေးတီးလှ်းမးခခေင်ယူ,ဂိုဝ်း။
 ဝးခတုမခင်း မိုင်းကၢခ် လင်းခရိလုံ မးခခေင်မခင်း
 လင်းလုဂ်ဂျေးတီးလှ်းမးဝးခခေင် ဖုးလှ်းတၢင်းကမ်,ဂူ
 ဝးခခေင်,ခခေင်ကျေး။
 ၂၈ ခင်းပိုင်းကၢခ် လင်းယေ,သူ သင်,သွခခေင်သင်းမး
 ပခင်ခင်းပိဂ်မၢခ်,လင်းယူ,ခခေင်လိုင် မခင်းလင်း
 လၢတ်းခလးဝး။- သူဂူဂပ်ယူ,ကျေး။ ဂပ်လုဂ်ဂျေး
 တီးလှ်းမးဝးခခေင်ကျေး သူဂူယူ,ကျေး။ ခင်းဝးခခေင်
 သေကျေး ဂပ်မးလွမ်းခခေင်,ကလူင်,တူင်လင်းဂပ်,
 ကမ်,လှ်း။ ဂျေးကၢခ်ပွဲ,လှ်းဂပ်မးခခေင်တီမ်ပိုင်း
 ၂၉ သီတ်းတြးကျေး။ ဂျေးခခေင်လိုင်သူကမ်,ဂူ။ ဂပ်ဂူ
 ကျေး။ လွင်းမခင်းလင်း။ ဂပ်လုဂ်သေကျေးတီးဂျေး
 ခခေင်မးကျေး။ ဂျေးခခေင် ပွဲ,လှ်းဂပ်မးကျေး။
 မိုင်းကၢခ်မခင်းလင်းဝးခခေင်,ခခေင်ခခေင်လိုင် ခပ်ဂုဂှ်း
 ၃၀ လံးတိုကပ်မခင်းလင်းကျေး။ ခင်းဝးခခေင်သေကျေး
 ပိုင်းကၢခ်ခင်း,မခင်းလင်း ကမ်,ပံ,ဂူတ်းပံ,ထိုင်ခလး
 ဖုးလှ်းသေကျေးသေဂုခင်း ကမ်,တိုကမ်,ကပ်မခင်း
 ၃၁ လင်းလံး။ ခပ်လိုင်ကၢခ်ပးခင်းဂုခင်းလူဂုခင်းတုမ်
 လိုင်ခခေင်ဂမ်းခခေင် ယုမ်,မခင်းလင်းခလးဝး။-
 မိုင်းကၢခ်လင်းခရိလုံမးခခေင်လိုင် မခင်းလင်းတၢင်း
 ခခေင်ပေးခခေင်မိဂ်းလင်းခခေင်, ကၢခ်ယီင်းခခေင်ခခေင်

ခခေင်လူးခခေင်,ပိုင်း။ ဝးခခေင်,ခခေင်ကျေး။ မိုင်းကၢခ်
 ၃၂ ဖေးရိသေး တင်းလံး လံးဂုခင်းဂုခင်းလူဂုခင်းတုမ်
 လိုင်ခခေင် ပီခင်ကုဂ်းကုဂ်းကပ်,ကပ်,ဂခေင်ယူ, ရွပ်း
 ပိုင်းမခင်းလင်းခခေင်လိုင် ယိတ်ပေးဂိုမ်းလိုင် ကပ်,
 တင်းဖေးရိသေးလိုင်ခခေင် ပွဲ,လှ်းဂုခင်းကွခခေင်,တင်း
 လံးဂျေးဂု ရှ်းလံးတိုကပ်မခင်းလင်းကျေး။
 ၃၃ လင်းယေ,သူ ကျေးလၢတ်းခလးဝး။- ဂပ်တၢင်းယူ,
 လူလှ်းဂခေင်တင်းသူ ရှိုင်ဂမ်းကွခခေင်,ခခေင်ဂုလှ်းသေ
 ယပ် တၢင်းလံးဂျေးကျေးတီးဂျေးကၢခ်ပွဲ,လှ်းဂပ်မးခခေင်
 ၃၄ ကျေး။ သူတၢင်းဂုဂပ်ကျေး။ ပီဂ်သမ္ပိဂု သေကျေး
 သူတၢင်းကမ်,ဂုခေင်။ တီးကၢခ်ဂပ်မီးခခေင်ကျေး သူ
 ၄၅ ကမ်,မးလံး မိုင်းကၢခ်ဝးခခေင်,ခခေင်လိုင် ရှခင်းယုတ
 လိုင်ခခေင် ဂျေးခခေင်ခခေင်ကျေးခခေင် လၢတ်းဂခေင်
 ခလးဝး။- ခခေင်,ပိုင်းဂုဂ်းတၢင်းကမ်,ဂုခေင်လိုင် မခင်း
 တၢင်းဂျေးကျေးတီးလှ်း။ တၢင်းဂျေးကျေးခပ်လိုင်ကၢခ်
 ဖေတ်,ခခေင်ကၢခ်ယူ, ရှေးတီးဂုးလီခခေင်ခင်း ရှခင်း
 ၄၆ ရှေးလသ တင်းလံးလိုင်ခခေင်ခခေင်လး ဂျေးလၢတ်း
 တြးတီးခပ်ပိုင်။ ရှမ်းကၢခ်မခင်းလၢတ်းဝး။- သူ
 တၢင်းဂုဂပ်ကျေး။ ပီဂ်သမ္ပိဂုသေကျေး သူတၢင်း
 ကမ်,ဂုခေင်။ ဂျေးတီးကၢခ်ဂပ်မီးခခေင်ကျေးသူကမ်,
 မးလံး။ ဝးခခေင်,ခခေင်ခခေင် ရှ်းဝးလိုင်ခခေင်,ပိုင် ဝး
 ခခေင်,ခခေင်ကျေး။
 ၃၇ ဝခင်းကၢခ်ယု,ကျေးတီး ကၢခ်ပီခင်ဝခင်းလိုင်ခင်းလင်
 သုတ်းပွဲခခေင် လင်းယေ,သူ လုဂ်လုဂ်သေခလး
 လၢတ်းဝး။- ပေးသေကျေးသေဂုခင်း ယၢင်,ခခေင်
 ၃၈ လိုင် မးတီးဂပ်ခလး ဂိခေင်တု။ ဂျေးကၢခ်ယုမ်,
 မၢတ်းဂပ်ခခေင် ဂျေးခခေင်,ကၢခ်ဂျမ်းလီဂ်မးခခေင်
 ခခေင်ခခေင်ကသၢင်; တၢင်းလံးကွဂ်,သေကျေးခင်းဂူင်လှ်
 ၃၉ မခင်းကျေး။ ဝးခခေင်,ခခေင်ကျေး။ လွင်းတၢင်းကၢခ်
 ဝးလိုင်ခခေင်,ခခေင်လမ်း မခင်းလင်းရှ်းဝး ခပ်လိုင်
 ကၢခ်ယုမ်,မၢတ်းတင်းလံး တၢင်းလံးခခေင်,ကပ်ပိလိုင်လှ်,
 မူတ်းလၢင်,လင်း ခခေင်ကျေး။ ပိုင်းကၢခ်မူခခေင်ခခေင်
 လင်းယေ,သူ ကမ်,ပံ,ပေး,ပံ,ကွဂ်,ခလး တီးကၢခ်
 တၢင်းပခေင် ပိလိုင်လှ်,မူတ်းလၢင်,လင်း ခခေင်ကမ်,ပံ,
 ၄၀ မီး။ ခပ်လိုင်ကၢခ်ခင်းရှမ်းမခင်းလင်းလိုင်ခခေင်
 ဂမ်းခခေင်ကျေးဝး။- ဂျေးခခေင် ပီခင်ပေးခခေင်ကၢခ်
 တၢင်းမးခခေင်လှ်းခတုယပ်။ ဝးခခေင်,ခခေင်ကျေး။
 ၄၁ ဂမ်းခခေင်ကျေးဝး။- ဂျေးခခေင်ပီခင်လင်းခရိလုံကျေး။
 ဝးခခေင်,ခခေင်ကျေး။ ဂမ်းခခေင်ကျေးဝး လင်းခရိလုံ
 တၢင်းပေး,ကွဂ်,မးကျေးခင်း မိုင်းဂျေး,လီခလး ရှိုင်။
 ၄၂ ရှမ်းလီဂ်မးမးခလးဝး။- လင်းခရိလုံ ခခေင်
 တၢင်းလံးပေး,ကွဂ်,မးကျေးခင်းလိုင်ခခေင် တု,ပိတ်
 တီးကၢခ် တု,ပိတ်ယူ, ဝီင်းပိတ်လှ်းဂိုမ်, ခခေင်

လင်းသိုင်။ တရားလုံးကဆင်လီင်းကသားကော့။
 ၁၃ ဝါးခင်၊ခံကော့။ ဖေး၊ရိသေး တင်းလံာ်ကော့
 လာတ်းဗလးဝါး- မွဲးခါမ်၊သားသေ၊ လွင်းတူဝ်
 လင်းဂပ်၊ဂုလ်းကော့။ သားသေ၊မွဲးကမ်၊ဗတ၊ ဝါး
 ၁၄ ခင်၊ခံကော့။ လင်းယေ၊သု ကော့ခိုခင်းလာတ်း
 ဗလးဝါး- ပီၣ်သမ် ဂပ်ခါမ်၊သားသေ၊လွင်းတူဝ်
 လင်းဂပ်၊သေကော့ သားသေ၊ဂပ်ဗတ၊ကော့။
 လွင်းမခင်းလမ်း ဂပ်လုဂ်းတီးလွဲမး။ ဝါးခံဗလး
 သင်။ ဂပ်ဂု၊ဂါးတီးလွဲပုခံ။ ဝါးခံဗလးသင် ဂပ်
 ဂုယု၊ကော့။ ဂပ်လုဂ်းတီးလွဲမး ဂပ်ဂု၊ဂါး
 ၁၅ တီးလွဲ ဝါးခံသုကမ်၊ဂု။ သုလောင်းလီ၊ယာင်၊လွမ်း
 ခင်၊လု၊တီဂုခင်းကော့။ ဂပ်ကမ်၊လီ၊ယာင်၊ဖု
 ၁၆ လွဲသေကော့သေဂုခင်း။ ဂုလ်းဂါး ပေးဂပ်လီ၊ယာင်၊
 လိုင် တာင်းလီ၊ယာင်၊ဂပ်ခခင် ဗတ၊ကော့။ လွင်း
 မခင်းလမ်း ဂပ်လီ၊ယာင်၊ဂုင်းဂပ်ကမ်၊လွဲ။ ဂပ် တင်း
 ပေးလင်း ကဆင်ပွဲ၊လွဲဂပ်မးခခင် ဖွမ်ဂခင်လီ၊
 ၁၇ ယာင်၊ကော့။ လိုင်ခင်၊ကဆင် ခင်းဂု၊မးပိင်းလောင်း
 တီသုမီးခခင် ဂု၊မးခါမ်၊သားသေ၊ဂုခင်းသွင်ကော့
 ခခင် တရားလုံးဗတ၊ကော့။ ဝါးခံမီးဝံယု၊ကော့။
 ၁၈ ဂပ်ပီခင်ကော့ကဆင်ခါမ်၊သားသေ၊ လွင်းတူဝ်လင်း
 ဂပ်၊ကော့။ ပေးလင်းကဆင်ပွဲ၊လွဲဂပ်မးခခင်ကော့
 ခါမ်၊သားသေ၊လွင်းဂပ်ယု၊ကော့။ ဝါးခင်၊ခံ
 ၁၉ ကော့။ ခပ်လိုင်ခခင်ကော့ထာမ်ဗလးဝါး- ပေးမွဲး
 မီးဂါးတီးလွဲ။ ဝါးခင်၊ခံကော့။ လင်းယေ၊သု
 ကော့လာတ်းဗလးဝါး- သုကမ်၊ဂုဂပ်။ ပေးလင်း
 ခခင်ကော့သုကမ်၊ဂု။ ပေးသုဂုဂပ်လိုင် လင်းပေး
 ဂပ်ခခင်ကော့ သုတရားဂုကော့။ ဝါးခင်၊ခံကော့။
 ၂၀ မခင်းလင်းလာတ်းဂု၊မးခံ ခင်းပိုဝ်းကဆင်မခင်းလင်း
 သင်၊သွခင်သုင်းမုပခင် ခင်းပိုဝ်းမခင်၊လင်း ဂု၊မးတိုက်
 ဖခင်၊တု၊ခခင်ကော့။ ပိုဝ်းကဆင်ခင်၊မခင်းလင်း
 ကမ်၊ပံ၊ဂုတီးပံ၊ထိုင်ဗလး ဖုလွဲကော့ ကမ်၊တီကမ်၊
 ကပ်မခင်းလင်းလံး။
 ၂၁ လံးသမ် မခင်းလင်းသမ်လာတ်းဗလးဝါး- ဂပ်
 တရားလုံးဂု၊ကော့။ သုတရားဂုဂပ်ကော့။ သုတရား
 တံာ်ဂါးခင်းကပျိုတ်းသုကော့။ တီးကဆင်ဂပ်ဂု၊ခခင်
 ၂၂ သုကမ်၊မးလံး။ ဂုခင်းယုတ တင်းလံာ်ကော့လာတ်း
 ဗလးဝါး- မိုဝ်းကဆင်မခင်းဝါး- တီးကဆင်ဂပ်ဂု၊
 ခခင်သုကမ်၊မးလံး။ ဝါးခင်၊ခံခခင် လွင်၊မခင်း
 ၂၃ တေကပ်တူဝ်မခင်းတံာ်ဂိုဝ်။ ဝါးခင်၊ခံကော့။ မခင်း
 လင်းကော့လာတ်းဗလးဝါး- သုပီခင်ဂုခင်းဂါးတီး
 ကော့။ ဂပ်လမ်း ပီခင်ဂုခင်းဂါးခိုင်ကော့။ သုပီခင်
 ၂၄ ဂုခင်းလေးဂီ၊ခံကော့။ ဂပ်လမ်း ကမ်၊လွဲဂုခင်း
 လေးဂီ။ ပိုဝ်းခံဗလးသုတရားတံာ်ဂါးခင်းကပျိုတ်း
 သုကော့။ ဝါးခံ။ ဂပ်ဝါးကော့။ ပေးသုကမ်၊ယုမ်၊

လွင်းကဆင်ဂပ်ပီခင်ကော့ခခင်လိုင် သုတရားတံာ်ဂါးခင်း
 ၂၅ ကပျိုတ်းသုကော့။ ဝါးခင်၊ခံကော့။ ခပ်လိုင်
 ခခင်ကော့ထာမ်ဗလးဝါး- မွဲးပီခင်ဖုလွဲ၊မိုဝ်းကဆင်
 ဝါးခင်၊ခံလိုင် လင်းယေ၊သု ကော့လာတ်းဗလး
 ဝါး- ဂပ်ပီခင်ယု၊ ဂါးခင်၊ကဆင်ဂပ်လာတ်းတီးသု
 ၂၆ လီမ်မိုဝ်းကော့လု၊မခင်းခခင်ကော့။ တီးကဆင်ဂပ်
 လီလာတ်း လွင်းကဆင်လီ၊ယာင်၊သုခခင်လိုင် မီး
 ခခင်ခေ၊ကော့။ ခင်းဝါးခခင်သေကော့ ကော့ကဆင်
 ပွဲ၊လွဲဂပ်မးခခင် တီမိုဝ်းတင်းသီတ်းလု၊ကော့။
 ဂပ်ကော့လာတ်းခင်းလေးဂါးခံ ဂါးကဆင်ဂပ်လံး
 ငါခင်းတီးမခင်းလင်းခခင်ဂုလ်းကော့။ ဝါးခင်၊ခံ
 ၂၇ ကော့။ လွင်းကဆင်မခင်းလင်းကပ်လွင်းပေးလင်း
 သေဗလးဝါးလိုင်ခင်၊ခံခခင်လိုင် ခပ်ကမ်၊ဂု။
 ၂၈ ပိုဝ်းခံဗလး လင်းယေ၊သု ကော့လာတ်းဗလးဝါး-
 မိုဝ်းကဆင်သုယုဂ်လုဂ်းဂုခင်းဝံခခင်လိုင် သုတရားလံး
 ဂုလွင်းကဆင်ဝါး ဂပ်ပီခင်ကော့ခခင် ကီတ်းတင်း လွင်း
 ကဆင်ဝါး ဂပ်ကမ်၊ဂီတ်းဂါးသင်လွမ်းခင်၊ကလုဝ်၊
 တူဝ်လင်းဂပ်။ ဂပ်ကော့လာတ်း ဂါးခင်၊ကဆင်ပေး
 ၂၉ ဂပ်သုခင်ပခင်တီးဂပ်ခခင်ဂုလ်းခခင်ကော့။ ကော့
 ကဆင်ပွဲ၊လွဲဂပ်မးခခင် မီးယု၊လုလ်းဂခင်တင်းဂပ်
 ကော့။ မခင်းလင်းကမ်၊လုခင်ကမ်၊ပီတ်းဂပ် ဂု၊ဂပ်
 လံးယု၊ကော့လီဝ်ဂုလ်း။ လွင်းမခင်းလမ်း ဂပ်ဂီတ်း
 လွင်းတင်းကဆင်ထုဂ်၊လွဲမခင်းလင်းခခင်ယု၊ တု၊
 ၃၀ သေ၊ကော့။ ဝါးခင်၊ခံကော့။ ခင်းမိုဝ်းကဆင်မခင်း
 လင်း ယင်းတိုက်လာတ်းဂု၊မးယု၊ခခင်လိုင် ဂုခင်း
 ခခင်ခေ၊ ဂုတ်းထိုင်တာင်းကဆင်ယုမ်၊မာတ်းကော့။

လုဂ်းလောင်းကျာ်ပြဂါမ်၊

၃၁ မိုဝ်းခခင် လင်းယေ၊သု ကော့လာတ်းတီးဂုခင်း
 ယုတ ကဆင်ယုမ်၊မာတ်းလိုင်ခခင်ဗလးဝါး-
 ပေးသုဗတ၊ယု၊ခင်းတေ၊သေ၊ဂပ်လိုင် သုပီခင်
 ၃၂ တဗပဂပ် ကမာခင်၊ခခင်ပီခင်ကော့။ သမ်၊မု၊တြါး
 ကော့ သုတရားဂုကော့။ သမ်၊မု၊တြါးခခင် တရား
 ၃၃ ပွဲ၊သုလွတ်းကော့။ ဝါးခင်၊ခံကော့။ ခပ်ခခင်
 ကော့ ခိုခင်းလာတ်းဗလးဝါး- ဂုင်းပီခင် လိုင်ခိုင်
 ကျာ်ပြဂါမ်၊ ကော့။ ကမ်၊ပံ၊လံးခါမ်၊ဂီတ်းခါးတီး
 ဖုလွဲသေကော့သေဂုခင်းသေပွဂ်။ ဂီတ်းဂိုဝ်ဗလး
 မွဲးလာတ်းဝါး တရားပွဲ၊သုလွတ်းကော့။ ဝါးခင်၊
 ၃၄ ခံ။ လင်းယေ၊သု ကော့ခိုခင်းလာတ်းဗလးဝါး-
 ဂပ်ဝါးတီးလိုင်တီးလွဲလမ်း ခပ်လိုင်ကဆင်ဂီတ်း
 တုလဂုဂ်းဂါးမီးတင်းသီတ်းတင်းလိုင်ခခင် ပီခင်ခါး
 ၃၅ တုလဂုဂ်းကော့။ ခါးလမ်း ယု၊ခင်းဂုခင်းတု၊သေ၊
 ၃၆ ကမ်၊လွဲ။ လုဂ်းလမ်း ယု၊တု၊သေ၊ကော့။ ပိုဝ်း
 ခံဗလး ပေး လုဂ်းလင်း ပွဲ၊သုလွတ်းလိုင် သု

၃၇ တစ်လွတ်ကမာခင်၊ခခင်ပီခင်ကျေး။ ဂဝ်ဂူလွင်၊
 ကခင်သူပီခင်လိုဝ်ခိုင်း ကျ၊ပြဂုဏ်၊ ယု၊ကျေး။ ခင်း
 ၃၈ ဝါးခခင်သေကျေး၊ ဂုဏ်ပိုင်းတေ၊သခေ၊ဂဝ် ကမ်၊
 ဧတ၊ယု၊ကျေးခင်းသူခေလ၊ သူဂျာမ်၊ဂျာဂ္ဂုးလံးကဝ်
 ၃၉ တံယု၊ကျေး။ ဂဝ်ဂျေးလတ်၊ ဂျေးခင်၊ကခင်ဂဝ်
 လံးဂျခင် ဂျေးတီးပေးလဝ်၊ခခင်ကျေး။ သူထုဂ်၊လီ
 ဂျိတ်၊ ဂျေးခင်၊ကခင်သူလံးခခင် ဂျေးတီး ပေးလဝ်၊
 ၄၀ ခခင်ကျေး။ ဝါးခခင်၊ခခင်ကျေး။ ခဝ်ခခင်ကျေး
 ခိုခင်းလတ်၊ခခင်၊ဝါး- ကျ၊ပြဂုဏ်၊ ပီခင်ပေးဂုဏ်
 ကျေး။ ဝါးခခင်၊ခခင်ကျေး။ လဝ်၊ယေ၊သူ ကျေး
 လတ်၊ခခင်၊ဝါး- ပေးသူလံးလုဂ်၊ ကျ၊ပြဂုဏ်၊
 လိုင် သူတစ်ဂျိတ်၊ဂျေးကခင် ကျ၊ပြဂုဏ်၊ ဂျိတ်
 ၄၁ ခခင်ကျေး။ တေးလီဝ်ခခင် သူဂျာမ်၊ဂျာဂ္ဂုးလံးကဝ်
 ဂဝ်တံယု၊ကျေး။ ဂဝ်ပီခင်ကျေးကျေးလတ်၊
 ကျေး၊သီတ်၊လျ၊ ကခင်ဂဝ်လံးခခင်တီး၊ကျေးပီခင်
 လဝ်၊ခခင်ကျေး။ ကျ၊ပြဂုဏ်၊ ကမ်၊ဂျိတ်၊လိုင်
 ၄၂ ခခင်၊ခခင်။ သူဂျိတ်၊ လိုင်ခခင်၊ကခင်ပေးသူဂျိတ်
 ခခင်ကျေး။ ဝါးခခင်၊ခခင်ကျေး။ ခဝ်ကျေးလတ်၊
 ခခင်၊ဝါး- ဂုဏ်ပီခင်လုဂ်၊ခခင်၊ယု၊ကျေး၊လံး။
 ဂုဏ်မီးပေးကျေးလိုင် ကခင်ပီခင်ကျေးပီခင်လဝ်၊ ကခင်
 မီးယု၊ပေးလီဝ်ဂုလုခခင်ကျေး။ ဝါးခခင်၊ခခင်ကျေး။

လုဂ်၊လင်းခခင်

၄၂ လဝ်၊ယေ၊သူ ကျေးလတ်၊ခခင်၊ဝါး- ပေးကျေး
 ပီခင်လဝ်၊ပီခင်ပေးသူလိုင်။ သူတစ်ဂျိတ်၊ဂဝ်ကျေး။
 လွင်၊မခင်းလမ်း။ ဂဝ်လုဂ်၊ဂျေးတီး၊ကျေးပီခင်လဝ်၊မေး
 ၄၃ ခခင်၊ ဂုဏ်၊မေးဂျေးတီးခခင်ကျေး။ ဂဝ်မေးလွမ်းခခင်၊
 ကလုဂ်၊တုဂ်လဝ်၊ဂဝ်၊ကမ်၊လံး။ ကျေးပီခင်လဝ်၊ပွဲ၊
 လိုဂ်မေးကျေး။ ဂုဏ်ပိုင်းလိုဝ်ခခင်၊ဂိုဝ်ခခင်၊ သူကမ်၊
 ဂူဂျာမ်းဂဝ်။ ပိုင်းကခင်သူကမ်၊ထွမ်း၊ကမ်၊ကဝ်တေ၊
 ၄၄ သခေ၊ဂဝ်ခခင်၊ သူကမ်၊ဂူဂျာမ်းဂဝ်။ သူသိုပ်၊လုဂ်
 မေးဂျေးတီးပေးသူကခင်ပီခင် လျ၊တခင်၊မေး၊ခခင်
 ခခင်ကျေး။ သူလင်းထွမ်း၊ကမ်၊ကလုဂ်၊ပေးသူ
 ကျေး။ မခင်းပီခင်ကျေးကခင်ကသား၊ဂူခင်းတံ
 လီဝ်ခိုင်းကျေး၊လျ၊လုဂ်ပိုင်းခခင်ကျေး။ ပိုင်းကခင်
 သီတ်၊လျ၊ကျေး၊မီးခင်းမခင်းခခင်၊ မခင်းကမ်၊
 ဧတ၊ကမ်၊ယု၊ကျေးခင်းသီတ်၊လျ၊ကျေးခခင်။ မိုဝ်၊
 ကခင်မခင်းလတ်၊ဂျာမ်းမူသျ၊လိုင် မခင်းလတ်၊
 လွမ်းခခင်၊ပဂတီတုဂ်လဝ်၊ဂဝ်၊ကျေး။ လွင်၊မခင်း
 လမ်း မခင်းလင်းလတ်၊ဂျာမ်းမူသျ၊ကျေး။ မခင်း
 ၄၅ ပီခင်ပေးမူသျ၊ကျေး။ ပိုင်းကခင်ဂဝ်လတ်၊ဂျာမ်း
 ၄၆ သီတ်၊လျ၊ခခင်၊သူကမ်၊ယု၊ဂဝ်။ ခင်းသူခခင် နုးလု
 တစ်၊နုးလု၊ကွမ်၊ခခင်ပျ၊ကျေး၊ သေလိုဝ်သေမိဝ်
 ဂျေးခင်းဂဝ်လံး။ ပေးဂဝ်လတ်၊ဂျာမ်းသီတ်၊လျ၊ယု၊

လိုင် ဂုဏ်ပိုင်းလိုဝ်ခခင်၊ဂိုဝ်ခခင်၊ သူကမ်၊ယု၊မတ်၊။
 ၄၇ ကျေးကခင် လတ်၊သီဝ်၊ခခင်တင်း ကျေးပီခင်လဝ်၊
 ခခင် လင်းထွမ်း၊ကမ်၊ကျေး၊ကျေးပီခင်လဝ်၊ကျေး။
 ပိုင်းကခင် သူကမ်၊လတ်၊သီဝ်၊ခခင်တင်းကျေးပီခင်
 လဝ်၊ခခင်၊ သူကမ်၊ထွမ်း၊ကမ်၊ကမ်၊ ဝါးခခင်၊ခခင်
 ၄၈ ကျေး။ ဂူခင်းယုတ လိုဝ်၊ခခင်ကျေးခိုခင်းလတ်၊
 ခခင်၊ဝါး- ဂျာမ်းကခင်ဂုဏ်၊လတ်၊ဝါး မွဲးပီခင်ဂူခင်း
 သမေး၊ရိ ကျေး။ကျေးကခင်ခခင်ကျေးပီခင်ကျေး၊
 ဝါးခခင်၊ခခင်ခခင် မီးခင်းယု၊ကမ်၊လံး၊ဂိုဝ်၊ ဝါးခခင်၊
 ခခင်ကျေး။

လဝ်၊ယေ၊သူလတ်၊လွင်၊တုဂ်လဝ်၊ဂဝ်၊

၄၉ လဝ်၊ယေ၊သူ ကျေးခိုခင်းလတ်၊ခခင်၊ဝါး- ဂဝ်ပီခင်
 ကျေးကခင်ခခင်ကျေး၊လံး၊လံး။ ဂဝ်ယုဂ်၊ယေးပေး
 ၅၀ ဂဝ်ကျေး။ သူယုသေ၊ဂဝ်ကျေး။ ဂဝ်ကမ်၊ဂျာကမ်
 မူခင်းသေ၊တုဂ်လဝ်၊ဂဝ်၊။ ကျေးကခင်ကျေးမူခင်းသေ၊
 ၅၁ ဂဝ်ခခင် မီးယု၊ကျေး။ မခင်းပီခင် ကျေးကခင်လီ၊
 ယင်၊ကျေး။ ဂဝ်ဝါးတီးလိုဝ်၊တီးလံး၊ ကျေး
 ကခင်ထွမ်း၊ကမ်၊ဂျာမ်းဂဝ်ခခင် တစ်၊ဂင်းလွတ်၊
 တင်းတံယု၊ တျ၊သေ၊ကမ်၊ထာတ်၊ကျေး။ ဝါး
 ၅၂ ခခင်၊ခခင်ကျေး။ ဂူခင်းယုတ လိုဝ်၊ခခင်ကျေးလတ်၊
 ခခင်၊ဝါး- တေးလီဝ်ခခင် ဂုဏ်ပီခင်ကျေး၊ကျေး
 ခခင်၊ခခင်၊ယု၊ကျေး။ လျ၊လီဝ် ကျေးပြဂုဏ်၊ တင်းပေး
 နီတ်၊လိုဝ်၊ခခင် တံ၊ကျေး၊ယု။ မွဲးသမိုလတ်၊ဝါး
 ကျေးကခင်ထွမ်း၊ကမ်၊ဂျာမ်းခခင် တစ်၊ဂင်းလွတ်၊
 တင်းတင်းတံယု၊တျ၊သေ၊ ဝါးခခင်၊ခခင်လုဂ်ပေ၊။
 ၅၃ မွဲးခခင် ယင်းခခင်၊ယု၊ကျေး၊သေပေးဂုဏ်၊ ကျေး
 ပြဂုဏ်၊ ခခင်လိုဝ်။ မခင်းတံ၊ကျေး၊ယု။ ပေးနီတ်
 လိုဝ်၊ခခင်ကျေးတံ၊ကျေး၊ယု။ မွဲးဂျိတ်၊ပိုင်၊ဂျင်းခခင်၊
 ၅၄ ဝါးခခင်၊ခခင်ကျေး။ လဝ်၊ယေ၊သူ ကျေးခိုခင်းလတ်၊
 ခခင်၊ဝါး- ပေးဂဝ်၊ကျေးမူခင်းတုဂ်လဝ်၊ဂဝ်၊ထာတ်၊
 သျေးလိုဝ် ပီခင်ကခင်လံ၊လံ၊ ကမ်၊ပိုင်၊လွင်၊ကျေးသင်
 ကျေး။ ဂူလုဂ်၊ လဝ်၊ကခင်၊ကျေးမူခင်းဂဝ်ထာတ်၊
 သျေးမေးခခင်လမ်း ပီခင်ပေးဂဝ်ကခင်သူယင်းကမ်၊
 ဂူခင်းလွင်၊ကျေး ကျေးပီခင်လဝ်၊ဂုဏ်၊ ကခင်၊ဝါးခခင်
 ၅၅ ကျေး။ ဂဝ်ဂူမခင်းလဝ်၊ကျေး။ သင်ဂဝ်၊ ဂဝ်
 ကမ်၊ဂူမခင်းလဝ်၊ ဝါးခခင်၊ခခင်လိုင် ဂဝ်တစ်၊ပီခင်
 ကျေးကခင်လတ်၊မူသျ၊ မိုဝ်လိုဝ်ခခင်၊သူယု။ ဂဝ်
 ဂူမခင်းလဝ်၊ကျေး။ ဂျာမ်းမခင်းလဝ်၊ကျေးဂဝ်ထွမ်း၊
 ၅၆ ကမ်၊ကျေး။ ပေးသူ ကျေးပြဂုဏ်၊ ခခင် မီးကလုဂ်၊
 မွဲးထုဂ်၊ဂျခင်ခခင်၊ကျေး၊လျ၊ခခင်၊ဂဝ်ခခင်ယု၊ကျေး။ မိုဝ်၊
 ကခင်မခင်းလံးထုဂ်၊ဂျခင်လိုင် မခင်းလွတ်၊ထိုင်တင်း
 ၅၇ ကခင်လုဂ်၊ခခင်ကျေး။ ဝါးခခင်၊ခခင်ကျေး။ ပိုင်း
 ခခင်ခခင်၊ ဂူခင်းယုတ လိုဝ်၊ခခင်ကျေးလတ်၊ခခင်၊

၀၂- ကသားမွဲးယင်းကမ်,ပံ,လံးဂျးသိဝ်းပီး။
 မွဲးဂိုတ်းဂိုဝ်းလး; လံးဂုခ် ကျ,ပြဂါမ်, ခေခံယုတ်။
 ၅၈ ၀၂- ခေခံ,ခေခံကျး။ လဝ်းယေ,သု ကျးလာတ်;
 ခေခံကျး- ဂဝ်၀၂-တီးလိဝ်းတီးလိဝ်းတီးသုလမ်းလူဝ်း
 ကခေကျ,ပြဂါမ်, ယင်းကမ်,ပံ,မီးခေခံ ဂဝ်ယင်းမီး
 ၅၉ ဝံယုတ်။ ၀၂- ခေခံ,ခေခံကျး။ မိုဝ်းခေခံ ခဝ်ကွခ်
 ဂခေဂ်းကမ်မာဂ်,ဂိုခ် ဂျးလံးထိမ်းမခေခံလဝ်းကျး။
 လဝ်းယေ,သု ကျးလဝ်းဝေ;လတ်းခိုင်းဂခေခံခဝ်သေ
 သေယုတ် ကွဂ်,သေကျးခေခံပိဂ်မခေခံ,လဝ်းခေခံကျ,
 ကျး။

၉

ဂျးဂုခ်တၢမွတ်,ခိုခ်ဂုခ်

၁ ခေခံမိုဝ်းကခေ မခေခံလဝ်း; ယင်းတိုဂ်ကျ,လွမ်းတၢင်း
 ယု,ခေခံလိဝ် မခေခံလဝ်း; ထုဝ်းဂုခ်ဂုခ်တၢမွတ်,
 ကျးခေခံ; ကခေတၢမွတ်,ဝံ လုလိမ်မိုဝ်းမီးခေခံတွတ်
 ၂ ခေမခေခံခေခံကျး။ တခေပလဝ်းတင်းလံကျး
 လဝ်းထၢမ်ခေခံကျး- လဝ်းဂုဝ်း။ ဂုခ်ကျးခေခံ တၢ
 မွတ်,ဝံ ဂွမ်းပိုဝ်းကျးလုဂိုတ်းကပျိုတ်းကျး။ ဂွမ်းပိုဝ်း
 မခေခံဂိုတ်းကပျိုတ်းကျးဂျးဂိုဝ်။ ဂွမ်းပိုဝ်းပေးခေမခေခံ
 ၃ ဂိုတ်းကပျိုတ်းကျးဂိုဝ်။ ၀၂- ခေခံ,ခေခံကျး။ လဝ်း
 ယေ,သု ကျးခိုခ်လတ်းလတ်းကျး- ဂွမ်းပိုဝ်းမခေခံ
 ဂိုတ်းကပျိုတ်းကျး,လုဂ်။ ဂွမ်းပိုဝ်းပေးခေမခေခံဂိုတ်း
 ကပျိုတ်းကျးကမ်,လုဂ်။ ခေခံ,ဂိုဝ် ကမူတေ,ကျး
 ဩဂျးပီခေခံလဝ်းပေးတၢင်းလံးထၢင်း,သုကျး မျး
 မခေခံခေခံ မခေခံလဝ်း,လံးတၢမွတ်,ကျး။
 ၄ ဂဝ်တၢင်းလံးဂိုတ်းဂခေခံတၢင်းဂိုတ်း ကျးကခေခံပွံ,လု
 ဂဝ်ကျးခေခံ ခေခံမိုဝ်းကခေခံခိင်,ဂခေခံယင်းမီးယု,
 ခေခံကျး။ ခိင်,ဂခေခံခိုခ် ကခေခံကျးလုသေကျ,
 သေဂုခ်ကမ်,လၢင်းဂိုတ်းသင်လံးခေခံ ယင်းကျး
 ၅ ယု,ကျး။ မိုဝ်းကခေခံဂဝ်ယင်းမီးယု,ခေခံလေးကျး
 ဂဝ်ပီခေခံလိဝ်းလေးကျးကျး။ ၀၂- ခေခံ,ခေခံ
 ၆ သေယုတ်။ မခေခံလဝ်းကဝ်ခေခံလံး သု,ကျးခေခံ
 လိခေခံသေယုတ် ဂိုတ်းဂုမ်,ယုတ်လဝ်, ကဝ်ဂုမ်,ခေခံ
 တုးသု,တၢ ကျးကခေခံတၢမွတ်,ခေခံ သေခေခံ
 ၇ လတ်းကျး- ဂျး,သုဂ်းတၢမွတ် ကျးတီး ခေခံခေခံ
 သီ,လွင်, ပုခ်တၢ ၀၂- ခေခံ,ခေခံကျး။ သီ,လွင်,
 လမ်း ခွဲးပွင်,၀၂- ပွံ,လုဂျး, ၀၂- ခေခံကျး။ ကျ,
 ခေခံကျးကျး,ခေခံ သုဂ်းတၢမွတ်ယုတ်လဝ်, မာဂ်,
 တၢမွတ်ဂုခ်ကျးခေခံ ခိုခ်မိုဝ်းဂိုတ်းကျးကျး။
 ၈ လုလိမ်ဂုခ်ဂိုတ်းလဝ်ကခေ ကိဂ်,တင်း ခေခံလိဝ်း
 ကခေဂု, မခေခံပီခေခံတၢမွတ်, ကခေခံယုတ်ပိုခ်;
 ဂိခေခံခေခံ လတ်းကျး- ကျးခေခံ ပီခေခံကျး

ခေခံခေခံ; ယုတ်ပိုခ်ဂိခေခံယု,ခေခံ ကမ်,လုဂ်ဂိုဝ်။
 ၉ ၀၂- ခေခံ,ခေခံကျး။ ဂမ်းဗွင်ကျးကျး- လုဂ်ယုတ်။
 ၀၂- ခေခံ,ခေခံကျး။ ဂမ်းဗွင်ကျးကျး- မိုခ်ကျ,
 ခေခံယု,ဂိုဝ်; ၀၂- ခေခံ,ခေခံကျး။ မခေခံကျး
 ၀၂- ဂဝ်ကျး ပီခေခံကျးကျးသုကျးခေခံကျးယုတ်။
 ၁၀ ၀၂- ခေခံ,ခေခံကျး။ ခေခံကျးထၢမ်မခေခံကျး- ဂိုတ်း
 ဂိုဝ်လး; မာဂ်,တၢမွတ်ဗုဂ်,ဂုခ်ကျး; မိုဝ်းကခေခံကျး
 ၁၁ ခေခံ,ခေခံလိဝ်။ ကျးခေခံကျး ခိုခ်လတ်းလတ်း
 ၀၂- ဂုခ်ကျးခေခံကျးကခေခံလံးလိဝ်; ယေ,သု ခေခံ
 မခေခံဂိုတ်းဂုမ်,ခေခံ; တုးတၢမွတ်ကျးသေယုတ် ဂျး
 ဂဝ်ကျးကျး,ဂျးတီးခေခံခေခံသီ,လွင်, ခေခံသုဂ်းတၢ
 မျးကျး။ ဂျးခေခံ,ကခေခံမခေခံကျး မိုဝ်းကခေခံ
 ဂဝ်ကျးကျး,သုဂ်းတၢမွတ်လိဝ် တၢမွတ်ကျးဂုခ်ကျးကျး
 ၁၂ ၀၂- ခေခံ,ခေခံကျး။ ခေခံကျးထၢမ်ခေခံကျး- ကျ,
 ခေခံ မီးကျးလု မိုဝ်းကခေခံကျးခေခံလိဝ် မခေခံ
 ကျးလတ်းကျး- ဂဝ်ကျးကမ်,ဂျးကျး။ ၀၂- ခေခံ,ခေခံ
 ၁၃ ကျး။ ခေခံလိဝ်ခေခံကျး ကဝ်ကျးကခေခံတၢမွတ်,
 ခိုခ်ကျးကျးမခေခံ ဂျး,သုဂ်း,ကျးတီး ဗု,ရိသေ
 ခေခံကျး။ ဝခေခံလဝ်း လဝ်းယေ,သု ဂိုတ်းဂုမ်,ခေခံ
 ၁၄ ဗုဂ်,မာဂ်,တၢမွတ်ကျးကျး,ခေခံ ပီခေခံခေခံ
 သီခေခံကျး။ လံးသမံ ဗု,ရိသေ လိဝ်ခေခံ
 ထၢမ်ခေခံကျး- ဂိုတ်းဂိုဝ်လး; မာဂ်,တၢမွတ်ဂုခ်ကျး
 ၁၅ မိုဝ်းကခေခံကျးခေခံ,ခေခံလိဝ်။ မခေခံကျးလတ်း
 ခေခံကျး- ကျးခေခံ ကဝ်ဂုမ်,သု,ကျးတီးမာဂ်,တၢမွတ်
 မျးခေခံ မိုဝ်းကခေခံဂဝ်ကျးကျး,သုဂ်းတၢမွတ်ခေခံ
 မာဂ်, တၢမွတ်ကျးဂုခ်ကျးကျးကျး။ ၀၂- ခေခံ,ခေခံကျး။
 ၁၆ ဗု,ရိသေ ဂမ်းဗွင်ကျးလတ်းလတ်းကျး- ပိုဝ်း
 ကခေခံကျးခေခံ ကမ်,ဂမ်ဝခေခံဂမ်သီခေခံခေခံ; ပီခေခံ
 ကျးကျးဩဂျးပီခေခံလဝ်းပွံ,လုဂျး ကမ်,လုဂ်လံး;
 ၀၂- ခေခံ,ခေခံကျး။ ဂမ်းဗွင်ကျးကျး- ကျးကခေခံ
 မီးကပျိုတ်းကျးခေခံ တၢင်းဂိုတ်းခေခံကျးခေခံမိဂ်;လက်;
 ခေခံ,လံးလိဝ်ခေခံ,ခေခံဂိုဝ်၀၂- ခေခံ,ခေခံကျး။ ခေခံ,
 ခေခံခေခံ; ခေခံကျးခေခံကျးကျးကျး; ဂွတ်းထိုင်
 တၢင်းကခေခံကမ်,ထုဂ်,ကမ်,မေဂခေခံ ဗု,တၢ,ခေခံ
 ၁၇ ဂခေခံကျး။ ခေခံသမံခိုခ်ထၢမ် ကျးကခေခံတၢမွတ်,
 ခေခံထိုင်ခေခံကျး- ကျးကခေခံဗုဂ်,မာဂ်,တၢမွတ်
 ခေခံ ပီခေခံကျးခေခံလိဝ်ခေခံ,ဂိုဝ်။ မိုဝ်းကခေခံကျး
 ၁၈ ခေခံ,ခေခံလိဝ် ကျးခေခံကျးလတ်းလတ်းကျး- ပီခေခံ
 ပေးကျး
 ၁၉ ဂုခ်ကျးယုတ် လိဝ်ခေခံ လူဝ်းကခေခံခေခံ,ပံ,ဂွတ်
 ကဝ်ပေးကျးမခေခံကျးခေခံလိဝ် ခေခံကမ်,ယုတ်,လွင်;
 ကခေခံကျး ကျးခေခံ ကွတ်တၢင်း မခေခံပီခေခံကျး
 တၢမွတ်,ခေခံ; ခိုခ်ကျးကျးကျးခေခံ။ ခေခံထၢမ် ပေး
 ခေခံမခေခံကျးကျး- ကျးခေခံ လွင်,လုဂ်;လံး

သူကန်ဝါး တာမွတ်၊ များလိမ်မိုဝ်းခွဲးတွင်ခမးခေခံ
 ၂၀ ပေးလှ်းခေတုလိုင် တေးလိင်ခံဂိုတ်းဂိုဝ်
 ခလး၊ မာ်၊ တုမခင်းဂုခင်မေး၊ ဝါးခင်၊ ခံကျေး။
 ၂၁ ပေးခမးမခင်းကျေး ခိုခင်းလာတ်းခလးဝါး- လှ်း
 ယဝ်။ ဂေးခံပီခင်လှ်းလံးဂုဝ်းခါး ကန်တုမခင်း
 မွတ်၊ မေး လိမ်မိုဝ်းခွဲးတွင်ခမးခေခံခါးကျေး။
 ၂၂ ဂုလ်းဂါး ဂုဝ်းခါးဂါး၊ ဂူ၊ ဂိုတ်းဂိုဝ်ခလး၊ တေးလိင်
 ခံ မာ်၊ တုမခင်းဂုခင်မေး။ ဂုဝ်းခါးဂါး၊ ဂူ၊ နုးလှ်း
 နုလ်း၊ ပခင်မာ်၊ တုမခင်း။ ထာမ်တီးမခင်းခါးခလး။
 ၂၃ ဂာသား၊ ဂာယွံ၊ မခင်းကျေး ယွံ၊ ထူးခါးခါးယဝ်။ မခင်း
 တာ်းလာတ်းခခလွင်၊ တူင်လဝ်းဂဝ်၊ လံးယု၊ ခါး၊
 ၂၄ ဝါးခင်၊ ခံကျေး။ ပေးမခင်းခခခံ ခွပ်းဂိုဝ်းဂိုဝ်
 ဂုခင်းယုတ တင်းလံးခလး၊ လင်၊ ဝါးလှ်းခင်၊ ခခခံ
 ကျေး။ လွင်၊ မခင်းလမ်း ပေးသေဂေးသေဂုခင်း
 ယိုခင်ဝါး လဝ်းယေ၊ သု ပီခင် လဝ်းခရိလှ် ကျေး၊
 ၂၅ ဝါးခံခခခံ တာ်းလံးခါး၊ တာင်းကန်ဂေးဂွတ်၊
 သေဂါးခွဲးလဂွပ်းကျေးတြေးကျေး၊ ဝါးခံ ဂုခင်း
 ၂၆ ယုတ လှ်းခခခံတိုင်၊ ပါင်၊ ဂခင်ဝံယဝ်ကျေး။ ပိုဝ်း
 ခံခလး၊ ပေးခမးမခင်းလင်၊ လာတ်းဝါး- ဂာသား၊
 ၂၇ ဂာယွံ၊ မခင်းထူးခါးခါးယဝ်။ ထာမ်တီးမခင်းသေဂမ်း
 ခါး၊ ဝါးခင်၊ ခံကျေး။ ခပ်ကျေး ဂွင်ကပ်ဂေးဂုခင်
 ၂၈ တုမွတ်၊ ကန်ခိုခင်းဂုခင်ခခခံမေးထိုင်၊ ပွတ်၊ တုတိ
 ယ သေခလးလာတ်းဝါး- ယွင်၊ ယေးတြေးပီခင်
 လဝ်းတု။ ဂုဝ်းဂူလွင်၊ ကန်ခခခံ ဂေးခခခံပီခင်ဂုခင်း
 ကန်မီးကပိုတ်းဂိုဝ်း၊ မိုဝ်းကန်ဝါးခင်၊ ခံလှ်းလိုင်။
 ၂၉ မခင်းကျေးခိုခင်းလာတ်းခလးဝါး- လွင်၊ ကန်ဝါး
 မခင်းပီခင်ဂုခင်းကန်မီးကပိုတ်းဂိုဝ် ကပ်၊ မီးကပိုတ်း
 ၃၀ ဂိုဝ် ကန်ဝါးခခခံတု ဂပ်ခါးဂါး၊ ဂူ၊ ခါး။ ကန်ဂပ်
 ခါး၊ ဂူလွင်၊ ခခခံခခခံ မိုဝ်းဂွခင်ခခခံ မာ်၊ တုဂပ်
 ခါး၊ မွတ်၊ ယု၊ ခလး၊ တေးလိင်ခံ မာ်၊ တုဂပ်ခါး
 ၃၁ ဂုခင်မေးခါးယဝ်။ ဝါးခင်၊ ခံကျေး။ ခပ်ကျေးခိုခင်း
 ထာမ်ဂေးခခခံခလးဝါး- မခင်းဂိုတ်းတီးမိုးလှ်းလှ်
 ၃၂ ခင်၊ ဂိုဝ်။ မခင်းဂိုတ်းဂိုဝ်နုလ်း၊ မာ်၊ တုမိုး၊ မိုဝ်း
 ၃၃ ကန်ဝါးခင်၊ ခံလှ်းလိုင် ဂေးခခခံကျေးခိုခင်းလာတ်း
 ခလးဝါး- ဂပ်ခါးပေးလာတ်းခခပွတ်းခခခံခါး
 ၃၄ ယဝ်။ သူလဝ်းဂါး၊ ထွမ်၊ ခွပ်းဂိုဝ်းသင် သူလဝ်း
 မိုးခခခံထိုင်၊ ပွတ်းခခခံ။ လွင်၊ သူလဝ်းမီးကလှ်၊
 ၃၅ မိုးပီခင်တခပးမခင်းဂိုဝ်။ ဝါးခင်၊ ခံကျေး။ ခပ်
 ၃၆ ခခခံကျေး သေသွမ်းကျေးခခခံခလးဝါး- မိုးပီခင်
 တခပးမခင်းဂိုဝ်။ ဂုဝ်းပီခင်တခပး မုဝ်းသေ၊ ဂိုဝ်း။
 ၃၇ လွင်၊ ကန်တြေးပီခင်လဝ်းဝံယု၊ တိတ်း၊ ဂါးတီး
 မုဝ်းသေ၊ ခခခံ ဂုဝ်းဂူဂိုဝ်း။ ဂေးကန်မိုးဝါးခခခံ
 ၃၈ လှ်းဂါးတီးလှ်းမေး ဝါးခံ ဂုဝ်းဂါး၊ ဂူ၊ မိုဝ်းကန်
 ဝါးလှ်းခခခံ၊ ခံလှ်းလိုင်။ ဂေးခခခံကျေးခိုခင်းလာတ်း

ခလးဝါး- ပီဂိုသမ့်မခင်းနုလ်း၊ မာ်၊ တုဂပ်ခါး၊ သေ
 ၃၉ ကေး သူလဝ်းယင်းဂါး၊ ဂူ လွင်၊ ကန်မခင်းလှ်းဂါး
 တီးလှ်းမေး ကန်ဝါးခခခံ မီးတီးကန်လိကါး
 ၄၀ ခေးတုခါးကျေး။ ဂုဝ်းဂူလွင်၊ ကန် ဩေးပီခင်
 လဝ်း၊ ကပ်၊ ထွမ်၊ ကပ်ခါး ဂုခင်းကန်မီးကပိုတ်း
 ခခခံ။ နုးလှ်းသေကပ်၊ ဝါး ပေးပီခင်ကျေးဂုခင်၊
 ၄၁ သေ၊ ဂုဝ်ယမ်တြေးပီခင်လဝ်းခလး၊ လွမ်းကလှ်၊
 မခင်းလဝ်းလှ်း မခင်းလဝ်းတာ်းထွမ်၊ ကပ်ခါးကျေး
 ၄၂ ခခခံကျေး။ နုးလှ်းသေကျေးသေဂုခင်းကန်တာတ်း
 ခခခံ၊ နုလ်း၊ ပခင်မာ်၊ တု ဂေးကန်တုမွတ်၊ ခခခံ
 ၄၃ တွင်ခမးမခင်းမေးခခခံ လုလိမ်ဂါး၊ နု၊ လုတု၊
 ယဝ် ယင်းကပ်၊ ပီ၊ တွခခခံခခခံသေပွတ်း။ ပေးကျေး
 ၄၄ ခခခံ ကပ်၊ လှ်းကျေးကန်တြေးပီခင်လဝ်းပွံ၊ လှ်း
 လှ်းလှ်း မခင်းကပ်၊ တာတ်းခခခံ၊ လံးသေလှ်းသေပိုင်။
 ၄၅ ဝါးခင်၊ ခံကျေး။ ခပ်ခခခံကျေး ခိုခင်းလာတ်း
 ခလးဝါး- မိုးခံ ပီခင်ကျေးကန်လဝ်းတုလှ်းဂါး
 ကပိုတ်းမေးတာ်းတုဝ်တင်းခခခံ လိမ်မိုဝ်းဂိုတ်း၊ လိင်
 ၄၆ မေးခခခံယဝ်။ မိုးယင်းမေးသင်၊ သွခခခံသင်းမေးဂုဝ်း
 ယု၊ ဂါး၊ ဝါးခင်၊ ခံသေယဝ်။ ဂိုဝ်ကျေးခခခံ ဂွတ်၊
 ၄၇ သေဂါးခွဲးလဂွပ်းကျေးတြေးကျေး။
 ၄၈ လဝ်းယေ၊ သု ငါခင်းလွင်၊ ကန်ခပ်ခပ်ဂိုဝ်ကျေးခခခံဂွတ်၊
 ပီတီးခလး၊ မိုဝ်းကန်ထူးဂုခင်မခင်းလှ်း မခင်း
 ၄၉ လဝ်းထာမ်ဝါး- မိုးယုမ်၊ မာတ်းလှ်း၊ ဩေးပီခင်လဝ်း
 ဂိုဝ်။ ဝါးခင်၊ ခံကျေး။ ဂေးခခခံကျေး လဝ်းထာမ်
 ၅၀ ခလးဝါး- လဝ်းဂုဝ်း၊ ခင်၊ ဂိုဝ်ဂပ်ခါးတာ်းလံးယုမ်၊
 မာတ်းမခင်းလဝ်းခခခံလှ်း မခင်းလဝ်းခခခံပီခင်
 ၅၁ နုးလှ်းမေး၊ မိုဝ်းကန်ဝါးခင်၊ ခံလှ်းလိုင်။ လဝ်းယေ၊ သု
 ကေးလာတ်းခလးဝါး- မခင်းလဝ်းခခခံ မိုးလံး
 ၅၂ ဂုခင်းယဝ်ဂုလ်းဂါး၊ ကေး ကေးလာတ်းတေး၊
 ဂန်တင်းမိုးယု၊ တေးလိင်ခံ ပီခင်မခင်းလဝ်းခခခံ
 ၅၃ ယဝ်။ မိုဝ်းကန်ဝါးခင်၊ ခံလှ်းလိုင် ဂေးခခခံကျေး
 လဝ်းလာတ်းခလးဝါး- လဝ်းဂုဝ်း၊ ဂပ်ခါးယုမ်၊
 ၅၄ မာတ်းယု၊ ခါးကျေး၊ ဝါးခင်၊ ခံသေယဝ် ခုပုပု၊
 ဂုဝ်းခါး၊ မခင်းလဝ်းကျေး။ မိုဝ်းခခခံ လဝ်းယေ၊ သု
 ၅၅ ကေးလာတ်းခလးဝါး- ဂပ်ဂွတ်းမေးခခခံလေးဂါး
 ခံ ပုခင်းလွင်၊ ခင်၊ ဂိုဝ်တာ်းလံးလီ၊ ယင်၊ တြေး ဂုး
 ၅၆ ခပ်လှ်းကန်မာ်၊ တုဂါး၊ ဂုခင်ခခခံ ဂုခင်မေး
 ခလး၊ ဂုးခပ်လှ်းကန်မာ်၊ တုဂုခင်ခခခံ ကပ်၊
 ၅၇ ဂုခင်ကျေး၊ ဝါးခင်၊ ခံကျေး။ နု၊ ရီသေ၊ ကန်
 မီးဂါးဂုမ်းမခင်းလဝ်းဂမ်းနုလ်းလှ်းခခခံ ငါခင်းခါး
 ၅၈ ခခခံသေယဝ်ထာမ်ဝါး- ဂုဝ်းခံ မာ်၊ တုမွတ်၊
 ၅၉ ယဝ်ဂိုဝ်။ ဝါးခင်၊ ခံကျေး။ လဝ်းယေ၊ သု ကေး
 လာတ်းခလးဝါး- ပေးမာ်၊ တုသုမွတ်၊ လှ်း သု
 ၆၀ ကပ်၊ မီးကပိုတ်း။ ဂုလ်းကျေးတေးလိင်ခံ သုဝါး

မာန်၊တၢ်သုဂ္ဂုဏ်ယုတ်၊ ဝါးခဲလး၊ ကပျီတီးတေ၊ယုတ်၊ ဝါးခဲလး၊ဝါးခဲလး။

၁၀

လဝ်းသုတ်တင်းသုတ်

- ၁ ဂဝ်ဝါးတီးလိဝ်းတီးလိဝ်းလမ်း ဂျော့ကဆဲးယင်းကမ်၊ ခပ်းလွမ်းဂွမ်းဟေ့တေ။ ခမ်းဂွံခပ်းခွံးသုတ်
- ၂ ခေခေ ပီခဲးဟေ့လၢဂုဏ်းလူခေ ကျော့။ ဂျော့ကဆဲး ခပ်းလွမ်းဂွမ်းဟေ့တေ။ ပီခဲးဂျော့ကဆဲး
- ၃ လိင်္ဂသုတ်ထိင်းသုတ်ကျော့။ ဂုဏ်းပွဲဟေ့တေ။ တၢ်ဟေ့လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ ကျော့။ သုတ်တင်းလံာ် ကျော့ တၢ်ဟေ့လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ ကျော့။ မခဲးဂွံလိဝ်း ဂွံလိဝ်းသုတ်မခဲးလး၊ ကပ်ခပ်ကွမ်၊ ဂျော့ကျော့။
- ၄ မိုဝ်းကဆဲး မခဲးကပ်သုတ်မခဲးကွမ်၊ ဂျော့ခေခေလိင်္ဂ မခဲးလၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ သုတ်မခဲးလး၊ သုတ်လိဝ်း ခေခေကျော့။ ပိုဝ်းကဆဲးဂွမ်းသီင်လဝ်းခေလးလွမ်း
- ၅ ဂျော့ကျော့။ ပိုဝ်းကဆဲးခပ်ကမ်၊ ဂွမ်းလၢ၊ သီင်ဂျော့ကဆဲး ကမ်၊ လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ တင်းခေခေလး၊ ခပ်ကမ်၊ လွမ်းပုဏ်းလၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေလး၊ လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ ပါ ကျော့။ ဝါးခေခေ ကျော့။ မိုဝ်းကဆဲး လဝ်းယေ၊ သု
- ၆ ဂျော့လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ ခေခေလိင်္ဂ ပရိတ်သၢတီး လိဝ်းခေခေ ကမ်၊ ဂွမ်း ကဆဲးကပ်တၢ်ဟေ့လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၇ လဝ်း။ ပိုဝ်းခေခေလး၊ လဝ်းယေ၊ သု သမ္မိလၢတီးထိင်း ခေလးဝါး- ဂဝ်ဝါးတီးလိဝ်းတီးလိဝ်းလမ်း ဂဝ်ပီခဲးဂွမ်း
- ၈ ဟေ့တေ။ ဂျော့ကဆဲးသုတ်ခပ်းခေခေကျော့။ ခပ်လိဝ်းကဆဲး ပေ၊ မးကွမ်တၢ်ဟေ့လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ တင်းလူင် လိဝ်းခေခေ ပီခဲးဟေ့လၢဂုဏ်းလူခေ ကျော့။ သုတ်
- ၉ တင်းလံာ်ကမ်၊ လွမ်းဂွံလိဝ်းခေခေကျော့။ ဂဝ်ပီခဲး ဂွမ်းဟေ့တေ။ ဂျော့ကဆဲးလၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေလး၊ ခပ်း ဂျော့ခေ တၢ်ဟေ့လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေလး၊ တၢ်ဟေ့လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၁၀ ဂိခေယုတ်၊ သေ၊ သေ၊ ကျော့။ ဟေ့လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ မးဂွမ်းလံး လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေလး၊ ဂဝ်ပီခဲး ဂွမ်းဟေ့တေ။ ဂျော့ကဆဲးလၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေလး၊ တၢ်ဟေ့လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၁၁ ဂဝ်ပီခဲး ဂျော့ကဆဲးလိင်္ဂသုတ်ထိင်းသုတ်ကဆဲးလိခေခေ လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေလး၊ တၢ်ဟေ့လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၁၂ ကျော့။ ဂျော့ကဆဲးလိင်္ဂသုတ် ကဆဲးကမ်၊ လိဝ်းကမ်၊ လိဝ်း ကဆဲးကမ်၊ လိဝ်း သုတ် ကဆဲးပီခဲးဂုဏ်းဂိခေလၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ

- ကျော့။ မၤထီခေခေ၊ ဂျော့ ဂၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေလိဝ်းခေခေ
- ၁၃ ခေလး၊ ဂွမ်းမိုဝ်း၊ မိုဝ်းဂျော့ကျော့။ ဂျော့ခေခေ ပိုဝ်းကဆဲး ပီခဲးဂုဏ်းကဆဲးဂိခေလၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေလး၊ ယင်း ကမ်၊ ခံးလိဝ်းသုတ်တင်းလံာ်လး၊ လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၁၄ ကျော့။ ဂဝ်လမ်း ပီခဲးဂျော့ကဆဲးလိင်္ဂသုတ်ထိင်းသုတ် ကဆဲးလိခေခေ။ လိဝ်းခေခေ၊ ကဆဲး ပေ၊ လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၁၅ ခေလး၊ ဂဝ်ဂျော့ခေလၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ ဂဝ်ဂျော့ခေလၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၁၆ လံာ်ယုတ်၊ ကျော့။ သုတ်ဂဝ်တင်းလံာ်လိဝ်းခေခေကျော့၊ ဂွမ်းဂဝ်ယုတ်၊ ကျော့။ ဂဝ်လူခေကသၢ၊ တၢ်ဟေ့လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၁၇ ပုဏ်းဂျော့ခေလိဝ်းခေခေကျော့။ သုတ်တၢ်ဟေ့လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၁၈ လိခေ ကဆဲးကမ်၊ ခပ်းဂျော့ခေခေခေခေကျော့ ဂဝ် ပိုဝ်းလၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ ကျော့။ ဂဝ်တၢ်ဟေ့လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၁၉ ခေခေမးကျော့။ ခပ်ကျော့တၢ်ဟေ့လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၂၀ တၢ်ဟေ့လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ ကဆဲးခေခေ
- ၂၁ သုတ်ထိင်းသုတ်ကျော့လိဝ်းဂျော့ကျော့။ ပိုဝ်းကဆဲး ဂဝ် လူခေကသၢ၊ တၢ်ဟေ့လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၂၂ ဂမ်းလိဝ်း သမ္မိခေခေကပ်ခေခေလး၊ ပေ၊ လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၂၃ ဟေ့လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ ကပ်ကသၢ၊ တၢ်ဟေ့လၢ၊ လွမ်းခေခေ၊ ကလူင်
- ၂၄ လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေလး၊ ဂဝ်လူခေကျော့။ ကဆဲးလၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၂၅ ကသၢ၊ တၢ်ဟေ့လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ မီးတီးဂဝ်ကျော့။ က
- ၂၆ ခွၢင် ကဆဲးတၢ်ဟေ့လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေခေခေခေခေခေခေ
- ၂၇ ခေခေတီးဂဝ်ယုတ်။ ဝါးခေခေ ကျော့။
- ၂၈ ဂွမ်းပိုဝ်းဂျော့ခေခေခေခေခေခေ ဂုဏ်းယုတ် လိဝ်း
- ၂၉ ခေခေ မီးတၢ်ဟေ့လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ ကမ်၊ ထုတ်၊ ကမ်၊ မေ့ဂခေခေလး
- ၃၀ ဟေ့လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ ထိင်းကျော့။ ဂုဏ်းခေခေခေ၊ ဝါး- မခဲးခေ
- ၃၁ ဟေ့လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ ဟေ့လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၃၂ ဂုဏ်းခေခေ ဟေ့လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၃၃ ဂုဏ်းခေခေ ဟေ့လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၃၄ ဂုဏ်းခေခေ ဟေ့လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၃၅ ဂုဏ်းခေခေ ဟေ့လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၃၆ ဂုဏ်းခေခေ ဟေ့လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၃၇ ဂုဏ်းခေခေ ဟေ့လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၃၈ ဂုဏ်းခေခေ ဟေ့လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၃၉ ဂုဏ်းခေခေ ဟေ့လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၄၀ ဂုဏ်းခေခေ ဟေ့လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၄၁ ဂုဏ်းခေခေ ဟေ့လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၄၂ ဂုဏ်းခေခေ ဟေ့လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၄၃ ဂုဏ်းခေခေ ဟေ့လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၄၄ ဂုဏ်းခေခေ ဟေ့လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၄၅ ဂုဏ်းခေခေ ဟေ့လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၄၆ ဂုဏ်းခေခေ ဟေ့လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၄၇ ဂုဏ်းခေခေ ဟေ့လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၄၈ ဂုဏ်းခေခေ ဟေ့လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၄၉ ဂုဏ်းခေခေ ဟေ့လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၅၀ ဂုဏ်းခေခေ ဟေ့လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ

ဂုဏ်းယုတ်ကမ်၊ ယုတ်၊ မာတ်

- ၅၁ မိုဝ်းခေခေ ပီခဲးခိင်၊ ဂတီးခေလး၊ ပီခဲးခိင်၊ ကဆဲးခပ်
- ၅၂ ခမ်း၊ ပိုဝ်းကလိခေခေ၊ ကဆဲးဂိုတ်းကဆဲးမေးတေ၊ ပိုဝ်း မာခေ
- ၅၃ လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ တီးဝီင်းယေ၊ ရသလိမ်၊ ခေခေကျော့။
- ၅၄ လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ တီးလၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၅၅ လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ တီးလၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၅၆ လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ တီးလၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၅၇ လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ တီးလၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၅၈ လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ တီးလၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၅၉ လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ တီးလၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၆၀ လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ တီးလၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၆၁ လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ တီးလၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၆၂ လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ တီးလၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၆၃ လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ တီးလၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၆၄ လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ တီးလၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၆၅ လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ တီးလၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၆၆ လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ တီးလၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၆၇ လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ တီးလၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၆၈ လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ တီးလၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၆၉ လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ တီးလၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ
- ၇၀ လၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ တီးလၢ၊ ပုဏ်းဂျော့ခေ

၂၅ ခံကျေး။ လင်းယေ၊ သူ ရှေးခိုခင်းလတ်းဗလး
 ၂၆ ဝါး- ဂပ်လတ်းယဝ်။ သူကမ်၊ ယုမ်၊ လွင်းတင်း
 ကခ်ဂပ်ပုးတင်းကခွာင့်လင်းပေးဂပ် သေဗလး
 ၂၇ ဂြိုတ်းလှိုင်းခေခေ ပီခင်သားသေ၊ ဂပ်ယူ၊ ကျေး။ ခင်း
 ဝါးခေခေသေကျေး သူကမ်၊ ယုမ်၊ လွင်းမခင်းလမ်း
 ၂၈ လှိုင့်ခေခေ၊ ကခ်ဂပ်လတ်းပုံကွခ်တင်းခေခေ သူ
 ကမ်၊ ခင်းပုးခင်းသုင်းဂပ်ခေခေ။ သုင်းဂပ်လှိုင်းခေခေ
 ၂၉ ထွမ်၊ သီင်ဂပ်ဗလးလွမ်းပုးလင်ဂပ်ကျေး။ ထု၊ ဝရု
 ကသားကျေးဂပ်ပခင်တီးခပ်ကျေး။ ခပ်ခေခေတင်း
 ၃၀ ဂင်းလွတ်းတင်း တင်းလူတင်းလီဝ် တု၊ သေ၊
 ကမ်၊ ထာတ်၊ ကျေး။ ဗုးလှိုကျေး ကမ်၊ ခင်းဂပ်ခပ်
 ၃၁ ကွတ်၊ သေဂုးခင်းမိုင်းဂပ်လံး။ လင်းပေးဂပ် ကခ်
 ၃၂ ကပ်သုင်းလှိုင်းခေခေကပ်ပခင်တီးဂပ်ခေခေ ယီင်း
 ၃၃ ခင်းယံ၊ မျာတ်းခေ၊ သေပိုခင်း တင်းသီင်းတင်းလှိုင်
 ဗလး ဗုးလှိုကျေး ကမ်၊ ခင်းဂပ်ခပ်ကွတ်၊ သေဂုး
 ၃၄ ခင်းမိုင်းပေးလင်းလံး။ ဂပ်တင်းပေးလင်းပီခင်ကခ်
 ၃၅ လီဝ်ဂခ်ကျေး။ ဝါးခေခေ၊ ခေကျေး။ မိုင်းခေခေဂုခ်
 ယုတ် လှိုင်းခေခေဂိမ်းကပ်မာဂ်၊ ဂြိုခ်ဂြိုင်းလံးထိမ်းမခင်း
 ၃၆ လင်းကျေး။ လင်းယေ၊ သူ ရှေးခိုခင်းလတ်းဗလး
 ၃၇ ဝါး- ဂပ်ပုးတင်းကခွာင့်ပေးလင်းသေဗလး ခေ
 ပျုလွင်းတင်းကခ်လီကခ်ငါမ်းခေခေခေ၊ တီးသူ
 ယဝ်။ ခင်းလွင်းတင်းလှိုင်းခေခေ ဂွမ်းပိုင်းလွင်းတင်း
 ၃၈ ကခ်လှိုဗလး သူသမ္ပတေကပ်မာဂ်၊ ဂြိုခ်ထိမ်းဂပ်။
 ၃၉ မိုင်းကခ်ဝါးခေခေ၊ ခေခေခေ ဂုခ်ယုတ် လှိုင်းခေခေ
 လီကခ်ငါမ်းဗလး ဂုင်းတင်းကပ်မာဂ်၊ ဂြိုခ်ထိမ်းမိုင်း
 ၄၀ ကမ်၊ လှို။ ဂွမ်းပိုင်းဂုမ်းကခ်သေသွမ်းကြေးပီခင်
 လင်း ကိတ်၊ တင်း ဂွမ်းပိုင်းကခ်မိုင်းပီခင်ဂုခ်ယုတ်
 ၄၁ ခေကျေး သမ္ပဂြိုတ်းလှိုင့်ခေခေ၊ ကြေးပီခင်လင်းဗလး
 ဂုင်းတင်းကပ်မာဂ်၊ ဂြိုခ်ထိမ်းမိုင်းဂုတ်။ ဝါးခေခေ၊ ခေ
 ၄၂ ကျေး။ လင်းယေ၊ သူ ရှေးခိုခင်းလတ်းဗလးဝါး-
 ၄၃ ခင်းဂျမ်းပိုင်းလှိုင်းတိသူခေခေမိခေဗလးဝါး- ဂပ်
 ဝါး သူပီခင်ကြေးကျေး။ ဝါးခေခေ၊ ခေကမ်၊ လှို၊ ဂြိုတ်။
 ၄၄ ပေးလှိုင် ခပ်လှိုင်းကခ်လံးခေခေ၊ ကပ်ပျု၊ တိတ်၊ ကြေး
 ပီခင်လင်းခေခေဝါး။ ကြေး။ ဝါးခေခေ၊ ခေခေခေ ဂျမ်း
 ၄၅ ဂျမ်းလိမ်းခေခေ တင်းကမ်၊ လံးဗပ၊ ပီတ်။ ပေးကျေး
 ကခ် ပေးလင်း ဂြို၊ မုတ်းလင်၊ ဗလး ပွဲ၊ လှိုမုတ်းခင်း
 ၄၆ လေးဂုးခေခေလတ်းဝါး- ဂပ်ပီခင်လုတ်၊ ကြေး
 ပီခင်လင်းကျေး။ ဝါးခေခေ၊ ခေခေခေ။ သူသမ္ပဂြိုတ်းသင်
 ၄၇ ဗလးဝါး- မိုင်းသေသွမ်းကြေးပီခင်လင်းယဝ်။ ဝါး
 ၄၈ ခေခေ၊ ခေ။ သင်ဂပ်ကမ်၊ ဂြိုတ်း လွင်းတင်းကခ်
 လာပ်၊ သီင်၊ ဂခ်တင်း ပေးလင်း ခေခေခေခေ ယုတ်၊ ပေ
 ၄၉ ယုမ်၊ မာတ်ဂပ်။ ဂုတ်းကျေး ပေးဂပ်ဂြိုတ်းလှိုင် ပီဝ်သမ္ပ
 ၅၀ သူကမ်၊ ယုမ်၊ မာတ်ဂပ်သေကျေး ယုမ်၊ မာတ်၊ လွင်း

တင်းကခ်ဂပ်ဂြိုတ်းလှိုင်းခေခေကျေး။ ပေးယုမ်၊ လှိုင်
 ၅၁ ခေခေ၊ ခေခေခေခေ သူတင်းဂုတ်လင်းလွင်းကခ်ဝါး ပေး
 လင်း မီးယုတ်၊ ခင်းဂပ်ဗလး ဂပ်ကျေးမီးယုတ်၊ ခင်းပေး
 လင်းခေခေကျေး။ ဝါးခေခေ၊ ခေကျေး။
 ၅၂ မိုင်းခေခေ ခပ်သမ္ပခိုခင်းဂုတ် ဂြိုင်းလံးတိုက်မခင်းလင်း
 ထီင်းဗလး မခင်းလင်းကျေး လွတ်းကွတ်၊ သေဂုးခင်း
 ၅၃ မိုင်းခပ်ခေခေဂုတ်ကျေး။ မခင်းလင်းသမ္ပဂုတ်၊ တီး
 ၅၄ ဗေ၊ ပုခေ ခေခေခေခေယေးတေခေ၊ တီးကခ် ယုတ်
 ဂုတ်၊ ပခေပပုံတိုက်လမ်း၊ မိုင်းကွတ်တင်းခေခေဗလး
 ၅၅ ယုတ်၊ တီးခေခေကျေး။ ဂုတ်ခေခေခေ၊ ဂုတ်ထိုင်
 မုတ်းတီးမခင်းလင်းဗလးလတ်းဝါး- ယုတ်ဂြာဇ်၊
 ကမ်၊ ခေပုးခေခေမိတ်၊ လင်းခေခေ။ ခင်းဝါးခေခေသေ
 ၅၆ ကျေး ဂုတ်ကခ် ယုတ်ဂြာဇ်၊ လတ်းလွင်းကျေးခေခေ
 ၅၇ ခေခေလှိုင်းဗတုကျေး။ ဝါးခေခေ၊ ခေကျေး။ ဂုတ်
 ခေခေ ဂုတ်ခေခေခေယုတ်၊ မာတ်၊ မခင်းလင်းကျေး။

၁၁

လင်းယေ၊ သူဂြိုင်းလု၊ လရလုဂ်ခိုခင်းလိမ်း

၁ ဂုတ်ကျေးခေခေ ဂုတ်လံးလှိုင်း လု၊ လရ ကခ်
 ပီခင်ဂုတ် ဝါးခေခေ၊ ထခေ တီးကခ် မုတ်၊ ထ တင်း
 ၂ ခေခေခေခေခေ မုတ်၊ ဂုတ် ယုတ်၊ ခေခေ မီးတင်းခေခေ
 ၃ ပီခင်ကျေး။ မုတ်၊ ဂုတ် ကခ်ပီခင်ခေခေခေခေ လု၊ လရ
 ခေခေပီခင် မုတ်၊ ဂုတ် ကခ်ကပ်ခေခေခေခေတုတ် လင်း
 ၄ ယေ၊ သူ ဗလး သမ္ပကပ်တင်းခေခေခေခေခေခေ
 ၅ တိတ်မခင်းလင်းခေခေကျေး။ ဗမးယင်းသွင်ပီးခေခေ
 ၆ ခေခေ ပွဲ၊ လှိုဂုတ်၊ ဂုတ်၊ တီးမခင်းလင်း ဂြိုင်းလံးလင်း
 လတ်းဝါး- လင်းဂုတ်။ ကျေးကခ်လင်းဂုတ်ဂုတ်
 ၇ ခေခေမီးတင်းခေခေပီခင်ယုတ်၊ ခေကျေး။ ဝါးခေခေ၊
 ၈ ခေကျေး။ လင်းယေ၊ သူ ငါမ်းဂုတ်ခေခေသေယဝ်
 လတ်းဝါး- တင်းခေခေခေခေခေခေ ကမ်၊ လှို
 ၉ တင်းခေခေခေခေခေခေ ကခ်တင်းဂုတ် မူခေခေခေခေ
 လင်းထင်၊ သုးမုတ်ခေခေဂုတ်ကျေး။ ဂုတ်ပိုင်းတင်း
 ၁၀ ခေခေခေခေခေခေ လုတ်၊ ကြေးပီခင်လင်း တင်းမီး
 တင်းကခ်မူခေခေခေထင်၊ သုးမုတ်ကျေး။ ဝါး
 ၁၁ ခေခေ၊ ခေကျေး။ လင်းယေ၊ သူ ဂုတ် မုတ်၊ ထ တင်း
 ၁၂ ခေခေခေခေခေခေခေ လု၊ လရ ခပ်လှိုင်းခေခေကျေး။
 ၁၃ မိုင်းကခ်မခင်းလင်းငါမ်းလွင်းကခ်ဝါး လု၊ လရ
 ပီခင်တင်းပီခင်ယုတ်၊ ခေခေခေခေခေ မခင်းလင်းယင်းကမ်၊
 ၁၄ မုတ်၊ မခင်းလင်းဗလး ယုတ်၊ တီးခေခေခေခေခေကျေး။
 ၁၅ လှိုင်းခေခေခေခေ မခင်းလင်းသမ္ပလတ်းတီးတေဗ
 ၁၆ လင်းတင်းလံးဗလးဝါး- ဂုတ်၊ ဂုတ်၊ တီး မိုင်းယုတ်

မခင်းလင်းမီးတိုင်းကခင် တိုင်းလုံခေ၊လှင်လောင်
 ၃၄ ခလးထာမ်ဝါး- သူကပ်တူဝ်တံမခင်းဝံဂါးတီးလုံ၊
 မိုဝ်းကခင်ဝါးခင်၊ခင်လိုင် ခပ်လိုင်ခင်းခေခေဂေး လဝ်း
 လာတ်းခလးဝါး- လဝ်းဂှ်း၊ မးခလးတူလ်းသေ
 ၃၅ ဂမ်းခါး၊ ဝါးခင်၊ခင်ကေး။ လဝ်းယေ၊သု ဂေး
 ၃၆ ခေမံတၢတုဂ်းကေး။ ပိုဝ်းခင်ခလး ဂူခင်းယုတ လိုဝ်း
 ခေခေလာတ်းဝါး- တူလ်းလုး၊ မခင်းလင်းဂှ်
 လၢ၊လရ ခေ၊လှင်လောင်ကေး။ဝါးခင်၊ခင်ကေး။
 ၃၇ ဂမ်းခွင်းဂေးဝါး- ဂေးကခင်ဗုလ်၊မာဂ်၊တၢဂူခင်း
 တၢမွတ်၊လံးခေခေ ခင်၊ဂိုဝ် လၢ၊လရ တဂ်းကမ်၊
 တံလိုင် ကမ်၊တတ်းခိုင်၊လံးဂိုဝ်း၊ ဝါးခင်၊ခင်
 ၃၈ ကေး။ ပိုဝ်းခင်ခလး လဝ်းယေ၊သု မီးတိုင်းကခင်
 တိုင်းလုံခေလး ဂှတ်းထိုင်ဂှ်၊ဂါးတီး ခုမ်သၢင်းချိုင်း
 ကေး။ ခုမ်သၢင်းချိုင်းခေခေပီခင်ဂှ်ထမ်းခလး ကပ်
 ၃၉ မာဂ်၊ဂိုခင်ကိုတ်းဝံကေး။ လဝ်းယေ၊သု ဂေးလၢတ်း
 ခလးဝါး- ခံမာဂ်၊ဂိုခင်ခေခေပီတ်းတၢ၊ မိုဝ်းကခင်
 ဝါးခင်၊ခင်လိုင် မးထ ဂေးလဝ်းလၢတ်းခလး
 ဝါး- လဝ်းဂှ်း၊ တေးလီဝ်ခေမခင်းတဂ်းမီခင်တူ၊
 ခါးယုတ်။ တံလံးသီ၊ဝခင်းခါးယုတ်၊ ဝါးခင်၊ခင်
 ၄၀ ကေး။ လဝ်းယေ၊သု ဂေးလၢတ်းခလးဝါး- ဂပ်
 လၢတ်းဝံခလးဝါး ပေးမိုးယုတ်၊လိုင် မိုးတဂ်းဂုခင်
 မူခင်းဗုင်းကါး၊ခုဗေး၊တြးပီခင်လဝ်းကေး။ ဝါး
 ၄၁ ခင်ယုတ်ကမ်၊လ်းဂိုဝ်၊ ဝါးခင်၊ခင်ကေး။ မိုဝ်းခေခေ
 ခပ်ခံမာဂ်၊ဂိုခင် ဂါးတီးခုမ်သၢင်းချိုင်းခေခေပီတ်း
 ကေး။ လဝ်းယေ၊သု ဂေးဂိုခင်တူလ်းဂါးခိုင်ဂင်
 ဂျာဝ်သေခလးဝါး- ပေးလဝ်းတီးခါး။ဂေးလုးလဝ်း
 ဂှ်းကခင်ထွမ်၊ကပ်ဂှ်းခင်းခါးခေခေ ယုတ်၊ခေ၊တီး
 ၄၂ ခါးကေး။ ဂပ်ခါးဂှ်လွင်းကခင် လဝ်းဂှ်းထွမ်၊ကပ်
 ဂှ်းခင်းခါးဝါး၊သေ၊ယုတ်၊ခါးကေး။ ခင်းဝါးခေခေ
 သေကေး ခင်၊ဂိုဝ်ဂူခင်းတင်းသီင်းတင်းလှင် ကခင်
 လွမ်ဂှ်းယုတ်၊လိုင်ခေ တဂ်းယုတ်၊မာတ်းလွင်းကခင်
 ဝါး လဝ်းဂှ်းပွဲ၊လွင်ဂပ်ခါးမး ကခင်ဝါးခေခေလိုင်
 ဂပ်ခါးထွမ်၊လုလ်းကေး။ခပ်ခေခေသေခလး လဝ်း
 လၢတ်းလိုင်ခင်၊ခင်တီးခါးကေး။ ဝါးခင်၊ခင်ယုတ်
 ၄၃ လင်၊ ဂိုတ်းတင်းသီင်ကခင်ယုတ်၊ခေ၊ဂှ်းခလးဝါး-
 လၢ၊လရ ကိုလ်းကွဂ်၊မးတၢ၊ ဝါးခင်၊ခင်ကေး။
 ၄၄ မိုဝ်းခေခေဂမ်းလီဝ် လၢ၊လရ ကခင်တံဂှ်၊ယုတ်
 ခေခေလုဂ်ကွဂ်၊မးကေး။ ဂါးတီးတိခင်မခင်း မိုဝ်း
 မခင်းခေခေ ဗေးပီခင်းဂေး၊ဝံယုတ်၊ခလး ဂါးတီးခါး
 မခင်းကေး ဗေးလီဝ်တံမတ်းဂေး၊ဝံယုတ်၊ကေး။ လဝ်း
 ယေ၊သု ဂေးလၢတ်းခလးဝါး- ခါးဗေးလိုင်
 ခေခေပခင်ခလးဂှ်းမခင်းဂှ်၊တၢ၊ ဝါးခင်၊ခင်ကေး။

**တၢင်းကခင်ဂျာမ်၊ဂျာ
 ဂှ်းလံးကပ်လဝ်းယေ၊သုတံ**

၄၅ ဂူခင်းယုတ် ကခင်မးဂါးတီး မး၊ရိ လိုင်ခေခေ
 လံးဂုခင် လွင်းတၢင်းကခင်မခင်းလင်းဂှ်တီးခေခေ
 ၄၆ ခလး၊ ယုတ်၊မာတ်းမခင်းလင်းကေး။ ဂမ်းခွင်းသမံ
 ဂှ်၊ဂါးတီး ဗေးရိသေး တင်းလံးခလး လၢတ်းခေ
 လွင်းတၢင်းကခင် လဝ်းယေ၊သု ဂိုတ်းလိုင်ခေခေ
 ၄၇ ကေး။ မိုဝ်းခေခေ ယိတ်ပရေးဂိုတ်းလှင် ကိုတ်းတင်း
 ဗေးရိသေး လိုင်ခေခေ ဂှ်းခုခင်တီးလုမ်းလှင်တင်း
 လံး လူဂခင်တုမ်ဂခင်သေယုတ် လၢတ်းခလးဝါး-
 ၄၈ ဂှ်းတဂ်းယုတ်၊လိုင်ခေခေ။ ကေးခေခေခေပျးခေ
 မိတ်းလၢတ်းခေခေ၊ခေခေယုတ်။ ပေးပွဲ၊မခင်းဝံလိုင်
 ခေခေခေ ဂူခင်းတင်းသီင်းတင်းလှင်တဂ်းယုတ်၊မာတ်း
 မခင်းယုတ်။ ဂူခင်းဂှ်းမ တင်းလံးကေး တဂ်းမး
 ခလး၊ ယုတ်၊ပီတ်းတီးယုတ်၊ဂှ်း လိုင်ခေခေဂှ်းယုတ်၊
 ၄၉ ဝါးခင်၊ခင်ကေး။ ကခင်ခင်းပးခင်းခေခေခေ
 ခိုင်၊ ကခင်လံးလိုင်၊ ဂါး၊ယုတ်၊ဗေ ကခင်ပီခင်ခေ
 ယိတ်ပရေးဂိုတ်း ခင်းပီခေခေဂေးလၢတ်းခလး
 ၅၀ ဝါး- သူခေ ကမ်၊ဂှ်းသင်လးလး။ သူကမ်၊ခေ
 လိုင်ခေခေလုလုလ်းလွင်းကခင်ဝါး ဂူခင်းကေးခိုင်၊ တံ
 ပုခင်းဂူခင်းတင်းသီင်းတင်းလှင်ခေခေ ယိတ်ခေခေလီ
 ခေ၊သေ မိတ်းဂူခင်းယုတ် တင်းသီင်းတင်းလှင်တဂ်း
 ၅၁ လံးလူလီဝ်ခေခေလှင်ပေ၊ ဝါးခင်၊ခင်ကေး။ ဂှ်း
 ခေခေလိုင် ပီခင်တၢင်းကခင်မခင်းလၢတ်းဝါး လွမ်း
 ခင်၊ကလုတ်၊တူဝ်လဝ်းဂပ်၊ကမ်၊လ်း။ မခင်းပီခင်
 ခုခင်ယိတ်ပရေးဂိုတ်း ခင်းပီခေခေခလး မခင်းပး
 ၅၂ တင်းလုခင်၊ပရေးဗီတ်းခလး ဂေးလၢတ်းလှင်
 ကခင် လဝ်းယေ၊သု တဂ်းလံးခါး၊တံပုခင်းဂူခင်း
 မိတ်းခေခေဂူလ်းကမ်၊ဂါး တဂ်းလံးဂှ်းဂှ်း လုဂ်
 လၢင်းတြးပီခင်လဝ်းကခင်ဗေတ်၊ခေခေခေ ကခင်
 မီးယုတ်၊ဂှ်းတီးဂူလီခင်လိုင်ခေခေ လံးလူလံးတုမ်ဂခင်
 ၅၃ ခေခေကေး။ လုလီဝ်ခေခေခေခေ ခပ်တိုင်၊ပင်၊
 ၅၄ ဂျာမ်၊ဂျာ ဂှ်းလံးကပ်မခင်းလင်းတံကေး။ ပိုဝ်းခေ
 ခလး၊ လိုင်ခေခေ လဝ်းယေ၊သု ကမ်၊ခလး၊လီဝ်
 ထာင်၊ထာင်၊သးသးဂါးခင်း ဂူခင်းယုတ် တင်းလံး
 ခလး၊ ကွဂ်၊သေဂါးတီးကခင်လမ်ဂခင်တင်းထိုင်ခေ
 ဂါးတီးဝိုင်းကခင်လံးလိုင်၊ ကေးဗေရိမ်၊ ခေခေခလး
 ယုတ်၊လုလ်းဂခင်တင်းတခင်းလင်းတင်းလံးကေး။
 ၅၅ မိုဝ်းခေခေ ပွဲ၊ပုသခါး၊ဂူခင်းယုတ် ခပ် လမ်တဂ်း
 ဂှ်းထိုင်မးယုတ်ခလး ဂူခင်းခေခေ၊ ခင်၊ဂိုဝ်
 တဂ်းလံးဂှ်းတူဝ်လဝ်းဂပ်၊မူတ်းသုလိုင် ကွခင်ဂခင်
 လုဂ်သေဂါးတီးဝါခင်းခွဂ်၊ခေ၊ပင်၊ မးဂါးတီး

ဝီင်းယေ၊ရသလီမ်၊ လူဝ်းကဆင်ကမ်၊ပိ၊ခမ်၊ပွဲးခေခေ
 ၅၆ ကော့။ ခပ်ခေခေ လုဂ်းယု၊ဂးခွဲးပိဂ်မခမ်၊လဝ်း
 သေခလးဂုၤ လဝ်းယေ၊သု ကော့။ ဂော့ခိုင်းခလး
 ဂော့ခိုင်းတွင်းထာမ်ဂခမ်ခလးဝး၊- သူထာင်၊လိဝ်
 ၅၇ ခေင်၊ဂိုဝ်။ မခမ်းလဝ်းကမ်၊မးဂးတီးပွဲးခေခေ
 ခေင်၊ခေကော့။ မိုဝ်းခေခေ ယိတ်ပရေးဂိုဝ်းလူင်
 ကိတ်၊တင်းဖေ၊ရိသေးလိဝ်းခေခေ သင်၊လတ်းဂွမ်း
 ပံ့ဝး ပေးဂူတီးကဆင်မခမ်းလဝ်းမီးခေခေလိုင် ဂွံး
 လတ်းခေခေခပ်ခပ် ဂွံးခပ်လံးတိုက်မခမ်းလဝ်း
 ခေခေ ကော့။

၁၂

လဝ်းယေ၊သုခမ်၊ကပ်ဖိဂ်သိဂ်

၁ မိုဝ်းကဆင်ခိုင်၊ကဆင်တမ်းခမ်၊ ပွဲးပုသခ၊ ယင်း
 လူင်၊ထိုင်ဂွံးဝခမ်းလိုင် လဝ်းယေ၊သု ဂွတ်းထိုင်
 ဂးတီးဝခမ်းပေ၊ထခမ် ကဆင်ပိခမ်တီးယု၊လု၊လရ
 ကဆင်မခမ်းလဝ်း ဂိုတ်းဂွံးလုဂ်းဂးတင်းတံ၊ခိုခမ်း
 ၂ လိဝ်းခေခေကော့။ ဂးတီးခေခေ ခပ်ဂိုတ်းပွဲးကပ်
 ဂုင်၊ကပ်မုခမ် လဝ်းယေ၊သု ကော့။ မးထ ဂိုတ်း
 လိုင်ဂိုတ်းလူကော့။ လု၊လရ လဝ်းခပ်ပးခွဲးခပ်
 လိုဝ်းကဆင် ခေင်၊ယု၊လုလုဂ်းဂခမ်တင်းမခမ်းလဝ်း
 ၃ လိုဝ်းခေခေကော့။ မိုဝ်းခေခေ မးရိ ကပ်ခေခေမခမ်း
 ဂွမ်ခေ၊တူလိတ်းလိတ်းသမ်ခခမ် ကဆင်ထိုဂ်းဂး
 ယု၊ခေ၊ခေ တးတိခမ် လဝ်းယေ၊သု သေယဝ်
 ကပ်ခေခေဂွမ်မခမ်းလိတ်းခလး ကပ်ဂွမ်ခေခေမခမ်းဂွမ်
 ၄ ခေခေလွတ်၊ဂု၊တင်းဂိုဝ်းကော့။ ယုတကိတ်သဂု၊
 ရေ၊ကုတ် ကဆင်ပိခမ်လုဂ်းလံးသိမုခမ်၊ ကဆင်ခပ်
 ပးခွဲးတခေလဝ်းသိပ်းသွင်ပး၊ ဂော့ကဆင်တမ်း
 ကပ်မခမ်းလဝ်းကပ်းခွဲးမိုဝ်းဂု၊ခေ၊သု၊ ခေခေလတ်း
 ၅ ခလးဝး၊- ဂွမ်းပိုဝ်းလိဝ်းခေင်၊ဂိုဝ်ခလး ကမ်၊ကပ်
 ခေခေမခမ်းဂွမ်ခေခေခံပိတ်းသေယဝ် ကပ်ဂးမခမ်းခခမ်
 မခမ်းကဆင်တေလံးမး တေ၊ခေ၊ရိ၊သမ်ပာဂ်၊ခိပ်း
 ခေခေသေခလး ပခမ်တီးခပ်လိုဝ်းကဆင်ယာဂ်းကဆင်
 ၆ ဖခမ်လိုင်ခေခေ။ ဝးခေင်၊ခေ ကော့။ မခမ်းထွတ်း
 လုလုဂ်းကဂုဝ်း ခပ်လိုဝ်းကဆင်ယာဂ်းဖခမ်ခေခေ
 ခလးဝး၊ ကမ်၊လု၊။ ပိုဝ်းကဆင်မခမ်းပိခမ်ဂော့ကဆင်
 မော့လုဂ် ကော့ကဆင်ထိုင်ထိုင်ခခမ်းခလး လာင်းမော့
 လုဂ်သုင်းတိုဝ်းပုခမ်းတူဝ်လဝ်းဂပ်၊ခေခေ လုလုဂ်းကော့။
 ၇ လဝ်းယေ၊သု ကော့လတ်းခလးဝး၊- ယု၊မခမ်း
 တု။ မခမ်းကပ်ခေခေဂွမ်ခေ သိမ်းပံ့တေ၊ထိုင်ဂွတ်း
 ဝခမ်းကဆင်တမ်းခေမးဂိုဝ်း ပုခမ်းကဆင်တမ်းသင်း
 ၈ ဂုဝ်၊တူဝ်ဂပ်ခေခေယဝ်။ ခပ်လိုဝ်းကဆင်ယာဂ်းကဆင်
 ဖခမ်ခေခေ တမ်းမီးယု၊တီးသုတု၊သေ၊ယု၊ကော့။

ဂပ်လမ်း မီးယု၊တီးသုတု၊သေ၊ကမ်၊လု၊။ ဝးခေင်၊
 ၉ ခေကော့။ ဂုခမ်းယုတ ကဆင်လူကဆင်တုမ်ခေခေခေ၊
 ဂူလွင်းကဆင် လဝ်းယေ၊သု မီးယု၊ဂးတီးခေခေခလး
 မးဂုလုဂ်းကမ်၊လု၊။ ခပ်မး ဂွံးလံးတုလုဂ်းလံးဂုခမ်
 လု၊လရ ကဆင်မခမ်းလဝ်း ဂွံးလုဂ်းဂးတင်းတံ
 ၁၀ ခိုခမ်းလိဝ်းခေခေကော့။ ပိုဝ်းကဆင်ဂုခမ်းယုတ ခေခေ
 ခေ၊ယု၊မတ်း လဝ်းယေ၊သု ဂွမ်းပိုဝ်းလွင်း လု၊
 ၁၁ လရ ခေခေခလး ယိတ်ပရေးဂိုဝ်းလူင် တင်းလံ
 တိုင်၊ပာင်၊လတ်းလုဂ်ခမ် ဂွံးလံးကပ်ပး လု၊လရ
 တံကော့။

တင်းကဆင်ဂျးခပ်ဝီင်းယေ၊ရသလီမ်၊

၁၂ ခွဲးဝခမ်းမိုဝ်းဖုဂ်း ဂုခမ်းလူဂုခမ်းတုမ်ခေခေခေ၊ကဆင်
 မးခပ်ပွဲးခေခေ မိုဝ်းကဆင်လံးငိခမ်းလွင်းကဆင်ဝး
 လဝ်းယေ၊သု မးဂးတီး ဝီင်းယေ၊ရသလီမ်၊ ယု၊
 ၁၃ ခေခေလိုင် ခပ်ယိပ်းဂမ်ဂခမ်းမုခေခေခေ၊ပလုခေ၊သေ
 ခလး ဂွတ်း၊ဂု၊ဂွံးလံးဂုပုဂွပ်တင်းမခမ်းလဝ်းကော့။
 ခပ်ဂွံးသီခေ၊ဝး၊- ဂွံးပိခမ်ဂွပ်းသခမ်၊ခေ၊သေဂမ်း
 လုလုဂ်း။ ဂွံးခေခေဂုခမ်း ကိတ်သေရေ၊လ ကဆင်ပး
 တင်းကဆင်ခေခေပိခမ်လဝ်းမးခေ မီးမင်၊ဂလု၊သေ
 ၁၄ ဂမ်းလုလုဂ်း။ ဝးခေင်၊ခေကော့။ လွင်းခေခေခေ မိခမ်း
 လွမ်း ဂးခေင်၊ကဆင်တီမ်၊ပုခမ်းဂု၊မင်းလိတ်းခလး
 ၁၅ ဝး၊- လုဂ်းယိပ်းသပ်းလိတ်းကုခမ်၊ကိတ်လု၊။ ယု၊ပေ
 ဂုဝ်ကေ။ တုလုဂ်းလု၊။ ခုခေလုလုဂ်းခေခေခေ၊ မးလု၊
 ဂွတ်းခလး မးဂးတီးမုခေကော့။ ဝးခေင်၊ခေခေခေ၊
 လဝ်းယေ၊သု ခေ၊ မးလု၊ ဂွတ်းခလးမးကော့။
 ၁၆ လွင်းတင်းလိုင်ခေခေခေခေ မိုဝ်းဂေး၊လု၊မခမ်း ပိဂ်
 သမ်တခေလဝ်းတင်းလံ ကမ်၊ဂူသေကော့ ဝံးသေ
 မုခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 လံးခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 လွင်းတင်းလိုင်ခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 မခမ်းလဝ်း ကိတ်၊တင်းလွင်းတင်းကဆင်ခပ်လံးဂိုတ်း
 တီးမခမ်းလဝ်းယဝ် လိုဝ်းခေခေ ကော့။
 ၁၇ ဂုခမ်းလူဂုခမ်းတုမ် ကဆင်ပးလုလုဂ်းကဆင်တင်းမခမ်း
 လဝ်း ခွဲးမိုဝ်းကဆင်မခမ်းလဝ်းဂွပ်ကပ် လု၊လရ
 ဂွတ်း၊သေဂးခွဲးခေခေသင်းခေခေခေခေ လုဂ်းဂးတင်း
 တံခိုခမ်းလိပ်းလိုင်ခေခေ ခပ်ကွတ်းကဆင်ခမ်၊သိတ်း
 ၁၈ သေ၊ကော့။ ဂုခမ်းလူဂုခမ်းတုမ်တင်းလံ ဂွမ်းပိုဝ်း
 ငိခမ်းသတင်းသီခေခေ၊လွင်းကဆင် မခမ်းလဝ်းခေခေ
 ပု၊ခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ ဂွတ်း၊ဂု၊ဂွံးလံး
 ၁၉ ဂုပုဂွပ်တင်းမခမ်းလဝ်းကော့။ ပိုဝ်းခေခေခေ ဖေ၊
 ရိသေးတင်းလံကော့ ကော့ခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ဂခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ၁၀ သုကမ်၊လာင်းဂိုတ်းသင်လံးယဝ်။
 လေးဂု၊ခေ လွမ်းပးလင်မခမ်းဂု၊ယဝ်။ ဝးခေင်၊
 ခေ ကော့။

**လင်းယေ, သုပခင်ခနီမိက်;
တၢင်းကခင်တၢင်းလံးခါမ်, တံၢ်**

၂၀ ခင်းခပ်လိုဝ်းကခင်ဂ္ဂုတ်မးဂးတီးပွဲး ဂ်းလံးဂုဝ်း
 ၂၁ ခပ်လိုဝ်းခခေခွါးလူးဂးတီး ဗီလိပု ကခင်ပီခင်
 ၂၂ ခင်းဝီင်းပိတ်လေ, တၢ် မိုင်းဂး, လိခလးခခေခေလး
 ၂၃ တွင်းပၢခင်, ဝး- ဂုဝ်းခးခွဲးဂုခင် လင်းယေ, သု
 ၂၄ ခးဂးတီး ဝးခင်, ခခေဂး။ ဗီလိပု ဂးဂး
 ၂၅ လၢတံးတီး ကခင်, တရေ, သေယဝ် သွင်ခးလင်း
 ၂၆ လၢတံးတီး လင်းယေ, သု ဂးဂး။ လင်းယေ, သု
 ၂၇ ဂးခိုခင်းလၢတံးခလးဝး- ခင်, ခေ, ရီ, ကခင်မူခင်
 ၂၈ ဖင်းလုဂ်းဂုခင်းတၢင်းဂီ; ခခေ ဂ္ဂုတ်ထိုင်ယဝ်။
 ၂၉ ဂပ်ဝးတီးလိုင်တီးလှဲးတီးသုလမ်း ပေးမိတ်ခပ်
 ၃၀ ပိုဂ်, ကခင်တူဂ်းဂးတီးလိခင်ခခေ ကမ်, လုလိုင်
 ၃၁ တၢင်းပီခင်မိတ်လိဝ်ဂုလုဂ်းဂး။ ပေးလုလင်, လၢင်း
 ၃၂ မၢဂ်, မၢဂ်, မခင်း ခခေခေ, ဂးဂး။ ဂးဂးကခင်ဂုဂ်
 ၃၃ ကသၢဂ်; တူဝ်လင်းဂပ်, ခခေ တၢင်းသုခင်းကသၢဂ်;
 ၃၄ ဂးဂး။ ဂးဂးကခင်လင်းကသၢဂ်; လေးဂးတူဝ်လင်း
 ၃၅ ဂပ်, ခခေ တၢင်းသိမ်းပုခင်းထု, ဝရဲကသၢဂ်; ဂးဂး။
 ၃၆ ဖုးလှဲသေကမ်, ဝး ပေးပီခင်ဂးဂးဂီတီးဂုခင်း
 ၃၇ လှဲဂုခင်းသွံဂပ်လိုင် တၢင်းလံးလွမ်းပးလင်ဂပ်ဂးဂး။
 ၃၈ ဂးဂးကခင်ဂီတီးဂုခင်းလှဲဂုခင်းသွံဂပ်ခခေဂး တၢင်း
 ၃၉ မီးဂးတီးကခင်ဂပ်မီးခခေဂး။ ဖုးလှဲသေကမ်,
 ၄၀ ဝး ပေးပီခင်ဂးဂးဂီတီးဂုခင်းလှဲဂုခင်းသွံဂပ်
 ၄၁ လိုင် ပေးလင်း တၢင်းယုဂ်ယွင်ဂးဂးခခေ ဂးဂး။
 ၄၂ တေးလိဝ်ခေ ဂပ်မီးတၢင်းကခင်သုဂ်သၢဂ်လှဲယု,
 ၄၃ ဂးဂး။ ဂပ်တၢင်းလံးလင်းလၢတံးလိုင်ခင်, ဂီဝ်။
 ၄၄ တၢင်းလံးလင်းလၢတံးခလးဝး- ဂးတီးခင်, ခေ,
 ၄၅ ရီ, ခခေ ခီခင်းတေးခဂ, ခွတ်; ကပ်ဂပ်ခးသေဂမ်း
 ၄၆ ခးပေး။ ဝးခင်, ခခေဂီဝ်။ ကမ်, လှဲ။ ပုခင်းလွင်း
 ၄၇ ခခေဂုလုဂ်းခလး လင်း, ဂ္ဂုတ်ထိုင်ခင်, ခေ, ရီ, ခခေယဝ်။
 ၄၈ ကူဝ်းပေး။ ခီခင်းတေးယွင်ယေး ခေ, မးလှဲလိုင်
 ၄၉ သိုင်လင်းဂုဝ်းသေဂမ်းတီးခး။ ဝးခင်, ခခေဂး။
 ၅၀ မိုဝ်းခခေ သိုင်ခွါမ်းပီခင်မးဂးတီးခိုင်ဂၢင်ဂၢဝ်
 ၅၁ ခလးဝးလမ်း- ဂပ်ယွင်ယေးယဝ်။ တၢင်းယွင်;
 ၅၂ ယေးလိုင်လူးခွခေ, ဂးဂး။ ဝးခင်, ခခေဂး။
 ၅၃ ဂုခင်းလုဂုခင်းတုမ် ကခင်လွမ်ဂုဝ်ယု, လိုင်ခခေလံး
 ၅၄ ငါခင်းခလးဂ္ဂုတ်ခခေဝး- ဖးလင်းဂးဂး။ ဝး
 ၅၅ ခင်, ခခေဂး။ ဂမ်းဖွင်းသမံဝး- တမၢခင်, ဂၢင်
 ၅၆ ဂၢဝ်လၢတံးတေး, မခင်းလင်းဂးဂး။ ဝးခင်, ခခေ
 ၅၇ ဂးဂး။ လင်းယေ, သု ဂးခိုခင်းလၢတံးခလးဝး-
 ၅၈ သိုင်ခွါမ်းခခေ ပီခင်မးပုခင်းဂပ်ကမ်, လှဲ။ ပီခင်မး
 ၅၉ ပုခင်းသုဂးဂး။ တေးလိဝ်ခေ လေးဂးခခေလံးခါမ်,
 ၆၀ တၢင်းကခင်လီ, ယၢင်, တြးဂးဂး။ တေးလိဝ်ခေ

၂၂
၂၃
၂၄
၂၅
၂၆
၂၇
၂၈
၂၉
၃၀
၃၁
၃၂
၃၃
၃၄
၃၅
၃၆
၃၇
၃၈
၃၉
၄၀
၄၁
၄၂
၄၃
၄၄
၄၅
၄၆
၄၇
၄၈
၄၉
၅၀

ခခေကခင်လံးကုပိုင်, လေးဂးခေ တၢင်းလံးခါမ်,
 တၢင်းကခင်ဂးဂးဂ္ဂုတ်, ပီတီးဂးဂး။ မိုဝ်းကခင် ဂပ်
 ဖၢတ်, ယၢခင်ခခေတၢင်းလိခင်မိုဝ်းခလး ခါမ်, တၢင်း
 ကခင်ယုဂ်ခခေ ဂပ်တၢင်းတိုတ်လခေကပ်ဂုခင်း
 တၢင်းသိုင်တၢင်းလုင်မးဂးတီးဂပ်ဂးဂး။ ဝးခင်,
 ခခေ ဂးဂး။ လွင်းကခင် မခင်းလင်းဝးလိုင်ခင်,
 ခခေလမ်း မခင်းလင်းခခေပေး လွင်းကခင်မခင်း
 လင်းတၢင်းလံးခါမ်, တံၢ်လိုင်ခင်, ဂီဝ်ခခေဂး။
 ဂုခင်းလုဂုခင်းတုမ်လိုင်ခခေဂး ခိုခင်းလၢတံး;
 ခလးဝး- လွင်းကခင်မးခင်းဂျါမ်းပိင်းလၢပံးတံ
 ခလးဝး- လင်းခရိလ် မီးယု, တု, သေ, ဂးဂး။ ဝး
 ခင်, ခခေခခေဂုဝ်းခးလံးငါခင်းယဝ်ခးယဝ်။ ပေး
 ပီခင်လိုင်ခင်, ခခေလိုင် လုဂ်; ဂုခင်း တၢင်းလံးခါမ်,
 တၢင်းကခင်ယုဂ်ခခေ။ ဝးခေ ဂီတီးဂီဝ်ခလး
 လင်းဂုဝ်းဝးလိုင်ခခေ။ လုဂ်; ဂုခင်း ခခေပီခင်ဂေ
 လှဲ။ ဝးခင်, ခခေဂး။ လင်းယေ, သု ဂးဂးလၢတံး;
 ခလးဝး- ကခင်လီင်းမီးယု, ဂးတီးသု ဂမ်းကွခင်,
 ခိုင်; ဂုလုဂ်းဂး။ မိုဝ်းကခင်လီင်းယင်းတိုတ်မီးယု,
 ခလး ကခင်လင်းသိုင်, ကမ်, ပံ, ဂ္ဂုတ်; ပံ, ထိုင်ခခေ
 ဂျါ, မးယု, တု။ ဂးဂးကခင်ဂျါ, မးဂးခင်းကခင်လင်း
 သိုင်, ခခေ ကမ်, ဂူ လွင်းကခင်တူဝ်လင်းဂပ်, ဂျါ, ယု,
 ဂးတီးလှဲခခေ။ ခင်းမိုဝ်းကခင်ကခင်လီင်းယင်းတိုတ်
 မီးယု, ခခေ ယုမ်, မၢတ်; ကခင်လီင်းခလး ဂ်းလံး
 ပီခင်လုဂ်; ကခင်လီင်းတု။ ဝးခင်, ခခေဂး။
 လင်းယေ, သု ဝးလိုင်ခင်, ခခေယဝ်လင်း, ဂ္ဂုတ်,
 ဂျါ, ခလး ကမ်, ဂ်းခပ်ဂုခင်မခင်းလင်းဂးဂး။

ဂုခင်းယုတလှဲဂုဝ်ခင်ကမ်, ယုမ်, မၢတ်;

၃၇
၃၈
၃၉
၄၀
၄၁
၄၂
၄၃
၄၄
၄၅
၄၆
၄၇
၄၈
၄၉
၅၀

ပီဂ်သမံ မခင်းလင်းခခေပေးခခေမိက်; လုဂ်; ခခေ, ကခင်
 ယု, ခေ, ထၢခင်, ခခေ သိုဝ်းခးတီးတုခပ်သေ
 ဂး ခပ်ကမ်, ယုမ်, မၢတ်။ လွင်းမခင်းလမ်း ခင်,
 ဂီဝ်ခွါမ်းကခင် ပရေးဗီတီးကီသု, ယ ဂးဂုဝ်ဝး-
 ကူဝ်း ထု, ဝရဲတြး ခွါမ်းသတၢင်းသိုင်ခပ်, ကခင်
 ဂုဝ်းခးဂးလၢတံးခခေလိုင် ဖုးလှဲယုမ်, တီးခး။
 ခီခင်မိုဝ်းထု, ဝရဲတြးခခေလိုင် ထၢင်, သုဂးတီး
 ဖုးလှဲတီးခး။ ဝးခင်, ခခေခခေ တၢင်းလံးဂ္ဂုတ်;
 ထိုင်တၢင်းကခင်တီမ်ထုခင်းလိုင် လင်း, ပီခင်ဂး။
 ဂုဝ်; ဂ်းခခေခလး ပိုဝ်းကခင် ပရေးဗီတီးကီသု, ယ
 သမံဂျါလၢတံးထိုင်ခခေဝး- ခင်, ဂီဝ်တုခပ်
 တၢင်းကမ်, ဂုခင် ဂုဝ်လှဲခပ်တၢင်းကမ်, ဂူ, ကမ်, လီင်း
 တၢင်းဂမ်တၢင်းဂျါခပ် တၢင်းကမ်, ခုကမ်, ပုတ်;
 ဂပ်တၢင်းကမ်, ဂ်းတၢင်းခံးတၢင်းပီခင်ခပ်ဂု ခခေလိုင်
 မခင်းလင်းဂးဂးဂျါခပ်လင်းဂးဂး။ ဂုဝ်လှဲခပ်ဂး
 မခင်းလင်းဂ်းဂီခင်, ခင်ဂး။ ဝးခင်, ခခေခခေ

၄၁ ဧလ; ခပ်ခေခေ ကမ်း၊ ရွတ်; ထိုင်တောင်းကမ်းယုဒ၊
 မာတ်; လံ; ကိသျှ၊ ယ ဂျေးလာတ်; ဂျမ်းခေခေခွပ်;
 ပိုဝ်; ကမ်းလံ; ဂုခေ မူခေ ဖုဒ်; ကျ၊ ခု၊ ဖျေ၊ မခေ;
 လင်း; ဧလ; ခိုခေ; လာတ်; လွင်း; မခေ; လင်း; ကေး။
 ၄၂ ခွံးဝျးခေခေသေဂေး; ခုခေတီးလုမ်းလုင်ခေခေခေ၊
 ယုဒ၊ မာတ်; မခေ; လင်း; ကေး။ ပိုဝ်; ကမ်းဂုပ် ဖျေ၊ ရိ
 သေး တင်းလံတတ်; ဂျေးခပ်ကွပ်; သေဂေး; ခွံးလွပ်;
 ဂျေးတြေးဧလ; ခပ်ကမ်း၊ ဂုတ်; ဂုတ်; တင်းကပ်ထိုင်၊
 ၄၃ ထိုင်၊ သျးသျး။ လွင်း; မခေ; လမ်း ခပ်ဂျိုဝ်; မူခေ
 သရေ၊ ကမ်းဂုခေ; တင်းလံပခေခေခေ ခေ၊ သေ
 မူခေသရေ၊ ကမ်းတြေးပီခေလင်း; ပခေခေခေ ကေး။
 ၄၄ လင်း; ယေ၊ သု ကပ်တင်းသိုင်ကမ်းယု၊ ခေ၊ ဧလ;
 ဝျး- ဂေးကမ်းယုဒ၊ မာတ်; ဂပ်ခေ။ ယုဒ၊ မာတ်; ဂပ်
 ဂုလ်; ကမ်း၊ လို;။ ယုဒ၊ မာတ်; ဂေးကမ်းပွံ၊ လိုဂပ်မေး
 ၄၅ ခေခေ ကေး။ ဂေးကမ်းဂုခေခေခေခေခေခေခေ
 ၄၆ ပွံ၊ လိုဂပ်မေးခေခေ ကေး။ ခေ၊ ဂိုဝ် ခပ်လိုဝ်; ကမ်း
 ယုဒ၊ မာတ်; ဂပ်ဂျေးမီးတင်းသိုင်; တင်းလုင် တမ်းကမ်း၊
 လံ; ယု၊ ဂျေးခွံးကမ်းလင်းသိုင်၊ လိုင် ဂပ်ပီခေကမ်း
 ၄၇ လိုင်သေဧလ; မေးခွံးလေးဂျေးခေယုဒ။ ဂေးကမ်း
 ငါခေ; ဂျမ်းဂပ်ဧလ; ကမ်း၊ ထွမ်း၊ ကပ်ခေခေ ဂပ်ကမ်း၊
 လီ၊ ယာင်၊ မခေ;။ ဂပ်မေးဂျေးလံ; လီ၊ ယာင်၊ လေးဂျေးခေ
 ၄၈ ကမ်း၊ လို;။ ဂပ်မေးဂျေးလံ; ဧဂ၊ ချွတ်; ကပ်လေးဂျေးခေ
 ကေး။ ဂေးကမ်းဧပ၊ ပီတ်; ဂပ်ဧလ; ကမ်း၊ ထွမ်း၊
 ကမ်း၊ ကပ်ဂျမ်းဂပ်ခေခေ မီးဖုဒ်; ကမ်းတမ်းလီ၊ ယာင်၊
 မခေ; ခေခေယု၊ ကေး။ ဂျမ်းကမ်းဂပ်ဂျေးလားခေ
 တမ်းပီခေတင်းကမ်းလီ၊ ယာင်၊ ခွံးဝခေ; ကမ်းသုတ်;
 ၄၉ ကမ်းပွံခေခေ ကေး။ လွင်း; မခေ; လမ်းဂပ်ဂျေးလား
 ထွမ်းခေ၊ ကလုင်၊ တူင်လင်းဂပ်၊ ကမ်း၊ လို;။ ဂပ်တမ်း
 လံ; ဂျေးလားခေခေခေခေခေခေ ဖျေးလင်း; ကမ်း
 ၅၀ ပွံ၊ လိုဂပ်မေးခေခေ ပခေပိုင်းလားပုယုဒ။ လွင်း; ကမ်း
 ဝျး ပိုင်းလားပေးလင်း; ခေခေ ပီခေထျ၊ ဝရုကသား
 ကမ်းဝျးခေခေ ဂပ်ကေး။ ပိုဝ်; ခေခေလေး; ဂျေးကမ်း
 ဂပ်ဂျေးလားခေခေ ဂပ်ဂျေးလားခေခေ လွမ်း ဂျေး
 ခေ၊ ကမ်း ဖျေးလပ် သင်၊ လားတံ; ဝဲခေခေ ကေး။
 ဝျးခေ၊ ခေ ကေး။

၁၃

လင်းယေ၊ သုသုတ်; တိခေတဧပလင်း

၁ လုင်းကမ်း ကမ်း၊ ပံ၊ ခမ်း၊ ပွံ; ပုသုခေ၊ ခေခေ လင်း
 ယေ၊ သု ဂူလွင်း; ကမ်းဝျး; ခိုင်၊ ကမ်းမခေ; လင်း; တမ်း
 လံ; ဖာတ်၊ ယာခေလေးဂျေးခေသေယုဒ ဂျေးဂျေးတီး
 ဖျေးလင်း; ခေခေ ရွတ်; ထိုင်မေးယုဒခေခေ ကေး။

လှိုင်ခေ၊ ကမ်းမခေ; လင်း; ဂျေးဂျေးခေ; လင်း; ကမ်း
 မီးယု၊ ခွံးလေးဂျေးခေခေ မခေ; လင်း; ဂျေးတေး၊
 ထိုင်တီးသုတ်; တီးဂွံကေး။
 ၂ လျးတမ်း၊ မေးခေတ်; သျှ၊ ပခေတင်းဂျမ်း၊ တင်း
 ပွင် ကမ်းတမ်းလံ; ကပ်မခေ; လင်း; ကပ်; ခေခေ ဂျေး
 ခွံးဂူင်လှိုင် ယုတကိသဂျေး၊ ရေး၊ ကုတ် ကမ်းပီခေ
 ၃ လုတ်; လံ; သီမခေ၊ ခေခေ ကေး။ ခွံးမိုဝ်; ကမ်း
 ခပ်ယင်းတိုဂ် ဂိခေခေ; ခမ်းယု၊ ခေခေလိုင်၊ လင်း
 ယေ၊ သု ဂူလွင်း; ကမ်း ဖျေးလင်း; ကပ်; ပခေတင်း
 သိုင်; တင်းလုင် ဂျေးတီးခွံးမိုဝ်; မခေ; လင်း; ကပ်၊
 တင်း လွင်း; ကမ်း မခေ; လင်း; လုတ်သေဂေးတီး; ဖျေး
 ပီခေလင်း; မေးဧလ; တမ်းဂျေး၊ ဂျေးတီး; ဖျေးပီခေလင်း
 ၄ ပုခေခေခေ ကေး။ မခေ; လင်း; လုတ်သေဂေးတီး; ဖျေးခေ
 တီးဂိခေခေသေယုဒ ထွတ်; ကပ်ခွံးမခေ; လင်း;
 သေဧလ; ကပ်ဖျေးလီတ်ဂုတ်; ကပ်မခေ; လင်း; ကေး။
 ၅ လိုခေ; ခေခေ မခေ; လင်း; ကပ်ခေမိုဝ်; သျှ၊ ဂျေးခွံး
 ကပ်၊ သေယုဒ သုတ်; တိခေတဧပလင်း; တင်းလံယုဒ
 လင်၊ ကပ်တင်းဖျေးလီတ်ကမ်းဂုတ်; ကပ်မခေ; လင်း;
 ၆ ခေခေ လီတ်ပခေ ကေး။ မိုဝ်; ကမ်းမခေ; လင်း; ရွတ်;
 ထိုင်မေးဂျေးတီး သီမခေ၊ ပေ၊ တရ ခေခေ သီမခေ၊
 ပေ၊ တရ လင်းထမ်းဧလ; ဝျး- လင်း; ဂုပ်; လင်း; ဂုပ်;
 တမ်းသုတ်; တိခေဂပ်ခေခေ ချေးခေဂုပ်။ ဝျးခေ၊ ခေ ကေး။
 ၇ လင်း; ယေ၊ သု ဂေးခိုခေ; လားလင်း; ဧလ; ဝျး- လွင်း
 တင်းကမ်းဂပ်ဂိုတ်; ခေ တေးလီဝဲခေ မွဲးကမ်း၊ ပံ၊
 ဂူယုဒ။ ဂမ်းလိုခေ; မွဲးတမ်းဂူကေး။ ဝျးခေ၊ ခေ
 ၈ ကေး။ ပေ၊ တရ ဂေးလင်း; လားလင်း; ဧလ; ဝျး-
 လင်း; ဂုပ်; တမ်းကမ်းလံ; သုတ်; တိခေဂပ်ခေ; လေးလေး
 ခေ; ဝျးခေ၊ ခေ ကေး။ လင်း; ယေ၊ သု ဂေးခိုခေ;
 လားလင်း; ဧလ; ဝျး- ပေးဂပ်ကမ်း၊ လံ; သုတ်; တိခေမွဲး
 လိုင် မွဲးကမ်း၊ လားသိုင်၊ ဂခေတင်းဂပ်ဂုလ်; ဝျး
 ၉ ခေ၊ ခေ ကေး။ သီမခေ၊ ပေ၊ တရ ဂေးလင်း; လား
 ဧလ; ဝျး- ပေးခေ။ ယု၊ ပေဂုလ်; သုတ်; တိခေဂပ်
 ခေ; ဂုလ်;။ သုတ်; ပေးမိုဝ်; ဂပ်ခေခေကပ်၊ တင်းဂူဂပ်ခေ
 ၁၀ သေဂမ်းခေ; ဝျးခေ၊ ခေ ကေး။ လင်း; ယေ၊ သု ဂေး
 လားလင်း; ဧလ; ဝျး- ဂေးကမ်းကပ်၊ ခေမိုဝ်; ခေခေ
 လှိုင်သေတင်းကမ်းသုတ်; တိခေခေခေ လွင်း; ကမ်း
 တမ်းလံ; သုတ်; ကမ်း၊ မီး။ မုတ်; သျှယု၊ တင်းတူင်တင်း
 ခိုင်; ကေး။ သုခေမုတ်; သျှကေး။ ဂုလ်; ဂျေးဂမ်း; ဖွင်း
 ၁၁ ကမ်း၊ မုတ်; သျှ။ ဝျးခေ၊ ခေ ကေး။ လွင်း; မခေ; လမ်း
 ပိုဝ်; ကမ်း မခေ; လင်း; ဂူ ဂေးကမ်းတမ်းကပ် မခေ;
 လင်း; ကပ်; ကပ်; ခေခေဧလ; မခေ; လင်း; လင်၊ လား
 ဝျး- ခွံးသုခေ ဂမ်း; ဖွင်း; ကမ်း၊ မုတ်; သျှ။ ဝျးခေ၊
 ၁၂ ခေ ကေး။ မခေ; လင်း; သုတ်; တိခေခေယုဒလင်၊ သမို
 ခိုခေ; ခေခေ; ခွံးဧလ; ခေခေ; ယု၊ ဂျေးတီးဂိုဝ်; ဖျေးခေ တီး

ဂိခမ်သေခလးဝါး- သူဂ္ဂုလွင်းတၢင်းကခမ်ဂပ်ဂီတီး
 ၁၃ တီးသူခေခေခေခေခေခေ ညါ, သူလၢင်းဂ္ဂုဂပ်ဝါး- ဩ, လဝ်း၊ လဝ်း၊ ဩ၊ ဝါးခေခေ, ခေယု, ယဝ်။ ဂျာမ်း
 ၁၄ ကခမ်သူလၢတ်ခေခေခေ ဝီခေဂျာမ်းကခမ်လဝ်း
 ၁၅ ကခမ်လွ်းကျေး။ လွင်းမခမ်းလမ်း ဂျးခေခေ, ကခမ်
 ၁၆ သူဂ္ဂုခေခေ ဂပ်ဝီခေကျေး။ ပေးဂပ် ကခမ်ဝီခေ
 ၁၇ လဝ်း၊ ဩ, သူ ကခမ်ဝီခေဩ, သူခေယင်းသုဂ်းတီခေ
 ၁၈ သူလိုင် သူဂျေခေခေခေခေခေခေ ဂျး တၢင်းလံး
 ၁၉ သုဂ်းတီခေဂခေကျေး။ ခေခေ, ဂ္ဂုဂပ်သူတၢင်းဂီတီးလွမ်း
 ၂၀ ဂျးခေခေ, ကခမ်ဂပ်ဂီတီးခေခေသူခေခေခေခေခေ ဂပ်ခေခေ
 ၂၁ ဝံပုင်, သၢဂ်းသေ, ယဝ်။ ဂပ်ဝါးတီးလဝ်းတီးလွ်းတီးသူ
 ၂၂ လမ်း ခါး ယိုင်ခေခေမုတ်သေလဝ်းမခမ်းကမ်,
 ၂၃ လွ်း။ ကျေးကခမ်ခမ်, တၢင်းကခမ်ပွဲ, လွ်းမခေခေကျေး
 ၂၄ ယိုင်ခေခေယု, မုတ်ခေ, သေ ကျေးကခမ်ပွဲ, လွ်းမခမ်း
 ၂၅ ခေခေကမ်, လွ်း။ ပေးသူဂ္ဂုလွင်းတၢင်းလဝ်းခေခေခေခေ
 ၂၆ ဂမ်ဂျာင်လွမ်းလိုင် သူမီးမင်, ဂလး, ကျေး။

လဝ်းယေ, သု

တၢင်းလံးခမ်, တၢင်းကခမ်ကပ်;

၁၈ ဂပ်ဝါး လွင်းသူ တင်းသိုင်တင်းမုတ်ကမ်, လွ်း။
 ၁၉ ဂပ်ဂ္ဂု ခပ်လိုင်ကခမ်ဂပ်လိုင်ဂီပီးကပ်ခေခေယု, ကျေး။
 ၂၀ ဂုလ်းဂျး လွင်းခေခေ, ဂ္ဂုဂပ် တၢင်းဂျးဂျာမ်းလိဂ်းကခမ်
 ၂၁ ဝါး- ကျေးကခမ်ဂိခမ်ခေခေမုတ်ခေခေ ကပ်တီခေ
 ၂၂ ပိတ်ဂပ်ကျေး။ ဝါးခေခေ, ခေခေခေ တၢင်းလံးတီခေ
 ၂၃ ထုခမ်းလိုင်လင်, ဝီခေကျေး။ ဂပ်လၢတ်ဂုတီးသူ
 ၂၄ တေးလိပ် လုဂ်းကခမ်လွင်းတၢင်းခေခေ ကမ်, ပံ,
 ၂၅ ဝီခေခေခေ လွင်းခေခေ, ဂ္ဂုဂပ် မိုဝ်းကခမ်ဝီခေမုတ်ခေခေ
 ၂၆ လိုင် သူတၢင်းယုမ်, မၢတ်လွင်းကခမ်ဝါး ဂပ်ဝီခေ
 ၂၇ ကျေးခေခေခေကျေး။ ဂပ်ဝါးတီးလဝ်းတီးလွ်းတီး
 ၂၈ သူလမ်း ကျေးကခမ်ဂုပုတုင်းကပ် ကျေးကခမ်ဂုပု, လွ်
 ၂၉ ဂျး, ခေခေ ဂုပုတုင်းကပ်ဂပ်ကျေး။ ကျေးကခမ်ဂုပု
 ၃၀ တုင်းကပ်ဂပ်ခေခေကျေး ဂုပုတုင်းကပ် ကျေးကခမ်ပွဲ,
 ၃၁ လွ်ဂပ်မုတ်ခေခေကျေး။ ဝါးခေခေ, ခေကျေး။
 ၃၂ လဝ်းယေ, သု လၢတ်လိုင်ခေခေ, ခေခေသေယဝ် ဂ္ဂုဂပ်
 ၃၃ လွ်မခမ်းလဝ်း မီးတၢင်းကခမ်ယပ်, လွ်ယုင်းလွ်ခေခေ
 ၃၄ ခမ်, သၢဂ်းသေ, ဝါး- ဂပ်ဝါးတီးလဝ်းတီးလွ်းလမ်း
 ၃၅ ခေခေသူခေကျေးခေခေ တၢင်းကပ်ဂပ်ကပ်ဂျေး။ ဝါး
 ၃၆ ခေခေ, ခေကျေး။ တခပလဝ်းလိုင်ခေခေကျေး မီး
 ၃၇ တၢင်းကခမ်ခေခေလွ်ယုင်းလွ်ဝါး မခမ်းလဝ်းခွ်းဝါးကျေး
 ၃၈ လွ်ခေခေခေခေ ခပ်ဂုင်းခေခေခေခေ ကျေးခေခေခေခေ
 ၃၉ ကျေးခေခေခေတုလ်းဂခေယု, ကျေး။ တခပလဝ်းကခမ်
 ၄၀ လဝ်းယေ, သု ဂုဂ်ခေ, ခေခေကျေးခေခေ ခေခေဂီခေ
 ၄၁ ယု, ဂျးတီးဂီခေဂ္ဂုဂပ်မခမ်းလဝ်းကျေး။ သီမုခေ,
 ၄၂ ပေ, တရ ကျေးကပ်မိုဝ်းခေခေကျေးကျေးခေခေခေခေခေ-
 ၄၃

ထၢမ်မခမ်းလဝ်းလူး။ မခမ်းလဝ်းခွ်းဝါးယုလွ်၊ ဝါး
 ၅၅ ခေခေ, ခေကျေး။ ကျေးခေခေကျေး လဝ်းထၢမ်ဝါး-
 ၅၆ လဝ်းဂုဂ်း၊ ကျေးခေခေဝီခေကျေးလွ်ခါး၊ ဝါးခေခေ, ခေ
 ၅၇ ကျေး။ လဝ်းယေ, သု ကျေးခေခေလၢတ်ခေခေလူးဝါး-
 ၅၈ ဝီခေကျေးကခမ် ဂပ်တၢင်းကပ်ခေခေမုတ်ခေခေခေခေလွ်,
 ၅၉ ခေလူးပခေတီးမခမ်းခေခေကျေး။ ဝါးခေခေ, ခေယဝ်
 ၆၀ လင်, မခမ်းလဝ်းကပ်ခေခေမုတ်ခေခေခေခေခေခေ, သေ
 ၆၁ ယဝ် ပခေတီး ယုတကီသဂျေ, ရေ, ကုတ် လုဂ်းလံး
 ၆၂ သီမုခေ, ခေခေကျေး။ ကျေးခေခေကျေး ခမ်, ကပ်ခေခေ
 ၆၃ မုတ်ခေခေခေခေခေခေကျေး။ လၢ, တၢမ်, မု, ခေတီး
 ၆၄ ကျေး ခေခေဂျးခေခေမခမ်းလိပ်ကျေး။ လဝ်းယေ, သု
 ၆၅ ကျေးလၢတ်ခေခေမခမ်းခေလူးဝါး- ဂီတီး လွင်းကခမ်
 ၆၆ မွ်းလုဂ်း, ဂီတီးခေခေ ခေခေခေခေခေခေခေတု၊ ဝါးခေခေ,
 ၆၇ ခေကျေး။ ခေခေလိုင်ကခမ်ခေခေယု, ဂျးတီးဂီခေခေ
 ၆၈ တီးဂီခေခေခေ ယုလွ်ကျေးကမ်, ဂ္ဂု ဂုပုပိုဝ်းလွင်းလိုင်
 ၆၉ ခေခေ, ဂ္ဂုဂပ် မခမ်းလဝ်းလၢတ်ခေခေလိုင်ခေခေ, ခေခေခေ။
 ၇၀ ဂမ်းယုခေခေထၢင်, ဝါး ပိုဝ်းကခမ် ယုတကီသဂျေ, ရေ,
 ၇၁ ကုတ် ဝီခေကျေးကခမ်ယိပ်းထိုင်ခေခေခေလူး လဝ်း
 ၇၂ ယေ, သု လွ်မခမ်းဂျး, သိုဝ်ကခမ်တၢင်းလုဂ်း, ခေခေပွဲခေခေ
 ၇၃ ကမ်, ခေခေကျေး လွ်မခမ်းဂျး, ပခေသေလိုင်သေပိုင်
 ၇၄ တီးခေခေလိုင်ကခမ်ယၢဂ်းယၢခေခေခေခေခေ။ ဝါးခေခေ,
 ၇၅ ခေကျေး။ ကျေးခေခေကျေး ခမ်, ကပ်ခေခေမုတ်ခေခေ
 ၇၆ ခေခေခေခေသေယဝ် ကွဂ်, ဂျးဂမ်းလိပ်ကျေး။ ခိင်,
 ၇၇ ခေခေခေခေ ဝီခေခေခေ, ဂၢင်ခေခေကျေး။

ပေ, တရတၢင်းထိုင်ပီတီးလဝ်းယေ, သု

၇၈ တံးသေ ကျေးခေခေ ကွဂ်, ဂျး, ယဝ် လဝ်းယေ, သု
 ၇၉ လၢတ်ခေခေလူးဝါး- တေးလိပ်ခေ မုတ်ခေခေလုဂ်း
 ၈၀ ဂုခေခေတၢင်းထၢင်, သုမုတ်ခေခေလူး မုတ်ခေခေခေခေ
 ၈၁ လဝ်းကျေး တၢင်းထၢင်, သုမုတ်ခေခေလူးလုဂ်းဂုခေခေ
 ၈၂ ခေခေကျေး။ ပေးမုတ်ခေခေခေခေခေခေလဝ်းမီးတၢင်း
 ၈၃ ကခမ်ထၢင်, သုမုတ်ခေခေ ဂုပုပိုဝ်းလုဂ်းဂုခေခေခေခေ
 ၈၄ ဩ, ဝီခေခေခေခေခေ တၢင်းဂျးမုတ်ခေခေခေခေခေ
 ၈၅ ထၢင်, သုမုတ်ခေခေ လုဂ်းဂုခေခေ ဂုပုပိုဝ်းတုဂ်လဝ်း
 ၈၆ ဂပ်, ကျေး။ ခိင်, ဂျး, လၢ, ကမ်, ပေးဂ္ဂုဂပ် မခမ်းလဝ်း
 ၈၇ တၢင်းဂျးမုတ်ခေခေခေခေခေ ထၢင်, သုမုတ်ခေခေ
 ၈၈ လုဂ်းလၢင်းကခမ်ဂပ်ဂုဂ်ခေခေဂုလုဂ်း။ ဂပ်ယု, လုလုဂ်းဂခေ
 ၈၉ တင်းသူထိုင်ခေခေခေခေခေခေခေခေ ဂုလုဂ်းကျေး။ သူတၢင်း
 ၉၀ ဂျာဂပ်ကျေး။ လိုင်ခေခေ, ကခမ်ဂပ်လၢတ်ခေခေ ဂုခေခေ
 ၉၁ ယုတ လိုင်ခေခေခေခေလူးဝါး- တီးကခမ်ဂပ်ဂျး, ခေခေ
 ၉၂ သူကမ်, မုတ်ခေခေ ဝါးခေခေ, ခေခေခေ တေးလိပ်ခေ
 ၉၃ ဂပ်လၢတ်ခေခေသူကျေး။ ဂပ်ပခေပိင်းလုဂ်းကခမ်ခေ,
 ၉၄ တီးသူခေလူးဝါး- သူကျေးခေခေခေခေခေ ဂုဂ်
 ၉၅ ဂခေတု။ လိုင်ခေခေ, ကခမ်ဂပ်ဂုဂ်သူခေခေ သူကျေး

- ၃၅ ခိုင်;ဧလ;ဂျော့ခိုင်;ဂုဏ်ဂဏ်တၢ။ ပေးသုဂျော့ခိုင်; ဧလ;ဂျော့ခိုင်;ဂုဏ်ဂဏ်တၢ ဂုဏ်တင်းသီင်းတင်းလူင် တမ်းထွဏ်းလူလ်းတၢင်းဂုဏ်သူခဏ်သေဧလ; ဂူလွဏ်း ကခဏ်ဝါး သူပီခဏ်တပဒးဂဏ်ခဏ်ကျေး၊ ဝါးခဏ်၊
- ၃၆ ခဏ်ကျေး။ သီမုခဏ်,ပေ,တရ ဂျေးလဏ်းထၢမ်ဧလ; ဝါး- လဏ်းဂုဏ်၊ လဏ်းဂုဏ်တမ်းဂျၢ,ဂျၢတီးလ်းခါး၊ မိုဝ်းကခဏ်ဝါးခဏ်,ခဏ်လိုင် လဏ်းယေ,သု ဂျေးခိုခဏ်း လၢတံးဧလ;ဝါး-တီးကခဏ်ဂဏ်တမ်းဂျၢ,ခဏ်ကျေး လီဝ်ခဏ် မွဲးကမ်,လွမ်းလံး။ ဂမ်းလိုခဏ်းလဏ်,တမ်း
- ၃၇ လွမ်းလံးကျေး၊ ဝါးခဏ်,ခဏ်ကျေး။ ပေ,တရ ဂျေး လဏ်းလၢတံးဧလ;ဝါး- လဏ်းဂုဏ်၊ ဂွဏ်ပိုဝ်းလိုင် ခဏ်,ဂိုဝ်ဧလ; ဂဏ်ခါးကမ်,လွမ်းလဏ်းဂုဏ်းလံးကျေး လီဝ်ခဏ်ခါး။ ဂဏ်ခါးတမ်းလုခဏ်ကသၢဂ်;ဂဏ်ခါးပုခဏ်း လဏ်းဂုဏ်ခါးကျေး၊ မိုဝ်းကခဏ်ဝါးခဏ်,ခဏ်လိုင်၊
- ၃၈ လဏ်းယေ,သု ဂျေးခိုခဏ်းလၢတံးဧလ;ဝါး- လွဏ်,မွဲး တမ်းလုခဏ်ကသၢဂ်;မွဲးပုခဏ်းဂဏ်ဧတၢဂိုဝ်။ ဂဏ်ဝါးတီး လိုင်;တီးလ်း;တီးမွဲးလမ်း လုဏ်;ကခဏ်ဂံ,ကမ်,ပံ,ခခဏ် ခခဏ် မွဲးတမ်းထီင်ပီတံးဂဏ် ထုခဏ်;ထိုင်သၢမ်ပွဏ်း ကျေး၊ ဝါးခဏ်,ခဏ်ကျေး။

၁၄

လဏ်းယေ,သုပခဏ်လုံလီတီးတပဒးလဏ်း

- ၁ လဏ်းယေ,သု သမံလၢတံးဧလ;ဝါး- ယု,ဂျီးဂိုဝ် လုံသူမီးတၢင်းကခဏ်မံးလုံခီလုံ။ ယုမ်,မၢတံး;ဗြး
- ၂ ပီခဏ်လဏ်းတၢ။ ဂဏ်ခဏ်ကျေးယုမ်,မၢတံး;တၢ။ ခဏ်း ဂိုခဏ်းလဏ်းပေးဂဏ်ခဏ် မီးလုဏ်းပုခဏ်းကခဏ်တမ်း ယု, ခဏ်ကျေးကျေး။ ပေးကမ်,မီးဧတၢလိုင် ဂဏ် တမ်းလၢတံး;သုဧလ;ဝါး ဂဏ်ခါး,ဂျီးလံး;ဧမးဂိုခဏ်းပုံ ပုခဏ်;ကခဏ်သူတမ်းယု,ခဏ်ကျေး။ ဝါးခဏ်,ခဏ်
- ၃ ဂိုဝ်။ ပေးဧမးဂိုခဏ်းယဝ်လဏ်, ဂဏ်သမံ တမ်းခိုခဏ်း မးထီင်;ဧလ; ကဏ်သူဂျၢ,ဂျၢတီးဂဏ်ပုခဏ် ဂျီးသူလံး;
- ၄ မီးဂျၢတီးကခဏ်ဂဏ်မီးခဏ်ကျေး။ သူဂူသီခဏ်းတၢင်း ကခဏ်ဂျၢ,ဂျၢတီးကခဏ်ဂဏ်ဂျၢ,ခဏ်ယု,ကျေး။ ဝါး ခဏ်,ခဏ်ကျေး။

သီခဏ်းတၢင်းကခဏ်ဂူတံးထိုင်တီး ပေးဗြးပီခဏ်လဏ်း

- ၅ ထုဒးမ ဂျေး လဏ်းလၢတံး;ဧလ;ဝါး- လဏ်းဂုဏ်၊ ဂုဏ်းခါးကမ်,ဂူ တီးကခဏ်လဏ်းဂုဏ်;ခါး,ခဏ်ဧလ; ဂိုတံးဂိုဝ်ဧလ; တမ်းဂူသီခဏ်းတၢင်းမခဏ်းလံးခါး၊
- ၆ မိုဝ်းကခဏ်ဝါးခဏ်,ခဏ်လိုင် လဏ်းယေ,သုဂျေးလၢတံး; ဧလ;ဝါး- ဂဏ်ပီခဏ်သီခဏ်းတၢင်းကျေး။ သမ်,မၢ,

- တြေးဂျေးပီခဏ်ကျေး။ ကသၢဂ်;ကျေးပီခဏ်ကျေး။ ပေးကမ်,ဂိုဝ်ပိုင်;ဂဏ်လိုင် ဗျေးလုံသေဂျေးသုဂူခဏ်း ကမ်,ဂူတံး;ထိုင်ဂျၢတီးလဏ်းပေးဂဏ်ခဏ်လံး။
- ၇ ပေးသူဂူဂဏ်လိုင် လဏ်းပေးဂဏ်ကျေးသူတမ်းဂူယု, ကျေး။ လုလီမ်ကျေးလီဝ်ခဏ် သူဂူမခဏ်းလဏ်းဧလ; လံးဂုဏ်မခဏ်းလဏ်းယဝ်။ ဝါးခဏ်ခဏ်ကျေး။
- ၈ ဗီလိပု ဂျေးလဏ်းလၢတံး;ဧလ;ဝါး- လဏ်းဂုဏ်၊ ခဏ်,ဂိုဝ်ကလုဝ်,ဂုဏ်းခါးတမ်းတီမ်ထုခဏ်းလိုင် ခီခဏ်း တေးခဏ်ပခဏ် ပေးလဏ်; ခဏ်ကျေးတီးဂုဏ်;ခါးသေ
- ၉ ဂမ်းခါး၊ မိုဝ်းကခဏ်ဝါးခဏ်,ခဏ်လိုင်၊ လဏ်းယေ,သု ဂျေးလၢတံး;ဧလ;ဝါး- ဗီလိပု ဂိုလ်း။ ဂဏ်မီး ယု,လုလ်းဂဏ်တင်းမွဲး ဂိုဝ်ထၢခဏ်,ခဏ်ယဝ်။ မွဲးယင်း ကမ်,ပံ,ဂူလဏ်းဂဏ်လုးခဏ်,ဂိုဝ်။ ဂျေးကခဏ်ဂုဏ်ဂဏ် ခဏ်ဂုဏ်ပေးလဏ်;ယဝ်။ ပေးပီခဏ်လိုင်ခဏ်,ခဏ် လိုင် ဂိုတံးလိုင်ခဏ်,ဂိုဝ်ဧလ;မွဲးဝါး- ခီခဏ်းကျေး ဧခဏ်ပေးလဏ်;ခဏ်ပခဏ်တီးဂုဏ်;ခါးသေဂမ်းခါး၊
- ၁၀ ဝါးခဏ်,ခဏ်။ မွဲးကမ်,ယုမ်, လွဏ်;ကခဏ် ဂဏ်မီးယု, ခဏ်;ပေးလဏ်; ကိုဏ်,တင်း လွဏ်;ကခဏ် ပေးလဏ်; မီးယု,ခဏ်ဂဏ် ခဏ်ဂိုဝ်။ ဂွမ်းကခဏ်ဂဏ်ကျေးလၢတံး; ခဏ် ဂဏ်ကျေးလၢတံး;လွမ်းခဏ်,ကလုဝ်,တူဝ်လဏ်; ဂဏ်, ကမ်,လ်း။ လွဏ်;တၢင်းကခဏ်ဂဏ်ဂိုတံးလိုင်; ခဏ်ကျေး ပီခဏ်ပေးလဏ်;ကခဏ်ဧတၢ,ယု,ခဏ်ဂဏ်
- ၁၁ ခဏ်ဂိုတံးကျေး။ ယုမ်,လွဏ်;ကခဏ် ဂဏ်မီးယု,ခဏ်း ပေးလဏ်; ကိုဏ်,တင်း ပေးလဏ်; မီးယု,ဂျၢခဏ်;ဂဏ် ခဏ်ကျေး။ ပေးကမ်,ယုမ်,ဂွမ်းဂဏ်ခဏ်ကျေး ထွဏ်း လုလ်း လွဏ်;တၢင်းကခဏ်ဂဏ်ဂိုတံးလိုင်;ခဏ်ဧလ; ဝါး ယုမ်,တၢ။ ဂဏ်ဝါးတီးလိုင်;တီးလ်း;တီးသူလမ်း ဂျေး ကခဏ်ယုမ်,မၢတံး;ဂဏ်ခဏ် တမ်းဂိုတံးလွဏ်;တၢင်း ကခဏ်ဂဏ်ဂိုတံးလိုင်;ခဏ်ကျေး။ လွဏ်;တၢင်းကခဏ် ယီင်းခီခဏ်းယု,ဧ,သေ လွဏ်;တၢင်းလိုင်;ခဏ်ကျေး
- ၁၂ မခဏ်းတမ်းဂိုတံးကျေး။ လွဏ်;မခဏ်းလမ်း ဂဏ်ခါး, ဂျၢတီး ပေးလဏ်; ပုခဏ်သေဧလ;ခဏ်,ဂိုဝ်မုခဏ်ဗုဏ်း ပေးလဏ်; တမ်းလံး;မီးတၢင်းကခဏ်ထၢင်,သးမး ဂွဏ်;ပိုဝ်း လုဏ်;လဏ်; ခဏ်လိုင် ဂဏ်တမ်းဂိုတံးဂျၢ ခဏ်,ကခဏ်သူဂိုဝ်ပိုင်; ခဏ်,မုလုလ်း;သီဂဏ်သေဧလ; သုးတွင်းဂျၢမီးတင်းသီင်း;တင်းလုင်ခဏ်ကျေး။
- ၁၄ ပေးသူဂိုဝ်ပိုင်; ခဏ်,မုလုလ်း;သီဂဏ် သေဧလ; ယုခဏ်းသူးသေလိုင်သေပိုင်လိုင် ဂဏ်တမ်းပခဏ်ကျေး။

ပီလိပု,မူတံးလၢင်,လဏ်း တမ်းဗျးလုဏ်းမး

- ၁၅ ပေးသူဂုဏ်ဂဏ်လိုင် သူတမ်းပွဲလွမ်းပိင်းလုလ်းဂဏ်
- ၁၆ တင်းလံကျေး။ ဂဏ်ကျေးတမ်းယုခဏ်းတီးပေးလဏ်; ဧလ; မခဏ်းလဏ်;တမ်းပခဏ် ဩဂုပီတံးသေ, တၢင်,

ပျား ကဆင်ဝါး၊ ဝိသုဒ္ဓိ၊ မုတ်းလောင်၊ လဝ်း ကဆင်တန်း
 ၁၇ ခေပျားသမ်၊ မ၊ ကြား ကဆင်တန်းလံးမီးယူ၊ လူလုး
 ဂဆင်တင်းသူ တာ၊ သေ၊ ခေခင်ကျေး။ ဝိသုဒ္ဓိ၊ မုတ်း
 လောင်၊ လဝ်း ခေခင် ပိုဝ်းကဆင်လေးဂါးခွံကမ်၊ ဂူ
 ကမ်၊ ဂုဆင်လေး၊ ကမ်၊ ခမ်၊ ကမ်၊ ကပ်လံး။ ပိုဝ်းကဆင်
 ၁၈ ဝိသုဒ္ဓိ၊ မုတ်းလောင်၊ လဝ်း၊ ဧတ၊ ယူ၊ လူလုး၊ ဂဆင်တင်း
 သူ၊ မီးယူ၊ ခွံးသူလေး၊ သူလံးဂူကျေး။ ဂပ်တန်းလုဆင်
 ပီတီးသူ ဂှ်းသူလံး၊ ပီခင်ကျေးကဆင်၊ နေခင်ပေး၊ နေခင်
 ၁၉ ဧမ၊ ယူ၊ ကမ်၊ လှံး။ ဂပ်တန်းခိုခင်းမားတီးသူထိုင်
 လူးဂွဆင်၊ ကေး။
 ဂူင်ဂမ်းကွဆင်၊ ခိုင်းဂူလုးသေယဝ် လေးဂါးခွံတန်း
 ကမ်၊ လံးဂုဆင်ဂပ်။ သူလမ်း တန်းလံးဂုဆင်ဂပ်ကျေး။
 ပိုဝ်းကဆင်ဂပ်ကသားလိပ်ယူ၊ ဧလး သူကျေး က
 ၂၀ သားတန်းလံးလိပ်ယူ၊ ကေး။ ခွံးဝခင်းခေခင် သူ
 တန်းလံးဂူလုးကဆင်ဝါး၊ ဂပ်မီးယူ၊ ခွံးလဝ်းပေး
 ဂပ်၊ လွင်းကဆင်သူမီးယူ၊ ခွံးဂပ်၊ လွင်းကဆင်ဂပ်မီး
 ၂၁ ယူ၊ ခွံးသူ၊ ခေခင်ကျေး။ ခပ်လှိုင်းကဆင်လံးပိင်း
 လှိုင်းဂပ်တင်းလံးဧလး၊ ပိုလွမ်းခေခင် ပီခင်ကျေး
 ကဆင်ဂုဂပ်ကျေး။ ခပ်လှိုင်းကဆင်ဂုဂပ်ခေခင်လဝ်း
 ပေးဂပ်တန်းဂုဂပ်ကျေး။ ဂပ်ကျေးတန်းဂုဂပ်ခေခင်လေး
 ဧခေပျားတူင်လဝ်းဂပ်၊ ထောင်၊ သားဂါးတီးခပ်ခေခင်
 ကေး။ ဝါးခေခင်၊ ခေကျေး။
 ၂၂ ယုတ ကဆင်ကမ်၊ လှံး၊ ယုတကိသဂါး၊ ရေး၊ ကုတ်
 ခေခင် လဝ်းထာမ်ခေလေးဝါး- လဝ်းဂုဂပ်၊ လဝ်းဂုဂပ်
 ယင်းကမ်၊ ဧခေပျားတီးလေးဂါးခွံခေလး၊ ခွံးခေပျား
 တီးဂုဂပ်ခေးဂူလုးလှိုင်းခေခင်၊ ဂိုဝ်းခေး။ ဝါးခေခင်၊ ခေကျေး။
 ၂၃ လဝ်းယေ၊ သူ ကေးခိုခင်းလတ်းခေလေးဝါး- ခပ်လှိုင်း
 ကဆင်ဂုဂပ်ခေခင် တန်းထွမ်၊ ကပ်ဂွမ်းဂပ်ကျေး။
 လဝ်းပေးဂပ် တန်းဂုဂပ်ကျေး။ ဂုဂပ်ကျေးတန်းမား
 တီးမခင်းခေလး၊ ချားတီးယူ၊ လူလုးဂဆင်တင်းခပ်ကျေး။
 ၂၄ ကေးကဆင်ကမ်၊ ဂုဂပ်ခေခင် ကမ်၊ ထွမ်၊ ကမ်၊ ကပ်
 ဂွမ်းဂပ်။ ဂွမ်းကဆင်သူခင်းခေပီခင်ဂွမ်းဂပ်ကမ်၊
 လှံး။ ပီခင်ဂွမ်းပေးလဝ်းကဆင်ပွံ၊ လှိုင်းမားခေခင်
 ၂၅ ကေး။ ဂပ်လတ်းဂွမ်းခေခင် ခွံးမိုဝ်းကဆင် ဂပ်ယင်း
 ၂၆ မီးယူ၊ လူလုးဂဆင်တင်းသူခေယဝ်။ ဩ၊ ကုပိတ်သေ၊
 ကဆင်ဝါး၊ ဝိသုဒ္ဓိ၊ မုတ်းလောင်၊ လဝ်း ကဆင်ပေးလဝ်း
 တန်းပွံ၊ လှိုင်းမားခေခင်၊ မားလှိုင်းသိုင်ဂပ်ခေခင် တန်း
 ဧခေပျားသင်၊ သွဆင် လွင်းတင်းတင်းသိုင်တင်းလှိုင်
 ဂူးလှိုင်ဂုဂပ်တီးသူလေး၊ ဂှ်းသူခင်းလှိုင်းခွံးလှိုင်ထုပ်
 ဂွမ်းကဆင်ဂပ်လတ်းဝံယဝ် တင်းသိုင်တင်းလှိုင်
 လှိုင်းခေခင် ကေး။
 ၂၇ ဂပ်ကပ်တင်းခေခင်ပိုတီးသူကျေး။ တင်းခေခင်ဂပ်
 ခေခင် ဂပ်ပခင်ပိုတီးသူကျေး။ ဂပ်ပခင်လှိုင်ခေခင်၊
 လေးဂါးပခင်ခေခင်ကမ်၊ လှံး။ ယ၊ ပေဂှ်းဂှိုင်လှိုင်သူ

မီးတင်းကဆင်ယာပ်၊ လှိုင်းမားလှိုင်ခေလး၊ သခင်၊ ပိုဂုဂပ်ကျေး။
 ၂၈ သူလံးခင်းဂွမ်းကဆင်ဂပ်လတ်းဝါး- ပီခင်သမ်ဂပ်
 ဂွမ်းကျေးလိုင်ခေခင်ကျေး ဂပ်တန်းခိုခင်းမားတီးသူ
 ထိုင်လူးဂွဆင်၊ ကေး။ ဝါးခေခင်၊ ခေခေခင်ပိုယဝ်။
 ပေးသူဂုဂပ်လှိုင် သူတန်းလှိုင်းသူလုးလွင်း
 ကဆင် ဂပ်တန်းဂွမ်းဂါးတီး ပေးလဝ်း ခေခင်ကျေး။
 လွင်းမခင်းလမ်း ပေးဂပ်ခေခင် ယိုင်ခေခင်းယုံ၊ မျတ်း
 ၂၉ ခေပျားသေဂပ်ကျေး။ မိုဝ်းကဆင်ပီခင်မားခေခင် ခေခင်၊
 ဂှိုင်သူတန်းယုမ်၊ မတ်းလှိုင် ဂပ်လင်၊ လံးလတ်းပို
 တီးသူ လှိုင်ကဆင်ကမ်၊ ပီခင်ခေခင်ယဝ်။ ဂပ်တန်း
 ၃၀ ကမ်၊ လတ်းခေခင်ခေပေကျေးသူထိုင်ယဝ်။ လွင်း
 မခင်းလမ်း ခုခင်ကဆင်ကုပိတ်ပိုင်၊ လေးဂါးခွံခေခင် မား
 ယူ၊ ကေး။ ခွံးဝါးခေခင်သေကျေး မခင်းကမ်၊ မီး
 ၃၁ တန်းခွံးဂါးဂါးခိုဝ်ဂပ်။ ဂူလုးဂါး လွင်းခေခင်၊ ဂှိုင်
 လေးဂါးခွံတန်းလံးဂူ လွင်းကဆင်ဝါး၊ ဂပ်ဂုဂပ်ပေး
 လဝ်းခေလး ဂပ်ဂှိုင်းလွမ်းမားခေခင်၊ ကဆင်ပေးလဝ်း
 သင်၊ လတ်းပိုခေခင်လှိုင် လင်၊ တေလံးပီခင်ကျေး။
 ဂုဂပ်လှိုင်သေဂါးတီးခေခင်လေး၊ တာ၊ ဂှိုင်။

၁၅

ခိုင်းမာဂ်၊ လပိတ်တင်းဂိုင်၊ မခင်းခေးမခင်း

၁ ဂပ်ပီခင်ခိုင်းမာဂ်၊ လပိတ် ကဆင်လှိုင်ကဆင်လှိုင်ကျေး။
 လဝ်းပေးဂပ်ခေခင် ပီခင်ကျေးကဆင်ပိုသူခေခင်ယိုင်၊
 ၂ ကေး။ ကဆင်ပီခင်ဂိုင်၊ ပီခင်ခေးတီးဂပ် ကဆင်ကမ်၊
 မာဂ်၊ မာဂ်၊ မခင်း ဂါးမီးတင်းသိုင်တင်းလှိုင်ခေခင်
 မခင်းလဝ်းတန်းဗုခင်းပီတီးကျေး။ ကဆင်ပီခင်ဂိုင်၊
 ပီခင်ခေး ကဆင်မာဂ်၊ မာဂ်၊ မခင်း ဂါးမီးတင်းသိုင်
 တင်းလှိုင်ခေခင် မခင်းလဝ်းခေခင်ပီခင်ပိုမုတ်းသူ ဂှ်း
 ၃ ယိုင်ခေခင်းလံးမာဂ်၊ မာဂ်၊ ထိုင်ကျေး။ တေးလိုင်ခေခင်
 ကေး သူပီခင်ကဆင်မုတ်းသူ ဂှိုင်ပိုဝ်းဂွမ်းကဆင်ဂပ်
 ၄ ကေးလတ်းခေယူ၊ ကေး။ ဧတ၊ ယူ၊ ဂါးခွံးဂပ်တာ။
 ဂပ်ကျေးတန်းခေတ၊ ယူ၊ ဂါးခွံးသူကျေး။ လှိုင်ခေခင်၊
 ကဆင် ပေးဂိုင်၊ မာဂ်၊ လပိတ် ကမ်၊ လဝ်းယူ၊ ဂါးခွံး
 တူခင်းမခင်းလှိုင် မခင်းကမ်၊ မာဂ်၊ မခင်းလံးခေခင်
 သူကျေး ပေးကမ်၊ ဧတ၊ ယူ၊ ဂါးခွံးဂပ်လှိုင် သူတန်း
 ၅ ကမ်၊ မာဂ်၊ လံး။ ဂပ်ပီခင်ခိုင်းမာဂ်၊ လပိတ်ကျေး။ သူ
 ပီခင်ဂိုင်၊ မခင်းခေးမခင်းကျေး။ ဗုလှိုင်သေကမ်၊ ဝါး
 ကေးကဆင်ခေတ၊ ယူ၊ ဂါးခွံးဂပ်ခေလး ဂပ်ကျေး ဧတ၊
 ယူ၊ ဂါးခွံးမခင်းခေခင် ကေးခေခင် လောင်မာဂ်၊ မာဂ်၊
 မခင်းခေခင်ကျေး။ ပေးသူဗေတတ်၊ ယာခင်ဂခင်
 တင်းဂပ်လှိုင် သူကမ်၊ တတ်းခေခင်၊ လံးသေလှိုင်သေ
 ၆ ပိုင်။ ကေးကဆင်ကမ်၊ ဧတ၊ ယူ၊ ဂါးခွံးဂပ်ခေခင် လံး

ခါမ်၊တၢင်းကၢင်ထိမ်းကွၢ်၊ပီတီး၊ လိုဝ်ခင်၊ဂိင်၊ခါး
 ၃၆ ခေခေလး၊ ဂိုင်းဂိုင်း၊ဂျး၊ကျေး။ ဂိင်၊ခါးလိုဝ်ခင်၊
 ၃၇ ခေခေခေခေ ဂူခင်းဂိပ်းသိမ်းကပ်သွံ၊ဂျးခင်းဗုဒ္ဓ်းလး
 ၃၈ လံးခါမ်၊တၢင်းကၢင်ဗုဒ္ဓ်းပီတီးကျေး။ ပေးသူ
 ၃၉ ခေတ၊ယူ၊ဂျးခင်းဂပ်းလး၊ ဂျးခင်းဂပ်းခေတ၊ ခေတ၊ယူ၊
 ၄၀ ဂျးခင်းသူလိုဝ် ယွခင်းဂျးကၢင်သုခွံးယွခင်း တင်း
 ၄၁ သီင်းတင်းလူင်လိုဝ်းခေခေတၢ။ တၢင်းလံးကျေး။
 ၄၂ မူခေဗုဒ္ဓ်းလဝ်းပေးဂပ်ထၢင်၊သးမး၊ ဂွပ်းပိုဝ်းကၢင်
 ၄၃ သူမၢင်၊မၢင်၊ခေခေခေ၊ခေခေခေလး၊ သူကျေးတၢင်းပီခေ
 ၄၄ တခပးဂပ်ကျေး။ လိုဝ်ခင်၊ကၢင် ပေးလဝ်းဂွၢ်ဂပ်
 ၄၅ ခေခေ ဂပ်ဂွၢ်သူကျေး။ ခေတ၊ယူ၊ဂျးခင်းတၢင်းဂွၢ်
 ၄၆ မိတ်းတၢ၊ဂပ်တၢ။ လိုဝ်ခင်၊ကၢင် ဂပ်ပွဲလွမ်းပိင်း
 ၄၇ လှာပ်းလဝ်းပေးဂပ်တင်းလံးလး၊ ခေတ၊ယူ၊ဂျးခင်း
 ၄၈ တၢင်းဂွၢ်မိတ်းတၢ၊မခင်းလဝ်းယူ၊ခေခေ ပေးသူပွဲ
 ၄၉ လွမ်းပိင်းလှာပ်းဂပ်တင်းလံးလိုဝ် သူတၢင်းခေတ၊ယူ၊
 ၅၀ ဂျးခင်းတၢင်းဂွၢ်မိတ်းတၢ၊ဂပ်ကျေး။ ခေခေ၊ဂိုဝ်လွင်း
 ၅၁ တၢင်းကၢင်သိုဝ်းပျေ၊ဂပ်ခေ တၢင်းမီးယူ၊ဂျးခင်းသူ
 ၅၂ ခေခေ သင်၊ ခေခေ၊ဂိုဝ်လွင်းတၢင်းကၢင်သိုဝ်းပျေ၊သူ
 ၅၃ ခေခေ တၢင်းလေးလုမ်၊ခေလးသင်၊ ဂပ်ကျေးလၢတီး
 ၅၄ ဂျးခင်းခေတီးသူကျေး။ ကၢင်ဂပ်ပိင်းလှာပ်းလမ်း လိုဝ်
 ၅၅ ခေခေ၊ကၢင်ဂပ်ဂွၢ်သူခေခေ သူကျေးခေခေလးကျေး
 ၅၆ ခေခေခေခေဂွၢ်ဂပ်တၢ။ မိတ်းတၢ၊ ကၢင်ယီင်းခေခေယွံ၊
 ၅၇ ခေတ၊ယူ၊မိတ်းတၢ၊တၢင်းကၢင်လုခေကသၢင်၊တူဝ်
 ၅၈ လဝ်းဂပ်၊ ပုခေကျေးသေးတူဝ်လဝ်းဂပ်၊တၢင်းလံး
 ၅၉ ခေခေ ကမ်၊မီးဂျးသင်ယဝ်။ ပေးသူဂမ်ကျေး ဂျး
 ၆၀ ခေခေ၊ကၢင်ဂပ်ပိင်းလှာပ်းပိုဝ်းခေခေလိုဝ် သူပီခေ
 ၆၁ ကျေးသေးဂပ်ကျေး။ လၢတူဝ်မိတ်းတၢ၊လိဝ်ခေ ဂပ်ကမ်၊
 ၆၂ ဂွၢ်သူကျေးခေ။ ခါးကၢင်ကျေးခေခေ ကမ်၊ဂွၢ် လွင်း
 ၆၃ ကၢင်လဝ်းမခင်းဂိုဝ်းလိုဝ်းခေခေ။ ဂပ်ဂွၢ်သူကျေး ကျေး
 ၆၄ သေးကျေး။ လွင်းမခင်းလမ်း ဂပ်ခေပျေးဂျးကၢင်
 ၆၅ ဂပ်လံးခေခေတီးလဝ်းပေးဂပ် တင်းသီင်းတင်းလူင်
 ၆၆ ခေခေတီးသူကျေး။ သူလိုဝ်းဂိပ်းကပ်ဂပ် ကမ်၊လွံး။
 ၆၇ ဂပ်လိုဝ်းဂိပ်းကပ်သူကျေး။ ဂပ်ခါခေခေသူပို ဂွံးသူလံး
 ၆၈ ဂျးလး၊ မၢင်၊မၢင်၊ကၢင်မခင်းခေခေ၊လး၊ ဂွံးပေး
 ၆၉ လဝ်းပခေ ဂျးကၢင်သူယွခင်း တင်းသီင်းတင်းလူင်
 ၇၀ ခေခေကျေး၊မုလိုဝ်းသီင်ဂပ်ခေခေကျေး။ လွင်းခေခေ၊ဂိုဝ်
 ၇၁ သူကျေးခေခေလးကျေးခေခေ တၢင်းဂွၢ်ဂပ်လိုဝ် ဂပ်
 ၇၂ ပခေပိင်းလှာပ်းလိုဝ်းခေခေတီးသူကျေး။

လေးဂျးခေတၢင်းလင်းတခပးလဝ်း

၇၃ ပေး လေးဂျးခေ လင်းသူလိုဝ် သူဂွၢ်လွင်းကၢင်
 ၇၄ ဝါး မခင်းလင်းဂပ် လုဝ်းကၢင်ကမ်၊ပံ၊လင်းသူခေခေ
 ၇၅ တၢ။ ပေးသူခါမ်၊တၢင်းကၢင်လေးဂျးခေကုပိုဝ်၊
 ၇၆ သူလိုဝ် လေးဂျးခေတၢင်းဂွၢ်သူကျေး။ ပိုဝ်းကၢင်သူ

၇၇ ကမ်၊ခါမ်၊ တၢင်းကၢင်လေးဂျးခေကုပိုဝ်၊သူခေခေ
 ၇၈ ဝါး လေးဂျးခေလင်းသူကျေး။ ခုခင်းလုလံးခေခေ
 ၇၉ ထုပး ဂျးခင်းကၢင်ဂပ်လၢတီးပိုဝ်း- ဝါး ယီင်းခေခေ
 ၈၀ ယွံ၊မုတ်းကျေးသေလဝ်းမခင်း ကမ်၊လွံး၊ ဝါးခေခေ၊
 ၈၁ ခေခေခေတၢ။ ပေးခေခေခေလၢတီးခေခေသေးဂပ်လိုဝ်
 ၈၂ ခေခေတၢင်းခေခေလၢတီးခေခေသေးသူကျေး။ ပေးခေ
 ၈၃ ထွမ်း၊ကပ်ဂျးခင်းဂပ်လိုဝ် ခေခေတၢင်းထွမ်း၊ကပ်ဂျးခင်းသူ
 ၈၄ ကျေး။ ဂွပ်းပိုဝ်းကၢင် ခေခေကမ်၊ဂွၢ် ကျေးကၢင်ပိုဝ်၊လု
 ၈၅ ဂပ်မးခေခေလး၊ ခေခေတၢင်းဂိုဝ်း လွင်းတၢင်းဂျးမီး
 ၈၆ တင်းသီင်းတင်းလူင်လိုဝ်းခေခေတီးသူ ဂွပ်းပိုဝ်းကျေး
 ၈၇ မုလိုဝ်းသီင်ဂပ်ကျေး။ ပေးဂပ်ကမ်၊မးလး၊ ကမ်၊
 ၈၈ ကျေးလၢတီးတီးခေခေလိုဝ် ခေခေခေ တၢင်းကမ်၊ထုပး
 ၈၉ ဂွၢ်ကျေးပိုဝ်း။ ဂွၢ်ကျေး ကျေးလိဝ်ခေ ခေခေကမ်၊ဂွၢ်
 ၉၀ ကပိုဝ်းခေခေလံးယဝ်။ ကျေးကၢင်လင်းဂပ်ခေခေ
 ၉၁ လင်းလဝ်းပေးဂပ်ကျေး။ သင်ဂပ်ကမ်၊ဂိုဝ်း လွင်း
 ၉၂ တၢင်းကၢင်ပိုဝ်းတၢင်၊ကျေး ကမ်၊ပံ၊တွခေခေဂိုဝ်းသေ
 ၉၃ ပွၢ်ဂျးခင်းခေခေခေလိုဝ် ခေခေတၢင်းကမ်၊ထုပးဂွၢ်
 ၉၄ ကပိုဝ်း။ ကျေးလိဝ်ခေလမ်း ခေခေလံးဂွၢ်ခေခေ
 ၉၅ လင်းဂပ် ကိတ်းတင်း လဝ်းပေးဂပ်ကျေး။ လွင်း
 ၉၆ တၢင်းခေခေလိုဝ် လွင်းခေခေ၊ဂိုဝ် ဂျးခင်းကၢင်တီးခေခေ
 ၉၇ ဂျးခင်းလိဝ်းပိင်းလှာပ်းတီးလးဝါး- လွင်းမခင်းယင်း
 ၉၈ ကမ်၊မီးလး၊ ခေခေလင်းဂပ်ကျေး။ ဝါးခေခေ၊ခေခေ
 ၉၉ တၢင်းတီးခေခေခေလိုဝ် လင်းပီခေကျေး။
 ၁၀၀ မိုဝ်းကၢင် ကြး၊ကုပိုဝ်းသေ၊ ကၢင်ကျေး ဝိလိုလု၊
 ၁၀၁ မုတ်းလၢင်၊လဝ်း ကၢင်တီးခေခေတင်းသမ်၊မု၊ကြး
 ၁၀၂ ကၢင်ဂပ်တၢင်းပိုဝ်၊လုသေကျေးတီးပေးလဝ်း မးခေခေ
 ၁၀၃ တၢင်းခါမ်၊သၢင်၊လွင်းဂပ် ဂျးတီးသူကျေး။
 ၁၀၄ ပိုဝ်းကၢင်သူမီးယူ၊လုလုဂပ်တင်းဂပ် လိဝ်ပိုဝ်းကျေး
 ၁၀၅ လုခေခေလး၊ သူကျေး တၢင်းလံးခါမ်၊သၢင်၊သေ၊
 ၁၀၆ ကျေး။

၁၆

၁ ခေခေ၊ ဂိုဝ်သူတၢင်းလုကမ်၊လုလိုဝ် ဂပ်ကျေးလၢတီး
 ၂ ဂျးခေခေကျေး။ ခေခေတၢင်းကျေးသူကွၢ်၊သေကျေးခေခေ
 ၃ လွမ်းကျေးကြးတင်းလံးပီတီးကျေး။ ခေခေ၊ဂျးလု
 ၄ ကၢင်ပိုဝ်းတၢင်၊ကျေး တေကပ်သူတံးလးတေဝါး
 ၅ မခင်းဂိုဝ်းကမုကြးကျေး။ ကၢင်ကျေးခေခေ တၢင်း
 ၆ ဂွၢ်ကျေးထိုင်မးယူ၊ကျေး။ ဂွပ်းပိုဝ်းခေခေကမ်၊ဂွၢ် ပေး
 ၇ လဝ်း တင်းဂပ်လး၊ ခေခေတၢင်းဂိုဝ်းလိုဝ်ခေခေ၊ခေခေ
 ၈ ကျေး။ ဂပ်ကျေးလၢတီးလိုဝ်ခေခေ၊ခေခေတီးသူ လွင်း
 ၉ ခေခေ၊ဂိုဝ်သူတၢင်းခေခေလုလံးခေခေထုပး လွင်းကၢင်ဂပ်
 ၁၀ လၢတီးပိုဝ်းယဝ်ကွၢ်တင်းခေခေကျေး။ ပိုဝ်းကၢင်ဂပ်
 ၁၁ မီးယူ၊လုလုဂပ်တင်းသူလး၊ မိုဝ်းကွၢ်တင်း ဂပ်
 ၁၂ ကမ်၊ပံ၊တွခေခေလၢတီးလိုဝ်ခေခေ၊ခေခေပွၢ်။

**ကမူတော့၊ ဣတီး၊
ဝိသိသ်၊ မူတီး၊ လင်၊ လဝ်း**

- ၅ တော့၊ လိဝ်ခံ့ထိုင် ဂပ်တန်းလံး၊ ဂျာ၊ ဂျာ၊ တီး၊ ဖုး၊ ကခပ်
ပွဲ၊ လွှဲဂပ်မားခေခေကျေး။ ဂပ်တန်း၊ ဂျာ၊ ဂျာ၊ တီး၊ လိုဝ်း၊
- ၅ ခံ့သူကမ်၊ လဝ်း၊ ကမ်၊ ထာမ်။ ပိုဝ်း၊ ကခပ်ဂပ် ဂျေး
လာတ်၊ လွင်း၊ တင်း၊ လိုဝ်း၊ ခံ့တီး၊ သူဇလး၊ သူဂွတ်၊
- ၆ ထိုင်တင်း၊ ကခပ်လုံလိဝ်ကျေး။ ဂပ်တန်း၊ တီး၊ လိုဝ်း၊ တီး၊
လွင်း၊ တင်း၊ သူလမ်း ပေးဂပ်ဂျာ၊ လိုင် တန်း၊ မီး၊ ကကျွတ်၊
- ၇ ပုခင်း၊ သူကျေး။ လွင်း၊ မခင်း၊ လမ်း ပေးဂပ်ကမ်၊ ဂျာ၊
လိုင် ဩ၊ ဂျာ၊ ပိတ်သေ၊ ကမ်၊ မား၊ တီး၊ သူ။ ပေးဂပ်
ဂျာ၊ လင်၊ ဂပ်တန်း၊ ပွဲ၊ လွှဲမခင်း၊ လမ်း၊ မား၊ တီး၊ သူကျေး။
- ၈ မိုဝ်း၊ ကခပ်မခင်း၊ လမ်း၊ ရွတ်၊ မား၊ ခေခေ မခင်း၊ လမ်း၊ တန်း
ဖုလ်၊ ကွတ်၊ ခေပျား တူလဂ်၊ ကပျိုတ်၊ ကိတ်၊ တင်း
လွင်း၊ တင်း၊ ကခပ်သိုဝ်း၊ တော့၊ လွင်း၊ တင်း၊ ကခပ်လီ၊
- ၉ ယာင်၊ ကပျိုတ်၊ လေး၊ ဂျာခံ့ ခေခေကျေး။ လွင်း၊ တူ
လဂ်၊ ကပျိုတ်၊ လမ်း ပိုဝ်း၊ ကခပ်ခပ်ကမ်၊ ယုမ်၊ မား၊ တန်း
- ၁၀ ဂပ်ခေခေကျေး။ လွင်း၊ တင်း၊ ကခပ်သိုဝ်း၊ တော့၊ လမ်း
ပိုဝ်း၊ ကခပ် ဂပ်တန်း၊ ဂျာ၊ ဂျာ၊ တီး၊ ပေးလဝ်း၊ ပုခေခေလး၊
ဂမ်း၊ လိုခင်း၊ သူတန်း၊ ကမ်၊ လံး၊ ရှာခပ်ဂပ်ခေခေကျေး။
- ၁၁ လွင်း၊ တင်း၊ ကခပ်လီ၊ ယာင်၊ ကပျိုတ်၊ လမ်း ခုခေခေ
ကပျိုတ်၊ လေး၊ ဂျာခံ့ခေခေ လံး၊ ခမ်း၊ တင်း၊ ကခပ်သေ
သွမ်းကျေး။ ဂပ်မီး၊ ဂျာ၊ ကခပ်လီလာတ်၊ လီတီး၊ ခေခေ
- ၁၂ ခေ၊ တီး၊ သူသေကျေး တော့၊ လိဝ်ခံ့ သူကမ်၊ ခမ်း၊
၁၃ ကမ်၊ ကပ်လံး။ ရုလ်း၊ ဂျာ မိုဝ်း၊ ကခပ်ဝိသိသ်၊ မူတီး
လင်၊ လဝ်း ကခပ်တိမ်ဝံ့တင်း၊ သမ်၊ မား၊ ကြားခေခေ
ဂွတ်၊ ထိုင်မားခေခေထိုင် မခင်း၊ လမ်း၊ တန်း၊ ခေတင်း
သူဂျာ ဂျာ၊ ခေခေသမ်၊ မား၊ ကြား တင်း၊ သိုင်၊ တင်း၊ လူင်
ခေခေကျေး။ မခင်း၊ လမ်း၊ တန်း၊ ရှေး၊ လာတ်၊ လွမ်း
ခေခေ၊ ကလူဝ်၊ တူဝ်လဝ်း၊ ဂပ်၊ ကမ်၊ လွှဲ။ မခင်း၊ လမ်း၊
တန်း၊ ရှေး၊ လာတ်၊ ဂျာ၊ ကခပ်မခင်း၊ လမ်း၊ လံး၊ ဝိခင်း
တင်း၊ သိုင်၊ တင်း၊ လူင်ခေခေကျေး။ လွင်း၊ တင်း၊ ကခပ်
တန်း၊ ပီခင်း၊ မား၊ လိုခင်း၊ လိုဝ်း၊ ခေခေကျေး မခင်း၊ လမ်း၊
- ၁၄ တန်း၊ လာတ်၊ ပခေခေတီး၊ သူကျေး။ မခင်း၊ လမ်း၊ တန်း၊ ရှိုး
မူခေခေ၊ ဂပ်ထိုင်၊ သား၊ မား၊ ကျေး။ လွင်း၊ မခင်း၊ လမ်း
မခင်း၊ လမ်း၊ တန်း၊ ကပ် လွင်း၊ တင်း၊ ကခပ်လမ်း၊ သိုင်၊
ဂခပ်တင်း၊ ဂပ်ခေခေ လာတ်၊ ပခေခေတီး၊ သူကျေး။
- ၁၅ ဂျာ၊ ကခပ်လမ်း၊ သိုင်၊ ဂခပ်တင်း၊ ပေးလဝ်း၊ တင်း၊ သိုင်၊
တင်း၊ လူင်ထိုင်ခေခေ လမ်း၊ သိုင်၊ ဂခပ်တင်း၊ ဂပ်ကျေး။
ပိုဝ်း၊ ခေခေလး၊ ဂပ်လာတ်၊ ခေခေ၊ ဝျား၊- မခင်း၊ လမ်း၊ တန်း
ကပ် လွင်း၊ တင်း၊ ကခပ် လမ်း၊ သိုင်၊ ဂခပ်တင်း၊ ဂပ်
ခေခေလမ်း၊ ပခေခေတီး၊ သူကျေး။ ဝျားခေခေ၊ ခေခေကျေး။
- ၁၆ ရှိုင်ဂမ်း၊ ကွတ်၊ ခေခေ၊ ရုလ်း၊ ယဝ်းခေခေ၊ သူတန်း၊ ကမ်၊ လံး
ရှာခပ်ဂပ်။ သမ်၊ ရှိုင်ဂမ်း၊ ကွတ်၊ ခေခေ၊ ရုလ်း၊ ယဝ်းခေခေ၊ သူ
တန်း၊ ခိုခင်း၊ လံး၊ ရှာခပ်ဂပ်ကျေး။ ဝျားခေခေ၊ ခေခေကျေး။

တင်းလုံလိဝ်ခိုခင်း၊ ပီခင်း၊ တင်းလမ်း၊ သိုဝ်း

- ၁၇ တခပးလဝ်း၊ ဂမ်း၊ ဖွင်း၊ ရှေး၊ ရှေးခေခေ၊ ခေခေ၊ ရှေး
ခေခေ၊ လာတ်၊ ဂခပ်ခေခေ၊ ဝျား၊- ရှမ်း၊ ကခပ်မခင်း၊ လမ်း၊
ဝျား ရှိုင်ဂမ်း၊ ကွတ်၊ ခေခေ၊ ရုလ်း၊ ယဝ်းခေခေ၊ သူတန်း
ကမ်၊ လံး၊ ရှာခပ်ဂပ်။ သမ်၊ ရှိုင်ဂမ်း၊ ကွတ်၊ ခေခေ၊ ရုလ်း၊ ယဝ်း
ခေခေ၊ သူတန်း၊ ခိုခင်း၊ လံး၊ ရှာခပ်ဂပ်ကျေး။ ဝျားခေခေ၊ ခေခေ
ခေခေ ကိတ်၊ တင်း ရှမ်း၊ ကခပ်မခင်း၊ လမ်း၊ သမ်၊ ဝျား၊-
ဂပ်တန်း၊ ဂျာ၊ ဂျာ၊ တီး၊ ပေးလဝ်း၊ ပုခေခေကျေး။ ဝျားခေခေ၊
ခေခေခေခေလမ်း၊ ပီခင်း၊ လွင်း၊ တင်း၊ လိုဝ်းခေခေ၊ ရှိုင်။ ကခပ်
မခင်း၊ လမ်း၊ ဝျား၊- ရှိုင်ဂမ်း၊ ကွတ်၊ ခေခေ၊ ရုလ်း၊ ဝျားခေခေ၊
ခေခေခေခေ ခွဲ၊ ဝျား၊ ပွင်၊ လိုဝ်းခေခေ၊ ရှိုင်။ ရှမ်း၊ ချား၊ ကမ်၊ ရှေး
ပွင်၊ ရှမ်း၊ ကခပ်မခင်း၊ လမ်း၊ လာတ်၊ ခေခေ။ ဝျားခေခေ၊
- ၁၈ ခေခေကျေး။ မိုဝ်း၊ ကခပ် လမ်း၊ ယေ၊ သူ ရှေးလွင်း၊ ကခပ်
တခပးလဝ်း၊ လိုဝ်းခေခေ ခွဲ၊ လမ်း၊ ထာမ်မခင်း၊ လမ်း၊
ခေခေထိုင် မခင်း၊ လမ်း၊ လာတ်၊ ခေခေ၊ ဝျား၊- သူကျေး
ခေခေ၊ ခေခေ၊ ရှေးခေခေ၊ ခေခေ၊ ခေခေ၊ လိုလူလ်း၊ လွင်း၊ ရှမ်း
ကခပ်ဂပ်လာတ်၊ ဝျား၊- ရှိုင်ဂမ်း၊ ကွတ်၊ ခေခေ၊ ရုလ်း
ယဝ်းခေခေ၊ သူတန်း၊ ကမ်၊ လံး၊ ရှာခပ်ဂပ်။ သမ်၊ ရှိုင်ဂမ်း
ကွတ်၊ ခေခေ၊ ရုလ်း၊ ယဝ်းခေခေ၊ သူတန်း၊ ခိုခင်း၊ လံး၊ ရှာခပ်
ဂပ်ကျေး။ ဝျားခေခေ၊ ခေခေခေခေ ရှိုင်။ ဂပ်တန်း၊ တီး၊ လိုဝ်း
တီး၊ လွှဲ၊ တီး၊ သူလမ်း သူတန်း၊ လံး၊ မီး၊ တင်း၊ ကခပ်ရှိုး
ရှိုင်ပွင့်ခင်းကျေး။ လေး၊ ဂျာခံ့ တန်း၊ မီး၊ တင်း၊ ကခပ်
လမ်း၊ သိုဝ်းကျေး။ သူလမ်း ပီခင်း၊ သမ်မီး၊ တင်း၊ ကခပ်
လုံလိဝ်သေကျေး တင်း၊ ကခပ်လုံလိဝ်ခေခေ ဂမ်း
- ၂၀ လိုခင်း၊ တန်း၊ ပီခင်း၊ တင်း၊ ကခပ်လမ်း၊ သိုဝ်းကျေး။ ဖုး
ယိုင်ထိုင် ခေခေမိုဝ်း၊ ကခပ်ယင်း၊ တိုက်ရှိုတ်၊ လိုင်လက်၊
ယူ၊ ခေခေ ပိုဝ်း၊ ကခပ်ထိုင်ခေခေ၊ ကခပ်လံး၊ ရှိုတ်၊ လိုင်
ခေခေ၊ မီး၊ တင်း၊ ကခပ်လိဝ်း၊ သိပ်၊ ခေခေကျေး။ ရှိုတ်၊
လိုင်မား၊ သေယဝ်း ပိုဝ်း၊ ကခပ်ရှိုတ်၊ လိုင်မား၊ ရှာခင်းကျေး
ခေခေ၊ ရှားခေခေလေး၊ ဂျာခံ့ခေခေ မခင်း၊ မီး၊ တင်း၊ ကခပ်
လမ်း၊ သိုဝ်းခေခေ လိုခင်း၊ ပီခင်း၊ ရုလ်း၊ တခေခေ၊ ကခပ်လံး
ခမ်း၊ မိုဝ်း၊ ကွတ်၊ တင်း၊ ခေခေကျေး။ မိုဝ်းခေခေခေခေခေခေ
ခေခေ မိုဝ်း၊ လိဝ်ခေခေ ပီခင်း၊ သမ် သူမီး၊ တင်း၊ ကခပ်လုံ
လိဝ်သေကျေး ဂမ်း၊ လိုခင်း ဂပ်တန်း၊ ထုဝ်း၊ ရှာခေခေလး၊
သူတန်း၊ မီး၊ တင်း၊ ကခပ်ရှိုင်လုံသိုဝ်းကျေး။
- ၂၁ ဖုးလုံသေကျေးသေဂုခင်း တန်း၊ ကမ်၊ ရှိုင်ကပ်တင်း
သိုဝ်းကျေး၊ သူခေခေလံး။ ခေခေခေခေခေ သူတန်း
ကမ်၊ တွင်း၊ ကမ်၊ ထာမ်ဂပ်သေထိုင်သေပိုင်။ ဂပ်တန်း
တီး၊ လိုဝ်း၊ တီး၊ လွှဲ၊ တီး၊ သူလမ်း ဂျာ၊ ကခပ်သူကပ်ပိုင်၊
ခေခေ၊ များထိုင်၊ သိုင်၊ ဂပ်သေခေခေ ယွခင်း၊ ရှား၊ တီး၊ ပေး
လမ်း၊ တင်း၊ သိုင်၊ တင်း၊ လူင်ခေခေ ပေးလမ်း၊ တန်း
- ၂၂ ပခေခေကျေး။ တော့၊ ထိုင်ဂွတ်၊ မိုဝ်း၊ လိဝ်ခေခေ သူယင်း
ကမ်၊ ပံ၊ ကပ်ပိုင်၊ လိုဝ်း၊ သိုင်ဂပ်သေခေခေ ယွခင်း၊ သေ
ထိုင်သေပိုင်လူးခေခေ။ ခေခေ၊ ရှိုင် လွင်း၊ တင်း၊ ကခပ်

၂၅ သူသိုင်းပျော့အခွံ တစ်လုံးလေးလှမ်းလှိုင် ယွမ်း
 တပျ။ ပေးယွမ်းလှိုင်တစ်လုံးကျေး။ဂပ်ကပ်တင်း
 ကူပမ၊ ဂျေးလာတ်လွင်းတင်းလှိုင်ခွံကျေး။
 ခိုင်၊ဂျ၊လျ၊ ကခပ်တစ်ကမ်၊ကပ်တင်းကူပမ၊ဗလး
 ဂျေးလာတ်ခခေန် တစ်လှိုင်ထိုင်မေးယူ၊ကျေး။
 ဂပ်တစ်လုံးလှိုင်၊ကွန်၊ခခေယူလွင်းပေးလမ်း တီးသူ
 ၂၆ လှိုင်လှိုင်ကျေး။ မိုဝ်ခိုင်၊ဂျ၊လျ၊ခခေန် သူတစ်
 ကိုင်ပိုင် ခေ၊မ၊လှိုင်သိုင်ဂပ်သေဗလး သူးတွင်း
 ကျေး။ ဂပ်ကမ်၊ဝ၊ ဂပ်တစ်ယွမ်းတီးပေးလမ်း
 ၂၇ ပုခင်းသူ။ လွင်းမခင်းလမ်း ပိုဝ်းကခပ်သူကွန်ဂပ်ဗလး
 ယုမ်၊လွင်းကခပ် ဂပ်လှိုင်သေကျေးတီး၊ကြေးပီခပ်လမ်း
 ၂၈ မေးခခေန်ဗလး တူဝ်ပေးလမ်းဂွန်သူကျေး။ ဂပ်လှိုင်
 သေကျေးတီးပေးလမ်းဗလး မေးခင်းလေးဂျ၊ခခေန်ယု။
 ဂပ်သမ့် တစ်ကွန်၊သေကျေးခင်းလေးဂျ၊ခခေန်ဗလး ဂျ၊
 ဂျ၊တီး ပေးလမ်း ပုခင်းလူးခခေန်၊ကျေး။ ဝ၊ခခေန်၊
 ၂၉ ခခေန်ကျေး။တခပလမ်းလှိုင်ခခေန်ကျေးလမ်းလာတ်၊
 ဗလးဝ၊- လမ်းဂွမ်း၊ တေးလှိုင်ခခေန် လမ်းဂွမ်းယင်း
 ၃၀ ကမ်၊ကပ်တင်းကူပမ၊ဗလး ဂျေးလာတ်၊ လှိုင်
 လှိုင်ယု။ တေးလှိုင်ခခေန် ဂွမ်းခေးဂျ၊ လွင်းကခပ်
 လမ်းဂွမ်း ဂျ၊လှိုင်တင်းသိုင်တင်းမူတ်း ကိတ်၊တင်း
 လွင်းကခပ် လမ်းဂွမ်းကမ်၊လှိုင်၊ဗုလှိုင်သေကျေးသေ
 ဂုခင်း ဂွမ်းလမ်းတွင်းထာမ်တီးလမ်းဂွမ်းခခေန်ကျေး။ ထွန်း
 လှိုင်လွင်းလွင်းတီးဂျိုင်ခခေန်ဗလး ဂွမ်းခေးယုမ်၊ လွင်း
 ကခပ် လမ်းဂွမ်းလှိုင်သေကျေးတီး၊ကြေးပီခပ်လမ်းမေး
 ၃၁ ခခေန်ကျေးကျေး။ ဝ၊ခခေန်၊ခခေန်ကျေး။ လမ်းယေ၊သူ
 ကျေးခိုခင်းလာတ်ဗလးဝ၊- တေးလှိုင်ခခေန်သူယုမ်၊
 ၃၂ ယုဂျိုင်။ တူလှိုင်လူး။ ခိုင်၊ဂျ၊လျ၊ ကခပ်သူတစ်လုံး
 ဗာတ်၊ဗဗဂခေန်ဗလး လှိုင်ခင်းပေးကျေးတီး တီးယူ၊
 တူဝ်လမ်းဂပ်၊ ဂွမ်းဗုဂွမ်းမခင်းဗလး လှိုင်ခင်းပေးကျေး
 ဂပ်ဂိုတ်းကျ၊ခခေန်၊ယူ၊ကျေးလှိုင်လှိုင်ခခေန် တစ်လှိုင်
 ထိုင်မေးဗလး တေးလှိုင်ခခေန်ကျေးဂွမ်းမေးယူ၊ယု။
 ခင်းဝ၊ခခေန်သေကျေး ဂပ်မီးယူ၊ကျေးလှိုင်လှိုင်ခခေန်
 လှိုင်။ ပေးလမ်းခခေန်မီးယူ၊လှိုင်ဂခေန်တင်းဂပ်
 ၃၃ ကျေး။ ခေန်၊ဂျိုင်သူတစ်မီးတင်းခခေန် ဂျေးခင်းဂပ်
 လှိုင် ဂပ်ကျေးလာတ်၊ခင်းခခေန်ယု။ သူတစ်လုံးခခေန်၊
 တုဂျ၊ကျေးခင်းလေးဂျ၊ခခေန်ကျေး။ ခင်းဝ၊ခခေန်သေ
 ကျေး ယု၊ပေမံလှိုင်ခခေန်။ ဂပ်ဗုခခေန်၊လေးဂျ၊ခခေန်
 ယု။ ဝ၊ခခေန်၊ခခေန်ကျေး။

၁၇

လမ်းယေ၊သူသူးတွင်း

၁ လမ်းယေ၊သူ ဝ၊လှိုင်ခခေန်၊ခခေန်ယုဂွမ်းလမ်း ဂျိုင်ခခေန်

တူလှိုင်ကျေးခခေန်ဂပ်ဂပ်သေဗလးဝ၊- ကွမ်း၊ ပေး
 တီးကျေး။ ခိုင်၊ဂျ၊လျ၊လှိုင်ထိုင်မေးကျေးယု။ ခေန်၊
 ဂျိုင် လှိုင်လမ်း တစ်လှိုင်မူခင်းဗလးလမ်းဂွမ်းထာမ်၊
 ၂ သေးမေးခခေန်လှိုင် ဂျေးမူခင်းဗလး လှိုင်လမ်း ထာမ်၊
 ဂျေးသေဂမ်းကျေး။ ဂျေးခေန်၊ကခပ် လမ်းဂွမ်းပခေန်
 ကခပ်တခင်းခင်းတီး လှိုင်လမ်း ဂျေးလမ်းကျပ်ပိုင်၊
 ဂုခင်းမီးတင်းသိုင်တင်းလှိုင်ဗလး ဂျေးလမ်းပခေန် ထာမ်၊
 ဝ၊ကျေးသက်၊ တီးခပ်လှိုင်ကခပ်လမ်းဂွမ်းကပ်ပခေန်
 ခင်းမိုဝ်း လှိုင်လမ်း ဂျေးမီးလှိုင်ခခေန်လှိုင် ဂျေးမူခင်း
 ၃ ဗလး လှိုင်လမ်း ထာမ်၊သေးမေးသေဂမ်းတီးကျေး။
 ၄ ထာမ်၊ဝ၊ကျေးသက်၊ လမ်း ပီခေန်တင်းကခပ်ဂွမ်း
 လမ်းဂွမ်း ကခပ်ပီခေန်ကြေးပီခေန်လမ်းကခပ်လှိုင်ကခပ်
 လှိုင်သူ၊လှိုင် ကိတ်၊တင်း လမ်းယေ၊သူခခေန် ကခပ်
 လမ်းဂွမ်းပွဲ၊လှိုင်မေးခခေန်ကျေး။ ဂပ်ကျေး ဂျေးမူခင်း
 လမ်းဂွမ်းထာမ်၊သေးမေးကျေးခခေန်လှိုင်ခခေန် ဂွမ်း
 ပိုင်၊ ဂပ်ကျေးဂိုတ်းဂွမ်းလွင်းတင်းကခပ်လမ်းဂွမ်းကပ်
 ပိုတ်းဂပ်ကျေးခခေန် ယုဂျိုင်လှိုင်ခခေန်ယုကျေး။
 ၅ ဂွမ်းခခေန် ပေးလမ်း တီးကျေး။ တေးလှိုင်ခခေန်ခခေန်
 တေးကပ်တင်းမူခင်းဗလးသေ၊ ကခေန်ဂပ်ကျေးမီးကျေး
 တီးလမ်းဂွမ်း လှိုင်ကခေန်ခခေန်၊ဗု၊ခခေန်ခခေန်၊ပီ၊ဗတ၊
 ပီ၊ပီခခေန် ယုဂျိုင်လှိုင်ကျေးပွဲ လှိုင်ကျေးတင်း
 ၆ လမ်းဂွမ်းသေဂမ်းတီးကျေး။ ဂပ်ကျေး ဂျေးခပ်လှိုင်ကခပ်
 လမ်းဂွမ်းကပ်ပခေန်တီးဂပ်ကျေး ဂျေးခင်းလေးဂျ၊ခခေန်
 လှိုင်ခခေန် ဂျေးမူခင်းလှိုင်လမ်းဂွမ်းတီးကျေး
 ယု။ လမ်းဂွမ်း ကျပ်ပိုင်၊ခခေန်ဗလး ကပ်ခခေန်ကပ်
 ပခေန်တီးဂပ်ကျေးကျေးကျေး။ ခပ်ခခေန် ပွဲလှိုင်ခခေန်
 ၇ ခခေန်ဂပ်တီးကြေးလမ်းဂွမ်းတီးကျေးကျေး။ တေး
 လှိုင်ခခေန် ခပ်လှိုင်လွင်းကခပ် ဂျေးကခေန်လမ်းဂွမ်းပခေန်
 တီးဂပ်ကျေးတင်းသိုင်တင်းလှိုင်ခခေန် လှိုင်သေကျေး
 ၈ တီးလမ်းဂွမ်းမေးခခေန်ကျေးကျေး။ လွင်းမခင်းလမ်း
 ပိုင်၊ကခေန်ဂပ်ကျေးကပ်ခခေန် ဂျေးကခေန်လမ်းဂွမ်းပခေန်
 တီးဂပ်ကျေးတင်းသိုင်တင်းလှိုင်ခခေန် ပခေန်တီးခပ်
 ဗလး ခပ်ခခေန်၊ကပ်သေယု ခပ်လှိုင်လွင်းကခေန် ဂပ်ကျေး
 လှိုင်သေကျေးတီးလမ်းဂွမ်းမေး ကခေန်ခခေန်ပီခခေန်
 ၉ ဗလး ယုမ်၊လွင်းကခေန်ဝ၊ လမ်းဂွမ်းပွဲ၊လှိုင်ကျေးမေး
 ခခေန်ကျေးကျေး။ ဂပ်ကျေးသူးတွင်းပခေန်ခပ်ယူ၊ကျေး
 ကျေး။ ဂပ်ကျေးသူးတွင်းပခေန်လေးဂျ၊ခခေန် ကမ်၊လှိုင်
 ခင်း။ ဂွမ်းပိုင်၊ခခေန်လှိုင်ကခေန်လမ်းဂွမ်းပခေန်တီးဂပ်ကျေး
 ခခေန် ပီခခေန်လမ်းဂွမ်းဗလး ဂပ်ကျေးသူးတွင်း
 ၁၀ ပခေန်ခပ်ခခေန်ယူ၊တီးကျေးကျေး။ လွင်းတင်းကခေန်
 လမ်းယု၊ခခေန်တင်းဂပ်ကျေး ဂျေးမီးတင်းသိုင်တင်း
 လှိုင်လှိုင်ခခေန် လမ်းယု၊ခခေန်တင်းလမ်းဂွမ်းတီး
 ကျေးကျေး။ လွင်းတင်းကခေန်လမ်းယု၊ခခေန်တင်း

လင်းဂှ်း ဂျးမီးတင်းသီင်းတင်းလူင်လှိုင်းခေခေဂျေး
 လာပ်သီင်ဂခေတင်းဂခေခးဗလး မူခေဗုင်းဂခေခး
 ၁၁ ထာင်,သျးမး ဂွပ်ပိုင်းလွင်းတင်းလှိုင်းခေခေတီး
 ချးဂျေး။ ငါ့လိမ်တေးလိမ်ခေခေ, ဂခေခးတင်း
 ဂခေခေ,မီးခေခေလေးဂျေးခေခေ။ ခပ်လမ်း တင်းမီးယု,
 ခေခေလေးဂျေးခေခေ,ဂျေး။ ဂခေခးတင်းလံးမး
 ဂျးတီးလင်းဂှ်းတီးခေခေဂျေး။ ဂှ်း။ ပေးဂခေခေ
 မူတီးလောင်,တီးခေခေ။ ခေခေ,ဂှ်းခပ်လှိုင်းဂခေခေ
 ဂှ်းပခေခေတီးဂခေခေတင်းလံးခေခေ တင်းပိခေခေ
 လိမ်ဂခေခေ လှိုင်းခေခေ,ဂခေခေလင်းဂှ်းတင်းဂခေခေ
 ပိခေခေ ဂခေခေလိမ်ဂခေခေခေခေခေ ဂှ်းခပ်ခေခေ,
 ၁၂ ယု,ခေခေခေ,မး,မး,မး,မး,မး,မး,မး,မး,မး,မး,
 လှိုင်းသီင်လင်းဂှ်းသေဂခေခေခေ။ မှ်းဂခေခေဂခေခေ
 ယင်းမီးယု,လှိုင်းဂခေခေတင်းခပ် ခေခေလေးဂျေး
 ခေခေ ဂခေခေဂှ်းခပ်ခေခေ,ယု,ခေခေခေ,မး,မး,
 ၁၃ လှိုင်းသီင်လင်းဂှ်းတီးခေခေခေ။ ဂခေခေ
 လင်းဂှ်းတီးခေခေခေ။ ဂခေခေခေ,မး,မး,မး,မး,
 ၁၄ ခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 တင်းလူတင်းလိမ်ခေခေ ဗု,လှိုင်းသေဂျေးခေခေ
 ဂခေခေ,ဂှ်းတီးခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ၁၅ ဂခေခေ,ဂှ်းတီးခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ဂျေး။ တေးလိမ်ခေခေ ဂခေခေတင်းလံးမးဂျေး
 ၁၆ လင်းဂှ်းခေခေ ခေခေ,ဂှ်းခပ်ခေခေတင်း
 တင်းလူမီးတင်းသီင်းဂခေခေ တင်းလံးတိမ်ထု
 ဂျေးခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ၁၇ ဂခေခေ,ပခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ဂခေခေ,ပိုင်းဂခေခေခေခေ,သိုင်းသမ်,ဂခေခေ
 ၁၈ လေးဂျေးခေခေ မှ်းခေခေခေခေခေခေခေခေ
 သမ်,ဂခေခေတင်းလေးဂျေးခေခေခေခေခေခေ
 ၁၉ လင်းခေခေတီးခေခေဂျေး။ ဂခေခေယုခေခေ
 လင်းဂှ်း တင်းခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ၂၀ ဂျေးခေခေ,လှိုင်းတီးခေခေ။ ဂခေခေယုခေခေ
 လင်းဂှ်း တင်းပိုင်းတင်းခေခေ ဂှ်းခေခေခေ
 ၂၁ တင်း တင်းဂခေခေခေခေ,လိမ်ခေခေ,ခေခေ
 ၂၂ ခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ၂၃ ခေခေ,ဂှ်း ခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ၂၄ ပုခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ၂၅ ခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ၂၆ ခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ၂၇ ခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ၂၈ ခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ၂၉ ခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ၃၀ ခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ

ဂှ်းခေခေ,လှိုင်းတီးခေခေ။ ပုခေခေခေခေခေခေ
 ၂၁ ယု,မာတ်ဂခေခေ ဂှ်းပိုင်းဂခေခေခေခေခေ
 ခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ၂၂ ခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 တင်းလူင် တင်းလံးပိခေခေခေခေခေခေခေ
 မှ်းခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ၂၃ ခေခေ, လင်းဂှ်းမီးယု,ခေခေခေခေခေ
 ဂခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ၂၄ ဂှ်းခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ၂၅ ခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ၂၆ ခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ၂၇ ခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ၂၈ ခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ၂၉ ခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ၃၀ ခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ

၁၈

လင်းယေ,သုခမ်,တင်းဂခေခေတီးဂခေ

၁ လင်းယေ,သု ဂျေး သုတင်းလှိုင်းခေခေ
 ယု ဂှ်း,လှိုင်းဂခေခေတင်းတခေခေလင်း
 ဂျေး,ဂျေးတီးခေခေ,ပုခေခေ ဝါခေခေ,ခေခေ,
 မီးသုခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ

၂ ကော့။ မိုဝ်းကဆင် လဝ်းယေ၊သု တင်းတစပးလဝ်း
 တင်းလံ၊ ရံ့ဗျးဂျးတီးခဆေခိုဝ်းခိုဝ်းခလး ယုတကိ
 သဂျး၊ရေ၊ကုတ် ကဆင်တေကဝ်မဆင်းလဝ်းကဝ်း
 ၃ ခဆေခို ဂ္ဂုဂ္ဂင်းတီးခဆေခို။ မိုဝ်းခဆေခို ယုတ
 ကိသဂျး၊ရေ၊ကုတ် ခဆေခိုပျးကဝ်တင်းဂ္ဂုဂ္ဂင်းသိုဝ်း
 တပုခိုင်း ကိတ်၊တင်းဂ္ဂုဂ္ဂင်းကဆင်၊လံး ကဆင်ယိတ်
 ပရေးဂိုဝ်းလုင်တင်းဖျးရိသေးခဝ် ပွဲ၊လွဲမးလုဝ်း
 ခဆေခိုသေယုတ် ယိပ်းဂါခင်းဖှီးလွဲ ဂ္ဂုဂ္ဂင်းဖှီးလွဲ
 ၄ လာဂ်းခါဂ်းလွဲ သေခလးမးကော့။ လဝ်းယေ၊သု
 ဂ္ဂုဂ္ဂခင် လွင်းတင်းကဆင်တင်းပီခင်မးတီးမဆင်းလဝ်း
 ခဆေခိုခလး မဆင်းလဝ်းဗျး၊လူးဂျးတီးခဝ်လုဝ်းကဆင်
 မးခဆေခိုခလးထာမ်ဝျး။- သူဂျးဖှီးလွဲ၊ ဝျးခင်၊ခဆေ
 ၅ ကော့။ ခဝ်လုဝ်းခဆေခိုခါခင်းလာတ်းခလးဝျး။-
 ဂျး လဝ်းယေ၊သု ဂ္ဂုဂ္ဂခင်းဝီင်းချး၊လရီတ် ခဆေခိုခါ
 ကော့။ မိုဝ်းကဆင်ဝျးခင်၊ခဆေခို လဝ်းယေ၊သု
 ကော့လာတ်းခလးဝျး။- ပီခင်ဂဝ်ကော့။ ဝျးခင်၊ခဆေ
 ကော့။ ယုတကိသဂျး၊ရေ၊ကုတ် ကဆင်ကဝ်မဆင်း
 လဝ်းကဝ်းခဆေခိုခါ ဂုဂ်းယု၊လုဂ်းဂဆင်တင်းခဝ်
 ၆ ခဆေခိုကော့။ မိုဝ်းကဆင်မဆင်းလဝ်းလာတ်းဝျး။-
 ပီခင်ဂဝ်ကော့။ ဝျးခင်၊ခဆေခို ခဝ်လုဝ်းခဆေခို
 သုတ်တင်းလင်ခလး ပီခင်းလုဂ်းဗျး၊ဂျးခိုဝ်းလိခင်
 ၇ ကော့။ မဆင်းလဝ်းသမ္မိခိုခင်းထာမ်ထီင်းခလးဝျး။-
 သူဂျးဖှီးလွဲ၊ မိုဝ်းကဆင်ဝျးခင်၊ခဆေခို ခဝ်ကော့
 လာတ်းခလးဝျး။- ဂျး လဝ်းယေ၊သု ဂ္ဂုဂ္ဂခင်းဝီင်းချး၊
 ၈ လရီတ် ခဆေခိုကော့။ ဝျးခင်၊ခဆေခိုကော့။ လဝ်း
 ယေ၊သု ကော့ခိုခင်းလာတ်းခလးဝျး။-ပီခင်ဂဝ်ကော့။
 ဝျးခင် ဂဝ်လာတ်းယုတ်။ မိုဝ်းခဆေခို ပေးသုဂျး
 ဂဝ်လုဝ် ပခင်ကဆင်ဂိုဝ်းခဝ်လုဝ်းခဆေခို၊သေဂမ်း။ ဝျး
 ၉ ခင်၊ခဆေခို။ ခင်၊ဂိုဝ် ဂွမ်းကဆင် မဆင်းလဝ်း
 လာတ်းဝုတ်။- ခင်းခဝ်လုဝ်းကဆင်လဝ်းဂုဂ်းပခင်တီး
 ဂဝ်ခါခင်းခဆေခို ဖှီးလွဲသေဂျးသေဂုဂ်း တင်းကမ်၊
 ဂ္ဂုတ်းထိုင်တင်းလုတင်းလီဝ်တီးခါ။ ဝျးခင်၊ခဆေ
 ၁၀ ခဆေခို တင်းတိမ်ထုခင်းလိုင်လင်၊ပီခင်ကော့။ မိုဝ်း
 ခဆေခို သိမုခင်၊ပေ၊တရ တိုတ်ထွတ်၊ကဝ်လာပ်၊
 ကဆင်မဆင်းပျးမးခဆေခိုသေယုတ် ဖှီးခင်းသုတ်၊ ခါ
 ယိတ်ပရေးဂိုဝ်းဂါခင်းခိုင်းခလး ဝါခင်ဂုမဆင်းဖှီး၊ခါ
 ခါတ်၊တုဂ်းဗျး၊ကော့။ လိုဝ်းသီင်ခါခင်းခဆေခိုလမ်း
 ၁၁ ပီခင် မးလု ကော့။ လဝ်းယေ၊သု ကော့လာတ်း
 တီး ပေ၊တရ ခလးဝျး။- ကဝ်လာပ်၊မိုး သုပးသုတ်၊ဝု
 ခင်းဂပ်းမဆင်းသေတျာ။ ဂွမ်း ကဆင်ပေးလဝ်းပခင်
 တီးဂဝ်ခဆေခို ဂဝ်တင်းကမ်၊လံးဂိခင်ဂိုဝ်။ ဝျးခင်၊
 ခဆေခိုကော့။

ကဝ်လဝ်းယေ၊သုဗျးလူးတီးခဆေခိုလုင်

၁၂ မိုဝ်းခဆေခို လုလီဝ်တပုမုးခလးဂုဂ်းသိုဝ်း ကိတ်၊
 တင်း ဂုဂ်းကဆင်၊လံးခဆေခိုယုတ်လုဝ်းခဆေခို တို
 ကဝ် လဝ်းယေ၊သု ခလး မတ်းဖှီး၊သေယုတ် ကဝ်
 ၁၃ ဗျးလူးဂျးတီးခဆေခိုကဆင်၊ခေတ် ကဆင်တင်းကော့။
 ခဆေခိုကဆင်၊ခေတ် လမ်း ပီခင်ပု၊ခါး ဂျးယု၊ဖ
 ကဆင်ပီခင်ခဆေခိုယိတ်ပရေးဂိုဝ်း ခင်းပီခင်ခဆေခိုကော့။
 ၁၄ ဂျးယု၊ဖ ခဆေခို ပီခင်ဂါကဆင်ပခင်ကဂျာမ်၊ဂုဂ်း
 ယုတ် တင်းလံးဝါ။- တင်းကဆင်ဂုဂ်းဂါခင်းခိုင်း
 တံပုခင်းဂုဂ်းတင်းလံးခဆေခို ယီင်းခါခင်းလီကော့။
 ၁၅ ဝျးခင်၊ခဆေခိုကော့။ သိမုခင်၊ပေ၊တရ တင်းတ
 စပးလဝ်းတင်၊ကော့ဂျးလွမ်းပျးလင် လဝ်းယေ၊သု
 ဗျး၊ကော့။ တစပးလဝ်းကော့ခဆေခို ပီခင်ဂါကဆင်
 မိုတ်းဂိုဝ်းဂဆင်တင်းခဆေခိုယိတ်ပရေးဂိုဝ်းခလး မဆင်း
 ခင်းလွမ်း လဝ်းယေ၊သု ဗျးဂျးတီးခင်းတလင်း
 ကဆင်မိုးခင်း ဧဂျးဂိုဝ်းခဆေခိုယိတ်ပရေးဂိုဝ်း ခဆေခို
 ၁၆ ကော့။ ပေ၊တရ လုဂ်းယု၊ဂျးတီးဂိုဝ်းခင်းတူခါ၊
 ခဂွမ်းကော့။ တစပးလဝ်းတင်၊ကော့ ကဆင်မိုတ်းဂိုဝ်း
 ဂဆင်တင်း ခဆေခိုယိတ်ပရေးဂိုဝ်းခဆေခို ကွမ်း၊ဗျး
 လာတ်းတီးခမးယိင်းကဆင်ပုခင်းတူခါခဆေခို သေယုတ်
 ၁၇ ကဝ် ပေ၊တရ ခင်းမးကော့။ ဂမ်းခဆေခို ခမးယိင်း
 ကဆင်ပုခင်းတူခါခဆေခိုလာတ်းတီး ပေ၊တရ ခလး
 ဝျး။- မိုးပီခင်တစပးမဆင်းဂါခင်းခိုင်း ကမ်၊လွဲ၊ဂိုဝ်။
 မိုဝ်းကဆင်ဝျးခင်၊ခဆေခို မဆင်းကော့ထီင်းပီတ်းခလး
 ၁၈ ဝျး။- ဂဝ်ကမ်၊လွဲ။ ဝျးခင်၊ခဆေခိုကော့။ ခိုင်၊ခဆေခို
 ပီခင်ခိုင်၊ဂတ်းခလး ခါးကိတ်၊တင်းဂုဂ်းကဆင်၊လံး
 လုဝ်းခဆေခို သုတ်ထာခင်းဖှီးခလး လုဂ်းယု၊ဂျး
 တီးခဆေခို ကွမ်း၊ဖှီးယု၊ကော့။ ပေ၊တရ ကော့လုဂ်း
 ယု၊လုဂ်းဂဆင်တင်းခဝ်ခလး ကွမ်း၊ဖှီးယု၊ကော့။
 ၁၉ မိုဝ်းခဆေခို ခဆေခိုယိတ်ပရေးဂိုဝ်းခဆေခို လီတ်းထာမ်
 လီတ်းတူလုဂ်း လဝ်းယေ၊သု လုဂ်းလွင်းတစပး
 မဆင်းလဝ်းတင်းလံး ကိတ်၊တင်း လုဂ်းလွင်း တေ၊
 ၂၀ သေ၊ကဆင်မဆင်းလဝ်းဂျးခဆေခိုကော့။ လဝ်း
 ယေ၊သု ကော့ခိုခင်းလာတ်းခလးဝျး။- ဂဝ်ဂျး
 လာတ်းထာင်၊ထာင်၊သုသုး ဂျးခင်းလေးဂါခင်း
 ယုတ်။ ဂဝ်သင်၊သွခင်သုင်းမပုခင် ဂျးခင်းလေဂွမ်း
 ဂျးတြးတင်းလံး ကိတ်၊တင်း ဂျးခင်းပီဂိုဝ်းခါခင်း၊
 လဝ်းတီး ဂုဂ်းယုတ် တင်းသီင်းတင်းလုင် ကဆင်
 လုဂ်းခင်တုမ်ဂဆင်ခဆေခို တျး၊သေ၊ကမ်၊ထာတ်၊ယုတ်။
 ဂဝ်ကမ်၊ဂျးကမ်၊လာတ်း ဂျးခင်းတီးကဆင်လုတ်
 ၂၁ သိုင်၊ခဆေခိုလုးလုး။ ဂွမ်းပိုဝ်းလုဝ်းခင်၊ဂိုဝ်ခလး
 တွင်းထာမ်ဂဝ်။ ဂဝ်ဂျးလာတ်းလုဝ်းခင်၊ဂိုဝ်ဝျးခါ

တွင်ထာမ် ခပ်လိုင်းကခပ်လံးထွမ်၊လံးငိခင်းတင်းလံာ်
 လိုဝ်းခေခံင်တျ။ ခပ်ဂ္ဂုဗ္ဗာမ်းကခပ်ဂပ်လာတ်းခေခံင်
 ယု၊ကောျး၊ ဝျးခေင်၊ခေ်ကောျး။
 ၂၂ မိုဝ်းကခပ် မခင်းလဝ်း ဝျးလိုဝ်ခေင်၊ခေခံင်ခေခံင်
 ဂုခင်းကွခပ်၊လံး ကခပ်လုဂ်းယု၊ဂျးတီးဂျိမ်းခေခံင်
 ဂျေခိုင်၊ ယီခေ်ထုဝ် လဝ်းယေ၊သု သေခလးဝျး၊-
 မွဲးခိုခင်းလာတ်းတီးခုခေ်ယိတ်ပရေးဂျိမ်းလူင် လိုဝ်
 ၂၃ ခေင်၊ခေ်မိုဝ်း၊ ဝျးခေင်၊ခေ်ကောျး။ လဝ်းယေ၊သု
 ဂျေခိုခင်းလာတ်းခလးဝျး၊- ပေးဂပ်လာတ်းကခပ်
 ကမ်၊လီထိုင် ခေယျုလွင်းကခပ်ကမ်၊လီခေခံင်သေ
 ဂမ်း။ ပေးဂပ်လာတ်းကခပ်လီယု၊ထိုင်ခွပ်းသင်ခလး၊
 သုပေးယီခေ်ထုဝ်ဂပ်၊ ဝျးခေင်၊ခေ်ကောျး။
 ၂၄ ခုခေ်ကခပ်၊ခေ်တ ဂျေဂျိမ်းကပ်မခင်းလဝ်းမတ်းဗုဂ်၊
 သေခလး ဂျေ၊သုင်၊ဂျးတီး ခုခေ်ယိတ်ပရေးဂျိမ်းလူင်
 ဂျေ၊ယု၊ဗေ ကောျး။
 ၂၅ ခင်းမိုဝ်းကခပ် သိမုခေ်၊ပေ၊တရ လုဂ်းခလးကွမ်၊
 ဗုးယု၊ခေခံင် ဂမ်းဗုင်ထာမ်ခလးဝျး၊- မွဲးပီခေ်
 တခပမခင်းဂျေခိုင်၊ ကမ်၊လှ်းဂိုဝ်၊ ဝျးခေင်၊ခေ်
 ၂၆ ခလး၊ ပေ၊တရ ဂျေထိုင်ပီတ်းခလးဝျး၊- ဂပ်ကမ်၊
 လှ်းဂုလှ်း၊ ဝျးခေင်၊ခေ်ကောျး။ ချးခုခေ်ယိတ်ပရေး
 ဂျိမ်းဂျေခိုင်၊ ကခပ်ပီခေ်ထိုင်ခိုဝ်းလီဝ်ဂခေ်တင်းဂျေ
 ကခပ် ပေ၊တရ ဗခင်းဝါခေ်ဂူမခင်းခါတ်၊ခေခံင်ဂျေ
 ၂၇ လာတ်းဝျး၊- ဂပ်ဂုခေ်မွဲး မီးယု၊လုလှ်းဂခေ်တင်း
 လဝ်းယေ၊သု ဂျးခင်းသုခေ်ကွဲးယီခေ်၊ခေခံင်ယဝ်
 ကမ်၊လှ်းဂိုဝ်၊ မိုဝ်းကခပ်ဝျးခေင်၊ခေ်ထိုင်၊ ပေ၊တရ
 ၂၈ သမ့်ခိုခင်းထိုင်ပီတ်းထိုင်ကောျး။ မိုဝ်းခေခံင် ဂံ၊ခခေ်
 ဂမ်းလီဝ်ကောျး။ မိုဝ်းကခပ်ထိုင်ခိုင်၊ဂခေ်ခေ်ထိုင်ထိုင်
 ထိုင် ခပ်ကပ် လဝ်းယေ၊သု ကွဂ်၊သေဂျးတီး ဂျေ၊
 ယု၊ဗေ ခလးဂျေ၊ဂျးတီးဂျေကောျး။ ဂုလှ်းဂျေ ခပ်
 ၂၉ ခေခံင် ခေင်၊ဂိုဝ်တဂ်းဂခင်းလွတ်းတင်း ကျ၊ပတ်း
 တူဝ်လဝ်းဂပ်၊ခေခံင်ထိုင် ခပ်ကမ်၊ခပ်ဂျးခင်းဂျေ
 ၃၀ ခလး ဂျေ၊ခါမ်၊ပွဲးပုသခါ၊ သေကောျး။ ပိုဝ်းခေ်ခလး
 ခုခေ်ပီလာတ် ကွဂ်၊လှ်းဂျးတီးကခပ်ခပ်မီးခေခံင်သေ
 ယဝ်ထာမ်ဝျး၊- သုမီးတခင်းကခေ်ဂိုတ်းကမူတေျ၊
 ဂျေခေ်ထိုင်ခေင်၊ဂိုဝ်၊ မိုဝ်းကခပ်ဝျးခေင်၊ခေ်ထိုင်၊
 ၃၁ ခပ်ဂျေခိုခင်းလဝ်းလာတ်းခလးဝျး၊- ပေးဂျေခေ်
 ကမ်၊လှ်းဂုခေ်ကခေ်မီးကပျီတ်းထိုင် ဂုဂ်းချးကမ်၊
 ကပ်မခင်းမေးကပ်းတီးလဝ်းဂုဂ်းချးဂုလှ်း၊ ဝျးခေင်၊
 ၃၂ ခေ်ကောျး။ ခုခေ်ပီလာတ် ဂျေလလာတ်းခလးဝျး၊-
 ကပ်မခင်းခလး လီ၊ယခင်၊လွမ်းခေင်၊ထမ်၊မသတ်း
 သုတျ ဝျးခေင်၊ခေ်ကောျး။ ဂုခေ်ယုတ လိုဝ်းခေခံင်
 ဂျေလဝ်းလာတ်းခလးဝျး၊- ဂုဂ်းချးကမ်၊ပိုင်၊ကပ်
 ဗုးလှ်းတံသေဂျေသုဂုခေ်ချး၊ ဝျးခေင်၊ခေ်ကောျး။
 ၃၃ လွင်းကခေ် လဝ်းလာတ်းလိုဝ်ခေင်၊ခေ်ခေခံင်လမ်း

ခေင်၊ဂိုဝ်ဂျာမ်းကခေ် လဝ်းယေ၊သု လာတ်းခေခေလွင်း
 ကခေ် မခင်းလဝ်း တဂ်းလံးခါမ်၊တံလိုဝ်ခေင်၊ဂိုဝ်
 ၃၄ ခေခံင် တဂ်းလံးတိမ်ထုခေ်ထိုင် လင်၊ပီခေ်ကောျး။
 ခုခေ်ပီလာတ် သမ့်ခိုခင်းခပ်ဂျေ၊ဂျးခင်းဂျေခလး
 ဂွင်ကပ် လဝ်းယေ၊သု သေယဝ် ထာမ်ခလးဝျး၊-
 မွဲးလှ်း ခုခေ်ဂျေခမ်းယုတ ဂိုဝ်၊ ဝျးခေင်၊ခေ်ကောျး။
 ၃၅ လဝ်းယေ၊သု ဂျေထာမ်ခလးဝျး၊- ခုခေ်လူင်ထာမ်
 လိုဝ်ခေင်၊ခေ် လွမ်းခေင်၊ကလူင်၊တူဝ်လဝ်းဂပ်၊ဂိုဝ်။
 ကမ်၊ခေခံင်ဂျေ ပိုခေ်တခင်၊ဂျေလဝ်းလာတ်းဂိုဝ်လွင်း
 ၃၆ ဂပ်ချးယဝ်ဂိုဝ်၊ ဝျးခေင်၊ခေ်ကောျး။ ခုခေ်ပီလာတ်
 ဂျေခိုခင်းလာတ်းခလးဝျး၊- ဂပ်ပီခေ်ဂုခေ်ယုတ
 ဂိုဝ်။ ဂုခေ်မိဝ်းမွဲး ကိုဂ်၊တင်း ယိတ်ပရေးဂျိမ်းလူင်
 လိုဝ်းခေခံင် ကပ်မွဲးကပ်းတီးဂပ်ယဝ်။ မွဲးဂိုတ်းမိခေ်
 လိုဝ်ခေင်၊ဂိုဝ်ယဝ်၊ မိုဝ်းကခေ်ဝျးခေင်၊ခေ်ထိုင်၊ လဝ်း
 ၃၇ ယေ၊သု ဂျေခိုခင်းလာတ်းခလးဝျး၊- မိုဝ်းဂပ် ကမ်၊
 လာပ်းသိုင်၊ဂခေ်တင်းလေးဂျေခေ်။ ပေးမိုဝ်းဂပ်
 လာပ်းသိုင်၊ဂခေ်တင်းလေးဂျေခေ်ထိုင် ဂုခေ်ဂပ်တင်း
 လံာ် တဂ်းတိုဂ်းတေးခလး တဂ်းကမ်၊ဂျးဂပ်လံး
 ဂွတ်းထိုင်ခင်းမိုဝ်းဂုခေ်ယုတ တင်းလံာ်။ တေးလီဝ်
 ၃၈ ခေ်လမ်း မိုဝ်းဂပ်ခေ် လာပ်းသိုင်၊ဂခေ်တင်းတခင်၊တီး
 တခင်၊လီခေ်ကောျး၊ ဝျးခေင်၊ခေ်ကောျး။
 ၃၉ ခုခေ်ပီလာတ် ဂျေထာမ်ခလးဝျး၊- ပေးပီခေ်ထိုင်
 ခေင်၊ခေ်ထိုင် မွဲးလှ်းခုခေ်ဂျေခမ်းဂိုဝ်၊ ဝျးခေင်၊ခေ်
 ၄၀ ခလး၊ လဝ်းယေ၊သု ဂျေခိုခင်းလာတ်းခလးဝျး၊-
 ဂပ်ပီခေ်ခုခေ်ဂျေခမ်း မိခေ်လွမ်းဂျေခေင်၊ကခေ်ခုခေ်
 လူင်ထာမ်ခေ်ယဝ်။ ခေင်၊ဂိုဝ်တဂ်းလံးခါမ်၊သဂ်းသေ၊
 ဂျးတီးဗေ၊သမ်၊မေးတြေးထိုင် ဂပ်ခါမ်၊တခင်းကခေ်
 ဂိုတ်းလီဝ်မေးခင်းလေးဂျေခေ်ယဝ်။ ခပ်လိုဝ်းကခေ်
 လာပ်းသိုင်၊ဂခေ်တင်းသမ်၊မေးတြေး ဂျးမီးတင်းသိုင်
 တင်းလူင်ခေခံင် ထွမ်၊ကပ်ဂျာမ်းဂပ်ကောျး၊ ဝျးခေင်၊
 ၄၁ ခေ် ကောျး။
 ၄၂ ခုခေ်ပီလာတ် ဂျေထာမ်ခလးဝျး၊- သမ်၊မေးတြေး
 ခေခံင် ပီခေ်ထိုင်ခေင်၊ဂိုဝ်၊ ဝျးခေင်၊ခေ်သေယဝ် သမ့်
 ၄၃ ခိုခင်းကွဂ်၊ဂျေ၊လှ်းဂျးတီး ဂုခေ်ယုတ လိုဝ်းခေခံင်
 ခလးလာတ်းဝျး၊- ဂပ်ကမ်၊ဂုခေ်ကပျီတ်းတီးဂျေ
 ၄၄ ခေ်သေလိုဝ်သေပိုင်။ တေးလီဝ်ခေ် ဂုဂ်းမီးထုင်းလမ်း၊
 ကခေ်ဂပ်တဂ်းလံးပွဲးလွတ်း ဂုခေ်တဂ်းထွင်၊ ဂျေ
 ၄၅ ခေိုင်၊ ပခေ်တီးသု ခင်းပွဲးပုသခါ၊ခေ်ကွိုဂ်။ သုခွဲး
 ဂျးဂပ်ပွဲးလွတ်း ခုခေ်ဂျေခမ်းယုတ ခေ်ဂိုဝ်၊ မိုဝ်း
 ကခေ်ဝျးခေင်၊ခေ်ထိုင်၊ ခပ်တင်းသိုင်၊တင်းလူင်လိုဝ်း
 ၄၆ ခေခံင် ဂွင်သီခေ်၊ခလးဝျး၊- ကမ်၊ခွဲးပွဲးလွတ်းဂျေခေ်
 ချး။ ခွဲးဂျးပွဲးလွတ်း ပု၊ရပ်ပု ခေခံင်ဂုလှ်းချးကောျး၊
 ၄၇ ဝျးခေင်၊ခေ်ကောျး။ ပု၊ရပ်ပု လမ်း ပီခေ်ဂုခေ်
 လူခေ်ကောျး။

၁၉

လင်းယေ၊ သုခာမ်၊ တာင်းတံ၊

၁ မိုဝ်းခေခေ ခုခပ်ပိလာတ်ကပ် လင်းယေ၊ သု ခလး
 ပေယျီခေခေသေယဝ် ဂုခင်းသိုဝ်းတင်းလံဂေး ကပ်
 ၂ ပါခင်းဂုမ်း ကပ်ခပ်တင်းခေခေသေခေဂိုဝ်းခေခေ
 သုပင်းသိုဝ်းဂေးခေခေပိမခင်းလင်းယေ၊ ကပ်ခင်းခေခေ
 ကပ်ခေခေလင်းခေခေ ခေခေပခေခေခေခေခေ။ ခပ်
 ကွခေခေခေ မေးလေးဂေးတီးမခင်းလင်းယေခေခေခေ။
 ၃ ခုခပ်ဂေးခေခေယုတ ကိုဝ်းခေခေ ဂုမ်းခေခေခေခေခေ
 ဝေးခေခေခေခေခေ ယီခေခေခေခေခေခေခေခေခေ။
 ၄ ခုခပ်ပိလာတ် ဂေးသမိုခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ဝေးခေခေခေခေခေ ခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ထုပင်းခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ဂေးတီးဂေးခေခေ ကပ်ခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ၅ ခေခေခေခေခေခေခေ ဝေးခေခေခေခေခေ ကပ် လင်း
 ယေ၊ သု ကပ်ခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ကပ်ခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ဂေးလေးတီးခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ၆ လေး ဝေးခေခေခေခေခေ ယီတံပရေးဂိုဝ်းလူင်
 ကိုဝ်းခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 လင်းယေယဝ် ဂုခင်းခေခေခေခေခေခေခေ
 ဝေးခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ဝေးခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ၇ ဝေးခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 လင်းယေ၊ သု ကပ်ခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ၈ ခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ၉ သမိုခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ဝေးခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ၁၀ ဝေးခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ဝေးခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ၁၁ ခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ဝေးခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 လူင်ခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ဝေးခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ

ခေခေခေခေ ဂေးကပ်ခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ခေခေခေ ယီခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ၁၂ ဝေးခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ပိလာတ် ဂုခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 လင်းယေ၊ သု ကပ်ခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ဂေးခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ၁၃ ဝေးခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ၁၄ ဝေးခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ဝေးခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ၁၅ ဝေးခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ဝေးခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ၁၆ ဝေးခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ဝေးခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ၁၇ ဝေးခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ဝေးခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ၁၈ ဝေးခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ဝေးခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ၁၉ ဝေးခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ဝေးခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ
 ၂၀ ဝေးခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေခေ

ကဆင်ခပ်ကပ် လဝ်းယေ,သု တွဂ်,ဝံဂျးခိုဝ် သဝ်
 လၢ်းဝျးမိုဝ်းခေခံ လမ်ခေတင်းဝီင်းခေလ; လိဂ်း
 ခေခံဂေၤ ကပ်တင်းဂျးမေ,ခေၤ ဂျးမေ,လသ
 တင်းဂျးမေ,ခေၤ တီမ်းဝံခေလ; ဂုခမ်းယုတ ခေမေၤ,
 ၂၁ ဖတ်းတုလ်းဂေၤ။ ပိုဝ်းခေခေလ; ယိတ်ပဂေၤဂျးဂျး
 လုင်လုဝ်းခေခံ ခပ်;လုဂျးတီး ခုခပ်ပိလာတ် သေ
 ခေလ;လဝ်းလာတ်;ခေလ;ဝျး- ခီခမ်းတေၤယု,ပေ
 တီမ်းဝျး- ခုခပ်ဂေၤခမ်းယုတ ဝျးခေခေ။ လဝ်း
 ဂျးခီခမ်းတေၤတီမ်းဝံ လွင်;ကဆင်မခမ်းဝျး- ဂပ်
 ပီခေ ခုခပ်ဂေၤခမ်းယုတ ကေၤ။ ဝျးခေခေခေသေ
 ၂၂ ဂမ်းခေၤ။ မိုဝ်းကဆင်ဝျးခေ,ခေလုင်။ ခုခပ်ပိလာတ်
 ဂေၤခုခမ်းလာတ်;ခေလ;ဝျး- ကဆင်ဂပ်တီမ်းဝံယဝ်
 ခေခံ ဂပ်တီမ်းဝံယဝ်။ ဝျးခေ,ခေကေၤ။
 ၂၃ ဂုခမ်းသိုဝ်းလုဝ်းခေခေကေၤ ကပ် လဝ်းယေ,သု တွဂ်,
 ဝံဂျးခိုဝ်သဝ်လၢ်းဝျးမိုဝ်းသေယဝ် သိဂ်,ခုဝ်းခေခံ;
 မခမ်းလဝ်း ဂျးတီးသိ,ပွတ်းသေခေလ; မိင်,ဂဆင်ကပ်
 ယေ;ဂေၤယေ;ပွတ်းကေၤ။ သိုဝ်းလွင်ဂျး,လွင်ခံး
 မခမ်းလဝ်း ကဆင်ကမ်,ယိတ်ခေလ; လုလိမ်တီးသုတ်း
 တင်းခိုဝ်တေၤထိုင်တီးသုတ်းတင်းတီး ပီခေခေခေ
 ၂၄ လိဝ်ခေခေလမ်း ခပ်ဂေၤခေခေခေလ;ဂေၤခေခေခေ လာတ်;
 ဂဆင်ခေလ;ဝျး- သိုဝ်းခေ တေၤဂျးယု,ပေသိဂ်,။
 ဂျးတုဂ်းလု,ခွဂ်;ခေလ;ကပ်တေၤဂျး။ ဝျးခေ,ခေ
 ကေၤ။ လွင်;ခေခေလမ်း။ ခေ,ဂျးဝံဂျးကဆင်မးခေခေ
 ဂျးမေ,လိဂ်းကဆင်ဝျး- ခပ်ကပ်ခွဂ်;ခေခေခေ ခေ
 မိင်,ဂဆင်ခေလ; ကပ်သိုဝ်းဂပ်ခေ;တုဂ်းလု,ခွဂ်;တီးခေ
 ဂေၤ။ ကဆင်ဝျးခေခေ တၢ်းလံး;တီမ်းထုခေ;ထိုင်
 လင်,ပီခေကေၤ။
 ၂၅ ခေမးလဝ်း ကိဂ်,တင်း ခေခေယိင်းလဝ်း။ မး,ရိ၊ ကဆင်
 ပီခေခေခေလု,ခေ။ ကိဂ်,တင်း မး,ရိမး,ဂတလ
 လုဝ်းခေခေ လုဂ်းယု,ဂျးတီးဂျးမေ,လိဂ်းဝျးမိုဝ်း
 ၂၆ လဝ်းယေ,သု ကေၤ။ ပိုဝ်းခေခေလ; မိုဝ်းကဆင်လဝ်း
 ယေ,သု ဂုခေခေလဝ်းတင်းတေပးလဝ်း ကဆင်မခမ်း
 လဝ်းဂုဂ်;ခေခေ လုဂ်းယု,ဂျးတီးဂျးမေ,ခေခေလုင် မခမ်း
 လဝ်းလာတ်;တီးခေမးလဝ်းခေလ;ဝျး- ခေမးယိင်း
 ဂျးလုဝ်း။ ခေပီခေလုဂ်းလု;မိုးကေၤ။ ဝျးခေ,ခေ
 ၂၇ သေယဝ်။ သမ်လာတ်;တီးတေပးလဝ်းခေခေခေလ;
 ဝျး- ခေပီခေခေမးမိုးကေၤ။ ဝျးခေ,ခေကေၤ။
 လုလိမ်မိုဝ်းခေခေဂျး, တေပးလဝ်းခေခေကပ်ခေမး
 လဝ်းဂျးယု,ဂျးတီးဂျးမေ,ခေခေကေၤ။
 ၂၈ လိုခမ်းခေခေ မိုဝ်းကဆင် လဝ်းယေ,သု ဂုလွင်;ကဆင်
 လွင်;တင်းဂျးမီးတင်းသိင်းတင်းလုင် ယဝ်တုဂ်မုတ်း
 ယဝ်ခေခေထိုင် ခေ,ဂျးဂျးမေ,လိဂ်းတၢ်းတီမ်းထုခေ;
 လုင် မခမ်းလဝ်းလာတ်;ခေလ;ဝျး- ဂပ်တွင်မံ;ခေမံ
 ၂၉ ကေၤ။ ဝျးခေ,ခေကေၤ။ ဂျးတီးခေခေ မီးမေ;

ကဆင်တီမ်းဝံတင်းခေမံပုင်းယေ, လုဂ်;ခေခေ;ကေၤ။
 ခပ်ကပ်ဂျးခေမံ ကဆင်တီမ်းဝံတင်းခေမံလဝ်းသုမံ;
 ခေခေ သု,ဂျးတီးပံဂိင်,မံဂုတ်;သုပးသေခေလ; ကပ်
 လဝ်းသု,ဂျးတီးသုပးမခမ်းလဝ်းကေၤ။
 ၃၀ ဝံးသေခေမံ,ကပ်ယဝ် လဝ်းယေ,သု ဝျး- လွင်;
 တင်းယဝ်တုဂ်ယဝ်။ ဝျးခေ,ခေသေယဝ် ဂုမံ;ဂုဝ်
 မခမ်းလဝ်းတုဂ်းခေလ; လုခေခေကသၢ်ဂ်;မခမ်းလဝ်းသေ
 ကေၤ။
 ၃၁ ပိုဝ်းကဆင် ဝခမ်းခေခေ ပီခေဝခမ်းခေတီးခေလ; ဝခမ်း
 မိုဝ်းခေခေ;ကေၤ ပီခေဝခမ်းဂမ်သိခေကဆင်ယု,မုတ်;
 ခေ,ခေခေခေလ; ခေ,ဂျးဂျးတုဂ်တုဂ်ထိုင်ခေခေ တၢ်း
 ကမ်,လံး;မီးဂျးခေခေသဝ်လၢ်းဝျးမိုဝ်း ခေ;ဝခမ်းဂမ်
 သိခေခေလုင် ဂုခမ်းယုတ လုဝ်းခေခေ ခပ်;လုဂျးတီး
 ခုခပ်ပိလာတ် သေယဝ် ယုခမ်းကခွာင် ဂျးလံး;ဂျး
 ၃၂ တီခေခေသေခေလ; ကပ်တုဂ်တုဂ်ပီတီးကေၤ။ မိုဝ်း
 ခေခေ ဂုခမ်းသိုဝ်းလုဝ်းခေခေ ဂျး,ဂျးတီးခေခေခေခေ
 သေယဝ် သမ်ဂျးတီးခေခေ,ဂေၤကဆင် ကပ်တွဂ်,
 ဝံဂျးခိုဝ်သဝ်လၢ်းဝျးမိုဝ်း လုလုဂ်;ဂဆင်တင်းမခမ်း
 ၃၃ လဝ်းခေခေကေၤ။ မိုဝ်းကဆင်ခေဂုဂ်;ထိုင်ဂျးတီး
 လဝ်းယေ,သု ခေခေခေခေ ခေဂုဂ်;လွင်;ကဆင်ဝျး
 ကသၢ်ဂ်;မခမ်းလဝ်းဂမ်,မီးယဝ်ခေခေခေလ; ခပ်
 ၃၄ ယင်းကမ်,ဂျးတီးခေခေခေလဝ်း။ ဂုလုဂ်;ဂျး ဂုခမ်း
 သိုဝ်းဂေၤခေခေ; ကပ်ဂုဂ်,တီင်းသု,ပီမခမ်းလဝ်းခေလ;
 လုဝ်းတင်းခေမံ လံး;ကမ်,မးဂမ်းလိဝ်ကေၤ။
 ၃၅ ဂေၤကဆင်ဂုခေလွင်;တင်းခေခေ ခေမံ,သၢ်ဂ်;သေ,
 ကေၤ။ တင်းကဆင်မခမ်းခေမံ,သၢ်ဂ်;သေ,ခေခေခေ
 ပီခေကဆင်မခမ်း,ကဆင်မိခမ်းကေၤ။ ခေ,ဂျးဂျးတၢ်း
 ယုမံ,မတ်;ထိုင် မခမ်းဂုလွင်;ကဆင် ဂျးမီးကဆင်မခမ်း
 လဝ်းလာတ်;ခေခေ ပီခေကဆင်မခမ်း,ကဆင်မိခမ်း
 ၃၆ ကေၤ။ လွင်;တင်းလုဝ်းခေခေခေလမ်း လွင်;ခေ,ဂျး
 ဂျးမေ,လိဂ်း;ကဆင်မီးဝံဝျး- လုပံ,မခမ်းတၢ်းကမ်,လံး;
 ဂျး။ ဝျးခေ,ခေခေခေ တၢ်းတီမ်းထုခေ;ထိုင်။ လင်,
 ၃၇ ပီခေကေၤ။ ဂျးမေ,လိဂ်း;သမ်မီးထိုင်;ခေလ;ဝျးလမ်း-
 ခပ်တင်းလံး ကွဆင်ခေခေတုလုဂ်;ဂုခေ ဂေၤကဆင်ခေ
 တီင်းပွင်,ခေခေခေကေၤ။ ဝျးခေ,ခေကေၤ။
 ၃၈ လိုခမ်းခေခေ ယုဝ်းသိဝ် ကဆင်ပီခေဂုခမ်းဝီင်းကရိ
 မသေ,။ ဂုခမ်းယုတ။ ကဆင်ပီခေတေပးလဝ်း ကဆင်
 ကမ်,ထိုင်,ကမ်,သု။ ဂျးပိုဝ်းလံး;ဂုဂ် ဂုခမ်းယုတ
 ခေခေ။ မခမ်းခေ;လုဂျးတီး ခုခပ်ပိလာတ် သေခေလ;
 ယုခမ်းကခွာင် ဂျးလံး;ကပ်တုဂ်တုဂ်။ လဝ်းယေ,သု
 ကေၤ။ မိုဝ်းကဆင် ခုခပ်ပိလာတ် ပခေကခွာင်ယဝ်
 ခေခေ မခမ်းဂျး,ကပ်တုဂ်တုဂ် လဝ်းယေ,သု ကေၤ။
 ၃၉ ခေဂေၤတီခေ, ကဆင်ယၢ်မး;တီးမခမ်းလဝ်းခေ;
 မိင်,ဂါင်ခိုခမ်းခေခေဂေၤ ကပ်ယု;ဂုမံကဆင်လေး

၄၀ ဂခင်တင်းမုရုခင်၊တင်းကကျော၊ ကခင်ခမ့်ခခင်း
 မခင်းမီးသေ သာမ်သိပ်းလွံ့ ခခေခ်မးကျော့။ ခပ်ကပ်
 တူဝ်တံ၊ လဝ်းယေ၊သု ခလးကပ်ခခေခ်၊သျှ၊ကိတ်၊
 တင်းဗးပိတ်၊ ခိခင်းကျော့၊ လွမ်းခခေခ်၊ထုင်းလမ်း၊
 ၄၁ ဂူခင်းယုတ ခခေခ် ခပ်ဂိုတ်းတင်းကခင်ခမးဂိုခင်း
 ကခင်လမ်း၊သီင်၊ဂခင်တင်း တင်းကခင်သင်းကျူဝ်၊
 ခခေခ်ကျော့။ ဂျးတီးဂိုမ်းကခင်ကပ်မခင်းလဝ်းတွမ်၊
 ဝံ့ဂျးခိုဝ်သပ်းလမ်း၊ဝျးခိုဝ်ခခေခ် မီးသုခင်ကူးယိခင်း၊
 ကျော့။ ဂျးခိုင်းသုခင်ကူးယိခင်း၊ခခေခ် မီးခမ်သင်း
 ၄၂ ချိုင်းခမ်ခိုင်း၊ ကခင်ကမ်၊ပံ၊တွခင်သင်းကျူဝ်၊ဗူ၊လွံ
 သေကျော့ခခေခ်ကျော့။ ဝခင်းခခေခ် ပီခင်ဝခင်းဗေတ်၊
 ဂူခင်းယုတ ဂူလ်းကမ်၊ဂျး ခမ်သင်းချိုင်းခခေခ်ကျော့
 မီးလမ်ဂျးတီးဂိုမ်းခခေခ်ခလး၊ ခပ်ကပ်တူဝ်တံ၊လဝ်း
 ယေ၊သု ဗေတ်ဂျးခိုင်းခမ်သင်းချိုင်းခခေခ်ကျော့။

၂၀

လဝ်းယေ၊သု
လုဂ်ဂျးတင်းတံ၊ခိုခင်းလိပ်း

၁ ခိုင်းလိတ်းဝခင်း ဝခင်းပထမ ခိင်၊ဂခင်ခိုင်းလဝ်းလဝ်
 လုဂ်းကခင်မိုင်းကမ်၊ပံ၊လိင်းခခေခ် မျးရိမျးဂတလ
 ၂ မခင်းခခေခ်၊လိခင်းကျော့၊လူး သိမုခင်း၊ပေ၊တရ ကိတ်၊
 တင်း တခပးလဝ်းတင်၊ကျော့ကခင် လဝ်းယေ၊သု
 ဂုဂ်ခခေခ်ခလးလတ်းကျော့။- ခပ်ကပ်တူဝ်မခင်းလဝ်း
 ၃ ကွမ်၊သေဂျးခိုင်းခမ်သင်းချိုင်းကျော့၊ယဝ်။ ခပ်ကပ်
 မခင်းလဝ်းကျော့၊ဝံ့ဂျးတီးလွံ့ကမ်၊ဂူ၊ယဝ်။ ဝျးခခေခ်၊ခခေ
 ၄ ချိုင်းခခေခ်ကျော့။ သွင်ချခခေခ်၊လိခင်းကျော့၊လွမ်းဂခင်
 ခလး၊ တခပးလဝ်းတင်၊ကျော့ခခေခ် လိခင်းပူခိုင်း
 ၅ ပေ၊တရ ဂျးသေယဝ် ဂူတ်းထိုင်ဂျးတီးခမ်သင်း
 ခခေခ် လံးဂုခင်ဗေးပိတ်ခခေခ်လုလ်း ဂိုတ်းကျော့ခခေခ်၊ဝံ
 ၆ ဂျးခိုင်းခမ်သင်းချိုင်းခခေခ်လိုင် မခင်းယင်းကမ်၊ခပ်၊
 လင်မခင်းခလး၊ ဂူတ်းထိုင်မးသေယဝ် ခင်းဂျးခိုင်း
 ၇ ခမ်သင်းချိုင်းခလး၊ လံးဂုခင်ဗေးပိတ်၊ဂိုတ်းကျော့ခခေခ်၊ဝံ၊
 ၈ ကိတ်၊တင်း ဗေးလိတ်ကခင်ဂူမ်၊ဂူဝ်မခင်းလဝ်းခခေခ်
 ကမ်၊လဝ်းဂခင်ဝံ့တင်း ဗေးပိတ်၊ဂူမ်၊တူဝ်ခခေခ်ခလး၊
 ၉ ဂမ်းဂီခင်တမ်းဝံ့တင်၊တီးကျော့။ မိုဝ်းခခေခ် တခပး

လဝ်းတင်၊ကျော့ ကခင်ဂူတ်းထိုင်မးကျော့တီးခမ်သင်း
 ၉ ချိုင်းကွခင်တင်းခခေခ်ကျော့၊ ခပ်၊ဂျး၊ခလးဂုခင်သေ
 ယဝ် ယုမ်၊ကျော့။ တခပးလဝ်းထိုင်ခခေခ် ကမ်၊
 ပံ၊ဂူ၊ခခေခ်ကျော့မီးလိတ်းကခင်ဝျး၊- မခင်းလဝ်းတင်း
 ၁၀ လံးလုဂ်းကျော့တင်းတံ၊ခိုခင်းလိပ်းကျော့။ ဝျးခခေခ်၊
 ခခေခ်ခခေခ်။ မိုဝ်းခခေခ်လူး၊ လိုခင်းခခေခ် တခပးလဝ်း
 ၁၁ ထိုင်ခခေခ် ခိုခင်းမိုဝ်းကျော့၊ဂျးတီးကခင်တူဝ်လဝ်းဂပ်၊
 ယု၊ခခေခ်သေကျော့။ မျးရိ လုဂ်းယု၊ဂျးတီးဂိုမ်းခမ်
 သင်းချိုင်းခလး၊ဂူဝ်ဂိုမ်းယု၊ကျော့။ ခိုင်းမိုဝ်းကခင်မခင်း
 ၁၂ ဂူဝ်ဂိုမ်းယု၊ခခေခ် မခင်းဂူမ်းတူလ်းခိုင်းခမ်သင်းချိုင်း
 ခခေခ်ခလး၊ လံးဂုခင်တမခင်း၊ဂခင်ဂုဂ်သွင်ပျး ခခေခ်
 ခူဝ်းကခင်ဗူဂ်၊ကခင်ခပ်သေခလး၊ ခခေခ်၊ယု၊ဂျးတီး
 ကခင်ဝံ့ကျော့၊တူဝ်တံ၊ လဝ်းယေ၊သု ဂျးတီးဗေ၊ဂူဝ်
 ၁၃ လဝ်းပျးခိုင်း၊ ဂျးတီးဗေ၊တိခင်လဝ်းပျးခိုင်း
 ကျော့။ ခပ်ခခေခ်ကျော့ထမ်ခလး၊ဝျး၊- ခမးယိင်း
 ကိုလ်း၊ ဂုဂ်းပိုဝ်းလွင်၊တင်းထိုင်ခခေခ်၊ဂိုဝ်ခလး၊ ဂူဝ်
 ဂိုမ်းယု၊ မိုဝ်းကခင်ဝျးခခေခ်၊ခခေခ်ခခေခ်ကျော့လတ်း
 ၁၄ ခလး၊ဝျး၊- ခပ်ကပ်လဝ်းဂပ်ချးကျော့၊ဝံ့ဂျးတီးလွံ
 ကမ်၊ဂူ၊ကျော့ယဝ်။ ဝျးခခေခ်၊ခခေခ်ကျော့။ ဝါးသေဝျးထိုင်
 ၁၅ ခခေခ်၊ခခေခ်ယဝ် မိုဝ်းကခင်မခင်းတံ၊တူလ်းတင်းလင်
 လိုင် ပီဂ်သမ်လံးဂုခင် လဝ်းယေ၊သု လုဂ်းယု၊သေ
 ကျော့မခင်းကမ်၊ဂူလွင်၊ကခင်ဝျးပီခင် လဝ်းယေ၊သု။
 ၁၆ လဝ်းယေ၊သု ကျော့ထမ်ခလး၊ဝျး၊-ခမးယိင်းကိုလ်း၊
 ဂုဂ်းပိုဝ်းထိုင်ခခေခ်၊ဂိုဝ်ခလး၊ဂူဝ်ဂိုမ်းယု၊ မိုဝ်းဂျးဗေးလွံ
 ဝျးခခေခ်၊ခခေခ်ကျော့။ မခင်းထိုင်၊ဝျး ကျော့ခခေခ် ပီခင်
 ဂူခင်းပူသုခင်ကူးယိခင်း၊ခလး၊ မခင်းသမ်လတ်း၊ဝျး၊-
 ၁၇ လဝ်းကိုလ်း၊ ပေးသုလံးကပ်တူဝ်မခင်းကျော့၊ယဝ်ခခေ
 ကျော့၊ ကပ်ကျော့၊ဝံ့ဂျးတီးလွံ့ကခင်ဝျးခခေခ် လတ်း
 ပခင်ဂပ်ချးသေဂမ်းချး။ ဂပ်ချးတင်းကျော့၊ကပ်ချး
 ၁၈ ကျော့၊ ဝျးခခေခ်၊ခခေခ်ကျော့။ လဝ်းယေ၊သု ကျော့ဂူဝ်
 ခလး၊ဝျး၊- မျးရိ ကိုလ်း။ မိုဝ်းကခင်ဝျးခခေခ်၊ခခေခ်
 မျးရိ ကျော့တံ၊တူလ်းခလး၊ခိုခင်းကိုဝ်းဝျး၊- ရပ်ပုခခေ
 ၁၉ ဝျးခခေခ်၊ခခေခ်ကျော့။ ရပ်ပုခခေခ်လမ်း ခိုင်းပွင်၊ဝျး
 ကျော့၊
 ၂၀ လဝ်းယေ၊သု ကျော့လတ်းခလး၊ဝျး၊- ယု၊ပေထိုင်
 ပေယိပ်းဂပ်လူးဂွခင်း။ လွင်၊မခင်းလမ်း ဂပ်ကမ်၊ပံ၊
 လံးခိုခင်းကျော့၊ဂျးတီးပေးလဝ်းပုခခေခ်။ မိုဝ်းကျော့၊ဂျးတီး
 ခခေခ်ဂပ်ထိုင်ခခေခ်ကျော့။ လတ်းခခေခ်ခခေခ် လွင်
 ကခင်ဝျး၊ ဂပ်တင်းလံးခိုခင်းကျော့၊ဂျးတီးပေးဂပ်ကခင်
 ပီခင်ပေးသု ဂျးတီး၊ဗေးပီခင်လဝ်းဂပ် ကခင်ပီခင်
 ၂၁ ဗေးပီခင်လဝ်းသုခခေခ်ကျော့။ ဝျးခခေခ်၊ခခေခ်ကျော့။
 ဂျးခခေခ်၊ကခင်မခင်းလဝ်းဝျးခခေခ် မျးရိမျးဂတလ
 ကျော့၊ခလး၊ လတ်းခခေခ်လွင်၊ကခင်မခင်းလံးထူဝ်း

လုံးဂှါခင် လင်းယေ,သု ကိတ်,တင်း လွင်းကခင်မခင်း
 လင်းသင်,လာတ်,ဝံ့လိုင်ခခခင် တီးတခပလင်း
 တင်းလာ်ကျေး။
 ၁၉ မိုဝ်းကခင် ဣတ်,ထိုင်ခိုင်,ဂင်ခမ်း ခင်းဝခင်းကခင်
 ပီခင်ဝခင်းပထမ ခင်းလီတ်,ဝခင်းခခခင် တခပလင်း
 လိုင်ခခခင် လူဂခင်တုမ်ဂခင်ယူ,ခင်းဂှိုခင်းကျေး။
 ဝွပ်ပိုဝ်းခပ်ဂုပ်ဂုခင်းယုတ် တင်းလာ်ခလး ခပ်ဂိုတ်း
 ဖခင်းတူဝံ့ယူ,ကျေး။ မိုဝ်းခိုင်,ခခခင် လင်းယေ,သု
 ဖုတ်းပေး,မး လုဂ်းယူ,ဂးတီးခင်းခိုင်,ဂင်ခပ်သေ
 ယဝ်လာတ်,ဝး- ဂှ်းတင်းခခိမ်မီးတီး,သူသေဂမ်း
 ၂၀ လူလ်း၊ ဝးခင်,ခခသေယဝ် မခင်းလင်းခခယူ,မိုဝ်း
 မခင်းလင်း ပီမိုမခင်းလင်းကျေး။ တခပလင်းလိုင်
 ခခခင် ဂှခင်မခင်းလင်းသေယဝ် မီးတင်းကခင်လူမ်း
 ၂၁ သိုဝ်းခေး,ကျေး။ လင်းယေ,သု ကေးသမ့်ခိုခင်း
 လာတ်,တီးခပ်ခလး,ဝး- ဂှ်းတင်းခခိမ်မီးတီး,သူ
 သေဂမ်းလူလ်း။ လိုင်ခခင်,ကခင်ပေးလင်း ဖွံ,လိုင်ဂပ်
 မးခခခင် ဂပ်ဖွံ,လိုင်သူကျေး။ ဝးခင်,ခခသေယဝ်
 ၂၂ ပပ်,သွံ,ဂးခခိုင်ခပ်ခခခင်သေခလးလာတ်,ဝး- သူ
 ၂၃ ခမ်း,ကပ် ဝိလိုင်လ်,မူတ်းလင်,လင်း တၢ။ ကပျိုတ်း
 ဖုးလိုင်ကျေး ပေးသူဖွံ,လွတ်,လိုင် ကေးခခခင်းမီးတင်း
 ကခင်ဂင်,လွတ်,တင်းကပျိုတ်းကျေး။ ကပျိုတ်းဖုး
 လိုင်ကျေး ပေးသူဖွံ,လွတ်,လိုင် ကေးခခခင်းမီးတင်း
 ကခင်ကပျိုတ်းခတ,ယူ,ကျေး။ ဝးခင်,ခခကျေး။
 ၂၄ ခိုင်,မိုဝ်းကခင် လင်းယေ,သု ပေး,မးဂးတီးတခပ
 လင်းလိုင်ခခခင် ထုင်းမ ကခင်လ်းလိုင်, တိတုမု
 ကေးဂှခင်ခင်းပးခင်း တခပလင်း သိပ်းသွင်ပး
 ၂၅ ခခခင် မခင်းကမ်း,မီးဂးတီးခခခင်။ မိုဝ်းကခင်တခပ
 လင်းလိုင်ခခခင် လာတ်,ခခမခင်းဝး- ဂှ်းလ်း
 ဂှခင်လင်းဂှ်းခခခင်ယဝ်။ မိုဝ်းကခင်ဝးခင်,ခခခိုင်
 မခင်းခိုခင်းလာတ်,ဝး- ပေးဂပ်ကမ်း,လ်းဂှခင်ဖွံ
 လ်းခမ်း,ခေးဂးတီးခိုခင်းမခင်းလင်း ကမ်း,လ်းကပ်
 တင်းခခိုင်မိုဝ်းဂပ်သေ,တူလ်း ဖွံ,လ်းခမ်း,ခေး။ ကမ်း,
 လ်းကပ်တင်းမိုဝ်းဂပ်ယိပ်းတူလ်း ဂးတီးပီမိုမခင်း
 လင်းလိုင် ဂပ်ကမ်း,ယုမ်,ဂူလ်း။ ဝးခင်,ခခကျေး။
 ၂၆ လိုခင်းခခခင် မိုဝ်းကခင်ထူခင်းပီတ်,ဝခင်းလိုင် တခပ
 လင်းလိုင်ခခခင် သမ့်မီးယူ,ဂးခင်းတီးခခခင်ထိုင်
 ကေး။ ထုင်းမ ကေးမီးဂးတီးခခခင်ကျေး။ ပီဂှ်သမ့်
 ခပ်ဂိုတ်းဖခင်းတူဝံ့ယူ,သေကျေး လင်းယေ,သု ပေး,
 မးလုဂ်းယူ,ဂးတီးခင်းခိုင်,ဂင်ခပ်သေယဝ် လာတ်,
 ၂၇ ဝး- ဂှ်းတင်းခခိမ်မီးတီး,သူသေဂမ်းလူလ်း၊ ဝး
 ခင်,ခခကျေး။ မိုဝ်းခခခင် မခင်းလင်းလာတ်,တီး
 ထုင်းမ ခလး,ဝး- ယိုခင်းခခိုင်မိုဝ်းခင်းသေခလး
 သေ,တူလ်းမိုဝ်းဂပ်ပီမိုဂပ်ခတၢ။ ယု,ပေမီးတင်း
 ကခင်ယုမ်,ခိုင်းခိုင်,ကမ်း,ယုမ်,ခိုင်းခိုင်။ ယုမ်,တၢ။

၂၈ ဝးခင်,ခခကျေး။ ထုင်းမ ကေးခိုခင်းလင်းလာတ်,
 ခလး,ဝး- လင်းဂပ်ခး၊ ငြေးပီခင်လင်းဂပ်ခး၊
 ၂၉ ဝးခင်,ခခကျေး။ လင်းယေ,သုကျေးလာတ်,ခလး
 ဝး- ပိုဝ်းကခင်မိုးလ်းဂှခင်ဂပ်ခလး မီးတင်းကခင်
 ယုမ်,မာတ်,ကျေး။ ခပ်လိုင်ကခင်ယင်းကမ်း,လ်း
 ဂှခင်ဂပ်ခလးယုမ်,မာတ်,ခခခင် မီးမင်,ဂလး,ကျေး၊
 ဝးခင်,ခခကျေး။
 ၃၀ ခခိမ်ဂ်းလင်းခခေး,တင်,လိုင်တင်,ကခင် ကခင်
 ကမ်း,တီမ်း,ဝံ့ဂးခင်းဂှမ်းလ်းခခိုင် ယင်းမီးခခခေး,
 ကေး။ လင်းယေ,သု ခခယူ,ဂးတီး,ဖာ်,ခေး
 ၃၁ တခပလင်းတင်းလာ်ကျေး။ ခင်,ဂိုဝ်သူတင်းယုမ်,
 လွင်းကခင် လင်းယေ,သု ပီခင် လင်းခခခိုင် လုဂ်း
 ငြေးပီခင်လင်းခခခင်သေယဝ် ခင်,ဂိုဝ်သူတင်းလ်း
 ကသးဂ်း ဝွပ်,ပိုဝ်းခေး,မူလိုင်,သီင်မခင်းလင်းလိုင်
 လင်,လ်းမီးတင်းကခင်တီမ်း,ဝံ့ထာခင်,ခခကျေး။

၂၁

လင်းယေ,သုခခခခိုင်မိုဝ်းလင်းခခေး,

၁ လိုခင်းခခခင် လင်းယေ,သု ခခယူ,တူဝ်မခင်းလင်း
 တီးတခပလင်းဂမ်း,ဖွင် ဂးတီးဂှမ်းခွင်တိပေ,ရိ
 ၂ ကေး။ လွင်းတင်းကခင်မခင်းလင်းခခယူ,ခခခင်
 လမ်း၊ သီမုခင်,ပေ,တရ ကိတ်,တင်း ထုင်းမ ကခင်
 လ်းလိုင်, တိတုမု တင်း ခေး,သခေ,လ ဂှခင်း
 ဝီင်းဂး,ခ မိုင်းဂး,လိခလး တင်းလုဂ်းလ်း လေ,
 ပေ,တေး တင်းလာ် တင်း တခပလင်းတင်,ကျေး
 သွင်ကျေးလိုင်ခခခင် ကွတ်,ဂှ,ဝါခင်,ခခတီပကျေး။
 ၃ ခပ်ကွတ်,ဂှ,သေယဝ် ခပ်ဂးခင်းဂှ်းဝါခင်,ခခတီပ
 ခင်းခိုခင်းခခခင်တင်းခိုခင်းကျေး ကမ်း,လ်းသေတူဝ်။
 ၄ မိုဝ်းကခင်ထိုင်ခိုင်,ဂင်ခခခိုင် လင်းယေ,သု လုဂ်း
 ယူ,ဂးတီးဂှမ်း,ခင်,ခွင်ကျေး။ ခင်းဝးခခခင်သေ
 ကေး တခပလင်းလိုင်ခခခင်ကမ်း,ဂူ လွင်းကခင်ဝး
 ၅ ပီခင် လင်းယေ,သု။ လင်းယေ,သု ကေးထာမ်ခပ်
 ခလး,ဝး- လုဂ်းခပ်ဂိုလ်း။ လွင်,မီးတင်းဂိခင်သေ
 လိုင်သေပိုင်ဂိုဝ်။ မိုဝ်းကခင်ဝးခင်,ခခခိုင် ခပ်ကျေး
 ခိုခင်းလာတ်,ခလး,ဝး- ကမ်း,မီးခး၊ ဝးခင်,ခခ
 ၆ ကေး။ ဂမ်းခခခင် မခင်းလင်း ကေးလာတ်,ခလး
 ဝး- ဝါခင်,ခခသူတုဂ်းဂးခင်းခခခင် ဂးတီး,ဖာ်,ခေး
 ဂှိုင်းသူတၢ။ ပေးဂှိုတ်း လိုင်ခခင်,ခခခိုင် တင်း
 လ်းကျေး။ ဝးခခကျေး။ ဂးခင်,ကခင်မခင်းလင်း
 ဝးခခခင် ခပ်ဝါခင်,ခခတုဂ်းခလး ဂှမ်း,မိခင်း,လုဂ်းပ
 ခခခေး,လူလင်ထခင်းပေး တိုတ်,လခင်ကပ်ခခ
 ၇ ပေးကမ်း,လ်းကျေး။ မိုဝ်းခခခင် တခပလင်းကခင်

ဂ္ဂုတ်ခိုင်၊ဂျ၊လျ၊ ကာခင်ဂင်တန်းခိုခင်းမားခေခေဂေး
ကမ်၊လာပ်၊သီင်၊ခေခေတင်းမိုး၊ ဝါးခေခေ၊ခေခေခေ
ဂုလ်းကေး။

၂၄ တခပးလဝ်းခေ ခမ်၊သမ်၊သေ၊ဝံ လွင်းတင်းလှိုင်း
ခေခေလး၊ ပီခေဂေးဂျာခေတီမ်၊ဝံလွင်းတင်းလှိုင်းခေ
ကေး။ လွင်းကခေမခင်းခမ်၊သမ်၊သေ၊ခေ ပီခေ
ကခေလှိုင်းကခေလှိုင်းခေ ဂုဝ်းဂူကေး။

၂၅ လွင်းတင်းကခေ လဝ်းယေ၊သု ဂှိတ်းတင်၊လှိုင်း
တင်၊ကခေလှိုင်းခေခေ ယင်းမီးခေခေဂေးလူးခွခေ၊
ကေး။ ပေးတန်းတီမ်၊ဝံလွင်းတင်းဂေးမီးတင်း
သီင်းတင်းလှိုင်းခေခေဂုင်းခေခေမခင်းလှိုင်း ဂျာမ်း
လိတ်းတန်းခေခေဂိုခင်းခေး၊ တေး၊ထိုင်ဂ္ဂုတ်းထခေ
ပေး တန်းလှိုင်းတန်းလှိုင်းလိခေမိုင်းကေး။ ဝါး
ခေခေ၊ခေ ဂင်ထင်၊ကေး။

ဂျာမ်းခေခေ၊ငါဝ်းသတင်းသိုဝ်းပျေ၊ယုဒဂျာနယ်၊ယဝ်ယဝ် ကေး

ဂျာမ်းဂုတ်ထူတမခေ၊လဝ်း

ACTS

ဂျာမ်းခေခေ

ဗုဒ္ဓတီမ်၊ ဂျာမ်းဂုတ်ထူတမခေ၊လဝ်းခေ ပီခေတမခေ၊လဝ်းယေ၊သုပေးခေခေ၊ ကခေလံးမီးလှိုင်းဝါး လုဂျ၊ ခေခေကေး။
မခင်းပီခေခူးမေးယုကေး။ ဂျာမ်းခေ တီမ်၊ဝံလှိုင်း ပီးသမ်၊ဂရိလ် A.D. 63 ခေခေကေး။ ကင်တင်းလိတ်း ဂရိတ်
ခေခေတီမ်၊ဝံကေး။

ကီခင်းကခေခေ ဂျာမ်းဂုတ်ထူတမခေ၊လဝ်း လမ်း၊-

- ၁။ ဂှိတ်းလံးဂူ၊ ပိုခင်းဗုဒ္ဓမူ၊လှိုင်းလှိုင်းလဝ်းခေခေလှိုင်းယုခေ၊
- ၂။ ဂှိတ်းလံးပခေ တင်းကခေခေဂူခေခေယုခေ၊မတ်းလဝ်းယေ၊သု။
- ၃။ ဂှိတ်းလံးပခေ သီခေခေတင်းခေခေပေးခေခေလှိုင်းလဝ်း။
- ၄။ ဂှိတ်းလံးခွတ်းခေခေ လွင်းသု၊သခေ၊တေး၊လဝ်းယေ၊သု တန်းလံးခေခေခေ။

လွင်းတင်းကခေခေပေးခေခေ ဂျာမ်းဂုတ်ထူတမခေ၊လဝ်း လမ်း၊-

- ၁။ လွင်း ပေ၊တရ ပွင်ဂါခေသု၊သခေ၊ခေခေ မိုင်းယုတ၊ မိုင်းဂျ၊လိခေခေ၊ မိုင်းသမု၊ရိ။ (၁း၁-၆းရ)
- ၂။ လွင်း လတေ၊ဗေခေ၊ ခမ်၊တင်းတံခေခေ၊ ဂူခေခေယုခေ၊မတ်းဗေခေ၊ခေခေခေ။ (၆း၈-၈း၃)
- ၃။ လွင်း ဂါခေခေသု၊သခေ၊ကခေ ဗေခေခေ ဂှိတ်း။ (၈း၄-၄ဝ)
- ၄။ လွင်း သေးလု ပီခေဂူခေခေယုခေ၊မတ်းမေး။ (၉း၁-၃၁)
- ၆။ လွင်း ပေးလု ဂှိတ်းဂှိတ်းလှိုင်းလဝ်းယု၊ခွင်းမေးခေခေ ဝီင်းကခေ၊တိကုတ် တင်း ဝီင်းဂူဝ်းမ။
ခမ်းတင်းသု၊သခေ၊ ပေးလု ပွတ်းပထမ။ (၁၃း၁-၁၄း၂၈)
ခမ်းတင်းသု၊သခေ၊ ပေးလု ပွတ်းတုတိယ။ (၁၅း၁-၁၈း၂၃)
ခမ်းတင်းသု၊သခေ၊ ပေးလု ပွတ်းတုတိယ။ (၁၈း၂၄-၂၁း၁၄)
- ၇။ လွင်း တင်းကခေ ပေးလု ဂ္ဂုတ်းထိုင် ဝီင်းဂူဝ်းမ။ (၂၁း၁၅-၂၈း၃၁)